
رئیس شورای رقابت مطرح کرد
وی میز شورا بررسی انحصار در قطعه سازان ر

رئیس شــورای رقابت گفت: در قطعه ســازان نیز همانند خودروسازان، 
شاهد انحصار هستیم.

با آقای رضا شیوا رئیس شورای رقابت در خصوص فعالیت این شورا برای 
رفع انحصار در بازارهایی همچون خودرو به گفت و گو پرداختیم.

 کار اصلی شورای رقابت چیست؟
شورای رقابت تشکیلات نوپایی اســت که دوره سوم آن به زودی تشکیل 
خواهد شــد و عمده کاری که باید انجام دهد این است که از رویه های ضد 
رقابت و ضد انحصــار ممانعت کند. هر کشــوری لازم دارد که یک چنین 
تشکیلاتی داشته باشد؛ در کشــور های پیشرفته این تشکیلات پیشرفته 

توانسته بسیار مفید باشد.

  فلسفه تشکیل شورای رقابت در کشور چه بود؟
 دولت ها مالکیت تعدادی از بنگاه های اقتصادی را به دســت گرفتند که 
مدیریت آن ها ســخت بود. تجارب جهانی نشــان داده دولت ها مدیران 
خوبی برای بنگاه های اقتصادی نیستند. به همین دلیل با وجود مدیریت 
۹۰ درصــدی دولت ها بر بنگاه هــای اقتصادی، بحث خصوصی ســازی 

مطرح شد.

 آیا خصوصی سازی به دولت در رسیدگی به امور کمک کرد؟
 اینکه آیا هدف هایی که برای خصوصی ســازی  ترسیم شده، رسیده یا نه 

بحث جدایی است. 
تصمیم بر این شــد دولت آنچه که به عنوان مالکیت داشــت را به بخش 
خصوصی واگذار کنــدو  تا حدودی هم توانســت مقــداری از بنگاه ها را 
واگذار کند؛ اما در کنار این مســئله قبل از اینکه خصوصی سازی مطرح 
شود، بحث شــورای رقابت مطرح بود، افصل نهم  اصل 44 قانون اساسی 
به شــورای رقابت اختصاص یافت.شورای رقابت تشــکیلاتی با اعضای 
مشــخص از قوه قضایی، قوه مقننه، قوه مجریه و بخش خصوصی اســت 
که  ۱۵ نفر آن را تشکیل داده اند.  وظیفه اصلی این شورا مبارزه با رویه ضد 

رقابتی است؛ نه تنها در اقتصاد بلکه در تمام زمینه ها رسیدگی می کند.
 رقابت در اقتصاد باعث رشد، توسعه، کارآفرینی و افزایش انگیزه  می شود؛ 
باید بین بنگاه های اقتصادی رقابت ایجاد شــود تا بتواند به اقتصاد جامعه 

کمک کند. بسیاری از افراد از اینکه سیستم، رقابتی نباشد سود می برند.

  وظیفه اصلی شورای رقابت چیست؟
 یکی از عمده ترین وظیفه شورای رقابت این است که بازار ها را رصد کند و 

اگر انحصار شناسایی شد وارد عمل می شود.

  اولین انحصارگر چه ارگانی بود و شــورای رقابت چگونه عمل 
کرد؟

بعد از اینکه قانون اصل 44 به تصویب رســید، اولین دوره فعالیت شورای 
رقابت شــروع شــد؛ در اولین دوره فعالیت شــورای رقابت، طرف مقابل 
انحصارگر دولت بوده، چون تمام بنگاه های اقتصادی بعد از انقلاب دست 
دولت افتاد و باید واگذار می شــد. طرف عمده شورای رقابت دولت بود که 

باید به دولت می گفت در برخی بنگاه های مشخص انحصارگری  نکند.

  آیا قطعه سازی در کشور انحصاری است یا خیر؟
 در قطعه سازان نیز همانند خودروســازان، شاهد انحصار هستیم. شورای 
رقابت در حال بررسی است که چه قطعه هایی در خودرو انحصاری هستند 

و چه قطعه هایی انحصاری نیستند و شورای رقابت آن را مشخص می کند.

رقابت رییس اتاق ایران و افغانستان :

چین، ترکیه و پاکستان در کابل از ایران پیشی گرفتند
خریدار   رییس اتاق مشــترک بازرگانی 
ایران و افغانستان اظهار داشت: چین، ترکیه 
و پاکستان در ارتباطات سیاسی و اقتصادی 
با افغانســتان از ایــران پیشــی گرفته اند. 
بطوریکه ترکیه حتی برای ساخت فرودگاه 

تعهد داده است.
حسین ســلیمی در مورد آخرین وضعیت 
تجارت ایران و افغانســتان اظهار کرد: برای 
کاملا عادی شدن روابط تجاری با افغانستان 
زمان لازم اســت. وقتی یک حکومت جدید 
که چندان هم در کارهــای فنی و مدیریتی 
نبوده اند روی کار می آیند، تا زیرمجموعه ها 
را ســامان دهند زمان می گیرد. با این حال 
ارتباط سیاســی آنها با دولت ایران برقرار و 
نشست هم گذاشتند و هیئتی هم از ایران به 
افغانستان رفت. اینها مقدمه اتفاقاتی است 
که در آینده رخ می دهد امــا هنوز تغییرات 

کلانی در تجارت دو کشور رخ نداده است.
وی افزود: ارتبــاط کالایی بین دو کشــور 
برقرار شــده اما افغانســتان در گذشته 4 
میلیــارد دلار از آمریکا کمــک می گرفت 
که الان قطع شده اســت. امکانات مالی این 
کشور قوی نیســت تا مثل سابق عمل کند، 
باید زمان بدهیم و منتظر باشــیم تا ســال 

آینده چه اتفاقاتی رخ می دهد.
ســلیمی تصریح کرد: میــزان 2.7 میلیارد 
دلاری که بــرای حجــم تجاری ایــران و 
افغانســتان پیش بینی کرده بودیم قطعا در 
سال ۱4۰۰ محقق نشــده و تنها در سطح 
6 ماه امســال کــه دولت قبل افغانســتان 
روی کار بود تجارت قابل توجهی داشــتیم، 
امســال جمع حجم تجاری دو کشور حدود 

2.۱ میلیارد دلار بوده است.
وی متذکر شد: کشــورهای چین، ترکیه و 
پاکستان با سرعت زیادی به بازار افغانستان 
ورود کردند و ارتباطات سیاسی و اقتصادی 
خود را بــا این کشــور برقــرار کردند. کل 
واردات افغانســتان حــدود 7 میلیارد دلار 
بوده آن هم زمانی که 4 میلیارد دلار کمک 
مالــی می گرفت. از ایــن 7 میلیــارد دلار 
واردات هم 4۰ درصد توســط ایران تامین 
می شد. الان عملا این ســه کشور هم ورود 
کردند و یک رقابت به وجود آمده اســت. ما 
باید از نظر سیاســی و تجاری فعالیت خود 

را افزایش دهیم وگرنه این ســه کشــور با 
امتیازات و اعتباراتی کــه می دهند جایگاه 
ایــران را می گیرند. اگر مــا فعالیت خود را 
افزایش ندهیم به رقــم تجاری 2.6 میلیارد 

دلار نخواهیم رسید.
رییــس اتــاق مشــترک بازرگانــی ایران 
و افغانســتان ادامــه داد: چیــن، ترکیه و 
پاکســتان در ارتباطات سیاسی و اقتصادی 
با افغانســتان از ایــران پیشــی گرفته اند، 
بطوریکه ترکیه حتی برای ساخت فرودگاه 
تعهد داده اســت. افغانســتان همســایه، 
هم زبان،هم فرهنــگ ما اســت ولــی این 

کشــورها پیشــی گرفته اند بــه خصوص 
پاکستان که اولین کشوری بود که با طالبان 
ارتباط گرفت. این کشورها تحریم نیستند 
اما ایران تحریم هم اســت. ما توصیه کردیم 
که ارتباطات سیاســی را پیش ببرند که ما 
بتوانیم ارتباطات تجاری را با این پشــتوانه 

پیش بگیریم.
وی اضافه کرد:  با توجه بــه اینکه دیگر نفوذ 
کشــورهایی مانند آمریکا و عربســتان در 
افغانستان وجود ندارد، شانس ایران افزایش 
می یابد اما کشــورهای دیگر ورود کرده اند. 
چین یک کشــور بســیار بزرگ اقتصادی 

است و پاکســتان نیز همســایه افغانستان 
بوده و اولین کشــوری بودند کــه با طالبان 
کنار آمدند. ترکیه هم روال همیشــگی اش 
این است که با حکومت جدید تعامل کند و 

روابط تجاری را پیش بگیرد.
سلیمی در ادامه بیان کرد: مشکلات داخلی 
ما نیز در این موضوع تاثیرگذار اســت. برای 
مثال تحریم ها و رفــت و آمدها برای توافق 
وین باقی موارد را تحت الشــعاع قرار داده و 
کمتر توجه شده است. امیدواریم این توافق 
هم حل شود تا شــاید فرصت کنند به موارد 

هم رسیدگی کنند.
وی در پاســخ بــه ســوالی در مــورد 
همکاری هــای معدنــی بین دو کشــور، 
گفت: بخــش خصوصی امکانــات و  دانش 
اســتخراجی معادن را دارد اما از آنجا که در 
افغانســتان معادن برای دولت اســت، باید 
همکاری ها در این زمینه بــا روابط دولتی 
پیش گرفته شــود تا بتوانــد کار را بگیرد و 
بخش خصوصــی وارد عمل شــود. معادن 
افغانستان بســیار غنی است و ما نیز به همه 
مواد معدنــی آنها به خصوص ســنگ آهن 
نیاز داریــم. چینی ها هم بــه همین دلیل 
چتر خود در افغانستان باز کرده اند. معادن 
لیتیوم این کشــور بی نظیر اســت و در دنیا 
چند معدن معــدن لیتیوم بیشــتر وجود 
ندارد که افغانستان یکی از این منابع است. 
همه کشــورها به معدن لیتیوم افغانستان 
چشم دوخته اند و شــانس ما در این زمینه 
اندک اســت ولی معادن بسیار غنی دارد که 
تخمین زده شــده ارزش این معادن ۱۰۰۰ 

میلیارد دلار است

رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان رهبری:

وهای قدرت  اجازه قطع باز
ملی داده می شد، کشور با 

خطرات بزرگ مواجه بود

وزیر صمت خبر داد
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قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 برای مهار تـورم 
و گرانی راهی جز افزایش 
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رییس اتاق ایـران مطرح کرد
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خانه  هنر   میرا

اعضای شــورای عالــی کار پس ۱۵ ســاعت مذاکره 
طولانی و فشــرده با افزایــش ۵7.4 درصدی حداقل 

دستمزد کارگران برای سال آینده موافقت کردند.
 چهارمین نشست دســتمزد شــورای عالی کار که با 
حضور نمایندگان کارگــری و کارفرمایی و دولت آغاز 
شده بود پس از ۱۵ ساعت چانه زنی و مذاکره طولانی و 
فشرده سرانجام با توافق شرکای اجتماعی نتیجه داد و 
اعضای شــورای عالی کار، حداقل دستمزد سال آینده 

کارگران را  ۵7.4  درصد افزایش دادند.
بر این اســاس حداقل دســتمزد ۱4۰۱ از دو میلیون 
و 6۵۵ هزار تومان بــه 4 میلیون و ۱7۹ هــزار  تومان 

افزایش یافت.
شــورای عالی کار در خصــوص مبلــغ حق 
مسکن و بن خواربار نیز تصمیم گیری کرد و 
مبلغ بن خواربار کارگران را ۸۵۰ هزار تومان 
و حق مسکن را 6۵۰ هزار تومان تعیین کرد 
اما مصوبه مهم شورا در خصوص میزان سایر 
ســطوح مزدی بود که آن را تا ۳۸ درصد بالا 

برد.
در همین خصــوص حجــت الله عبدالملکــی، وزیر 
کار، و رفــاه اجتماعی اعــلام کرد: شــورای عالی کار 
در هشــتمین جلســه ســال جاری خود بعــد از ۱4 

ســاعت مذاکره بین نمایندگان کارگران و 
کارفرمایان بالاخره به توافق رسید و حداقل 
مزد ماهانه کارگران سال آینده با رشد ۵7.4 
درصد همراه می شــود به گونه ای که حداقل 
دریافتی یــک کارگر با دو فرزنــد 6 میلیون 
و 72۵ هزار تومان خواهد شــد. این رقم در 
سال جاری 4 میلیون و ۳76 هزار تومان بوده 

است که از رشد ۵۳.7 درصد برخوردار است.
وی افزود: همچنین برای یک خانوار ۳.۳ نفری حداقل 
دریافتی ماهانه 6 میلیون و 4۳۳ هــزار تومان خواهد 
بود این رقم در سال جاری 4 میلیون و ۱۹۰ هزار تومان 

بودها ســت که حدود 2 میلیون و 4۰۰ هــزار تومان 
افزایش یافته اســت. همچنین برای کارگر با داشــتن 
یک فرزند حداقل دریافتی 6 میلیون و ۳۰7 هزار تومان 
خواهد بود که این رقم درسال جاری 4 میلیون و ۱۱۱ 
هزار تومان بوده که این هم 2.4 میلیون تومان افزایش 

یافته است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی گفت: برای اولین بار 
بعد از ده ها سال حداقل مزد کارگران در ۱۹ اسفندماه 
تعیین شــدو  خبر خوبی بــرای جامعــه کار، تولید و 
کارگران است و این باعث شــده است که در مستمری 

بازنشستگان نیز افزایش قابل توجهی روی دهد.

دستمزد

دستمزد کارگران برای ۱۴۰۱ تعیین شد



هــادی رضایی  رهبــر معظــم انقلاب 
اســلامی فرمودنــد: اگــر به کســانی که 
می خواســتند برخی بازوهای قدرت ملی 
را قطع کنند، اجازه این کار داده می شــد، 

ایران، امروز با خطرات بزرگی مواجه بود.
 به نقل از پایــگاه اطلاع رســانی دفتر مقام 
معظم رهبری، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در دیدار رئیــس و اعضای مجلس خبرگان، 
با بیــان عناصر مجموعه ی به هم پیوســته 
قدرت و قوت ملی، مســئله معیشت و روان 
بودن مسائل مرتبط با مردم را مهم خواندند 
و با اشــاره به جنگ نرمِ ســخت و سنگین 
دشــمنان برای اغوا و اثرگــذاری بر مردم و 
خواص افزودند: علاج ایــن جنگ پیچیده، 
جهاد تبیین با »روش های نوین نرم افزاری 
و متکی بر معارف و مفاهیــم عمیق و عالیه 

اسلام« است.
ایشــان با تبریک اعیاد شعبانیه به خصوص 
نیمه شعبان، این عید سعید را روز شکوفایی 
آرزوهای تاریخی بشــر برشمردند و با اشاره 
به عظمــت معنوی ماه شــعبان و مضامین 
عالی مناجات شعبانیه افزودند: امام خمینی 
)رض( به دعای کمیل و مناجات شــعبانیه 
علاقه و انس بیشــتری داشتند و امیدواریم 
خداوند، به همه ظرفیت روحی استفاده هر 
چه بیشتر از برکات این ماه را عنایت فرماید.

حضرت آیت الله خامنه ای، مجلس خبرگان 
را دارای نقش آفرینــی مهم در اســتحکام 
نظام اســلامی خواندند و افزودند: شــرط 
تأثیرگذاری همــه نهادهای قانونی از جمله 
مجلس خبــرگان، عمل بر اســاس وظایف 
و حدودی اســت که قانون اساســی برای 
آنها مشــخص کرده است.ایشان در همین 
زمینه افزودند: مجلس خبرگان باید ضوابط 
دقیق قانونی را در قبال کســی که اکنون در 
جایگاه رهبری اســت و کســی که بعدها با 
رأی نمایندگان همیــن مجلس به رهبری 

انتخاب می شود، اعمال کند.
رهبر انقلاب سایر دستگاه ها از جمله دولت 
و مجلــس را نیز موظف به عمــل به ضوابط 
قانونــی دانســتند و گفتند: دولــت باید از 
قوانیــن مجلس تبعیت کنــد و مجلس نیز 

مطلقاً در کار اجرا وارد نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای، اســتحکام نظام 
را منجر به قــدرت و قوت ملی دانســتند و 
گفتند: قدرت ملی برای هر کشوری حیاتی 
است و هر ملتی اگر اســتقلال، سرافرازی، 
اســتفاده از منابع حیاتی بر مبنــای اراده 
خود، و ایســتادگی در مقابل خواست های 
دیگران را می خواهد، باید قوی باشد و گرنه 
در حال ضعف و ذلت و تــرس، مدام نگران 

طمع ورزی بیگانگان خواهد بود.
رهبر انقلاب، قدرت ملــی را امری مرکب و 
مجموعــه ای به هم پیوســته خواندند و در 

بیان ارکان آن افزودنــد: »علم و فناوری« و 
»تفکر و اندیشــه ورزی و آزاد فکری« جزو 
ارکان قوت ملی اســت و اگــر آزاد فکری و 
پیشــرفت فکری نباشــد، علم و فناوری، 

راهگشا نیست.
ایشان، »امنیت و قدرت دفاعی«، »اقتصاد 
و رفاه عمومی و آسودگی معیشتی مردم«، 
»قدرت سیاســت ورزی و چانــه زنی برای 
تأمین منافــع ملــی در عرصــه منطقه و 
جهان«، »فرهنــگ و ســبک زندگی«، و 
»منطق جذاب و تأثیر گذار بر دیگر ملت ها« 
را از دیگــر بازوهای قدرت ملــی خواندند و 
گفتند: جذب ملت ها برای هر کشــور عمق 
راهبردی ایجــاد می کند که بســیار مهم 
اســت.حضرت آیت الله خامنــه ای با بیان 
نکتــه ای مهم افزودنــد: هیچیــک از این 
بازوهای قدرت ملی نبایــد به نفع یک رکن 

و بازوی دیگر قطع شود.
ایشــان با ذکر چند مصداق در این زمینه، 
پیشــنهادهایی نظیر صرف نظــر کردن از 
حضــور منطقه ای بــرای نــدادن بهانه به 
دست دشمن و یا انصراف از پیشرفت علمی 
در زمینه هســته ای را، ضربه به قدرت ملی 
خواندند و افزودند: حضــور منطقه ای، به ما 
عمق راهبردی و قوت بیشــتر ملی می دهد 
چرا از آن صرف نظر کنیم؟ پیشرفت علمی 
هســته ای هم بــه تأمین نیازهای کشــور 
در آینــده نزدیــک مربوط می شــود و اگر 
صرف نظر کنیم، چند ســال بعد پیش چه 

کسی و به کجا دست دراز کنیم؟
رهبر انقلاب، کوتاه آمــدن در مقابل امریکا 
یا هر قدرت دیگر را برای مصــون ماندن از 
تحریم، خطایــی بزرگ و ضربــه به قدرت 
سیاسی دانســتند و در بیان مصداقی دیگر 

افزودنــد: ســاده لوحانه تر و ناشــیانه تر از 
پیشنهاد کســی که می گوید قدرت دفاعی 
را برای حســاس نشدن دشــمن، کاهش 
دهیم وجود ندارد.ایشــان تأکید کردند: در 
طول زمان، از این پیشــنهادهای سست و 
پر ایراد مطرح شده که همه آنها ابطال پذیر 
بــود و ابطال هم شــد و اگر به کســانی که 
می خواســتند برخی بازوهای قدرت ملی را 
قطع کنند، اجازه این کار داده می شد، ایران، 
امروز با خطرات بزرگی مواجه بود که با اراده 
و عنایت خداوند، امکان عملی شــدن این 

پیشنهادها به وجود نیامد.
رهبر انقــلاب، در پرداخت بیشــتر ارکان 
اقتدار ملــی، افزودند: مســائلی که به طور 
مســتقیم به توده های مردم بــاز می گردد 
مانند »اتحــاد ملــی، اعتماد ملــی، امید 
عمومی، اعتماد به نفــس ملی، حفظ ایمان 
ملی، مسئله معیشــت عمومی و روان بودن 
و آســان بودن مســائل اجتماعی مرتبط با 
مردم« در افزایش قدرت ملی بســیار مهم 
است.ایشان تأمین اینگونه مسائل را منجر 
به حضور صددرصــدی مــردم در صحنه 
خواندند و افزودند: البته با وجود مشــکلات 
مختلف، مردم همیشه در صحنه بوده اند اما 
اگر این مسائل تأمین شــود، ملت یکپارچه 
در صحنــه خواهد بــود و دیگــر هیچ غم و 

هراسی برای کشور وجود نخواهد داشت.
حضرت آیت الله خامنــه ای، تأثیر بی بدیل 
حضور مــردم در صحنــه را علــت تلاش 
شــیاطین برای اغــوای مردم دانســتند و 
گفتند: شیاطین با ابزار رسانه دائماً در حال 
ترویــج دروغ و تزیین حرف هــای بی مبنا 
هســتند تا با کاهش ایمان و اعتماد به نفس 

عمومی، ملت را مأیوس و ناامید کنند.

ایشــان، اغوای خــواص را با هــدف نهایی 
اغوای مردم، دســتور کار مهم دشــمنان 
برشــمردند و گفتند: مســتکبران جهان، 
در ســنگین ترین جنگ نــرم تاریخ با ملت 
ایــران، درصددند کســانی را کــه عنوان، 
امــکان و احیاناً ســوادی دارند اغــوا کنند 
تا آنهــا، توده های مــردم را بفریبنــد و از 
حقیقت و واقعیت دور ســازند.رهبر انقلاب، 
»مزدورپروری، حرام خوارســازی، تهدید و 
تطمیع« را جزو روش های مختلف دشمن 
خواندند و افزودند: این جنگ نرم ســنگین، 
البته نشان دهنده قوی شدن زیرساخت ها 
و امکانات جبهه حق اســت کــه چالش با 
جبهه حق را دشــوار کرده و دشــمن را به 
جنگ نرم بــرای تخریب ذهنیــات مردم 

کشانده است.
ایشــان، شــمار زیــادی از خــواص و 
پرورش یافتگان با بصیرت، پر انگیزه و مؤمنِ 
حوزه و دانشگاه بویژه مجموعه های متعدد 
جوانان را اســتوانه های واقعــی در مقابل 
تقلّاهای دشمن دانســتند و تأکید کردند: 
راه مقابلــه با جنــگ نرم پیچیده دشــمن 
همچنانکه بارهــا گفته ایم جهــاد تبیین 
است یعنی همان چیزی که امیرالمؤمنین 
در نامه به حســنین علیهم الســلام از آن به 

»جهاد با زبان ها« یاد کرده اند.
رهبر انقلاب قبل از بیــان چند نکته درباره 
الزامــات جهاد تبیین، تصویــب بودجه ای 
سنگین در مجلس شــورای اسلامی برای 
جهاد تبیین را غلــط و بی نتیجه خواندند و 
گفتند: من با این شــیوه برخورد با مسائل 
موافق نیســتم و تجربه گذشــته نیز نشان 

می دهد این بودجه ها غالباً هدر می رود.
ایشــان افزودند: البته مســئولانی که این 

بودجه ها در وزارت ارشاد و سازمان تبلیغات 
به دســت آنها می رســد افراد مؤمن، سالم 
و قابل اعتمادی هســتند ولی طبیعت این 
کار غلط است و امیدواریم مسئولان به این 

موضوع توجه کنند.
حضرت آیــت الله خامنه ای ســپس لازمه 
موفقیت در جهاد تبیین را »به روزرســانی 
ابزارها در جنگ نرم« دانستند و خاطرنشان 
کردنــد: همچنانکــه دیگر نمی تــوان در 
جنگ هــای ســخت از ابزارهــای قدیمی 
استفاده کرد، در جنگ نرم نیز باید ابزارهای 
خود را به روز کنیم البته بعضی شــیوه های 
قدیمــی مانند منبــر و مداحــی همچنان 

اثرگذار و بدون جایگزین هستند.
رهبر انقــلاب، وضعیت کشــور در بخش 
ســخت افزاریِ جنگ نرم و فضای مجازی را 
نســبتاً خوب و البته نیازمند بهبود و همت 
رئیس جمهــور و همــکاران برشــمردند و 
گفتند: اما بخــش نرم افــزاری یعنی بیان 
سخن نو با شیوه های جذاب نیازمند تقویت 

و نوآوری است.
ایشان، بهترین و مؤثرترین سلاح در جنگ 
نــرم را »تبییــن مفاهیم عالی اســلامی« 
دانســتند و افزودنــد: در زمینه مســائل 
معرفتی، ســبک زندگی اســلامی و بیان 
آیین هــای حکمرانــی اســلامی همچون 
مردمــی بودن، دینــی و اعتقــادی بودن، 
اشَــرافی و مُســرف نبودن، و ظالم نبودن و 
مورد ظلم واقع نشــدن، حرف های ناگفته، 
جذّاب و شــیرینی برای دنیا وجود دارد که 

باید به خوبی تبیین شود.
حضرت آیت الله خامنه ای وجــه دیگری از 
جهاد تبییــن را »جدا کردن راه پیشــرفت 
و تعالی مــادی و معنوی ملــت از بیراهه ها 
و کج راهه هــا« خواندنــد و گفتنــد: این 
تفکیک به معنی جداسازی بر مبنای منافع 
خویشــاوندی و حزبی نیســت بلکــه باید 
بر اساس اعتقاد به اســلام و قرآن و حرکت 
عظیم نظام اسلامی، راه صحیح از بیراهه ها 
جدا و روشن شود.حضرت آیت الله خامنه ای 
در پایان، کوتاهی در جهاد تبیین را موجب 
سوءاســتفاده دنیاطلبان حتی از ابزار دین 
دانستند و تأکید کردند: اگر جهاد تبیین به 
درســتی صورت نگیرد، دنیامداران، دین را 
نیز وسیله هوسرانی و شــهوترانی خود قرار 
می دهند همچنانکه حتی در صدر اســلام، 
گروه هایی ماننــد بنی امیــه اینگونه عمل 
می کردنــد.در ابتدای این دیــدار، آیت الله 
جنتی رئیــس مجلس خبــرگان رهبری و 
حجت الاسلام والمســلمین رئیسی نایب 
رئیس ایــن مجلس، گزارشــی از نطق ها و 
نظرات نمایندگان در این اجلاســیه بویژه 
دغدغه های فرهنگــی و اقتصادی آنان بیان 

کردند.

رئیس جمهور:

بیانیه گام دوم انقلاب چشم انداز نسل های آینده ایران است

رهبرمعظم انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان رهبری:

وهای قدرت ملی داده می شد، کشور با خطرات بزرگ مواجه بود اجازه قطع باز

سیاست
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ح صیانت از فضای مجازی بر کسب   اثرات طر
و کار اینترنتی

سعید اشتیاقی در دوره ای کــه بسیاری از کشــورهای جهان برای 
افزایش رشد اقتصادی در اندیشه افزایش پهنای باند، سرعت و کیفیت 
خدمات اینترنتی هســتند نباید بــا طرح های اینچنینــی، دارایی ها، 

امنیت و کسب وکار مردم را هدف گرفت.
 بیش از ۵۰۰ هزار کســب وکار اینترنتی در ایــران فعالیت می کنند و 
این مهم سبک زندگی بســیاری از ایرانیان را دستخوش تغییر و تحول 
کرد. به جز این رقم، تعداد زیادی از فعالان صنوف مختلف کشــور نیز 
با استفاده از بســتر اینترنت فشــار رکود بازار و حجم پایین مبادلات را 

کاهش می دهند و توانسته اند کسب درآمد کنند.
با گذشــت زمان و به مرور ضریب نفوذ اینترنت، شــبکه های اجتماعی 
و موبایل در ایران افزایش یافت و چشــم انداز کلــی تأمین نیاز و خرید 
اینترنتی در کشور به طور کلی دگرگون شد. اکنون بیش از ۹4 میلیون 
کاربر اینترنت در ایران وجود دارد و بســیاری از دسترسی ها، اطلاعات 

و... از این مسیر ایجاد می شود.
بیش از پنج ســال از تصویب آیین نامه پیشــنهادی اتاق اصناف ایران 
به هیــأت عالی نظارت مبنی بر توســعه تجــارت الکترونیــک و ارائه 
خدمات دیجیتالی می گذرد. فروشــندگان، خدمات دهندگان وسایل 
و تجهیزاتی نرم افزار و ســخت افــزاری اولین گروه صنفــی بودند که 
آیین نامه مذکور را به کار گرفتنــد و در آن زمان از حمایت های قانونی 
برخوردار شــدند. با آغاز همه گیری کرونا همین بسترهای تقویت شده 
بسیاری از نیازهای جامعه را برطرف کردند و به میزان زیادی توانستند 
فشار خانه نشینی و بسته شدن بســیاری از واحدهای صنفی را کاهش 

دهند.

سهم اقتصاد دیجیتال از سرانه ملی
نتایج بررســی های رســمی نشــان می دهد که در بازه زمانی ۱۳۹۸-
۱۳۹۵ بــا افزایــش ســرمایه گذاری در بخش ICT )هســته اقتصاد 
دیجیتال(، اثرات ســرریز آن در کلان اقتصاد نیز افزایش یافته اســت 
و منجر به  افزایش ســهم 7۹.۳ درصدی اقتصاد دیجیتــال از اقتصاد 
ملی درسال ۱۳۹۵ به رقم ۸7.6  درصد در سال ۱۳۹۹ شده است. البته 
در همین دوره زمانی ســهم خود بخش ICT به عنوان هســته اقتصاد 
دیجیتال از رقــم 24.2 درصد به  رقــم ۳۵.4 درصد در ســال ۱۳۹۹ 

افزایش یافته است.
با توجه به  ســهم هســته اقتصاد دیجیتال می توان گفت بخش هسته 
در ایران بــه  مرحله بلوغ خود نزدیک می شــود و باید توســعه اقتصاد 
دیجیتال از مسیر توسعه کاربردها و کسب وکارها در کشور امتداد یابد. 
رشــد مثبت اقتصاد دیجیتال کشور در شــرایطی که رشد کلی کشور 
در سال های اخیر به  واسطه شــرایط تحریمی، انسداد پنجره تجارت و 
کرونا منفی بوده، سرنخ خوبی  برای سیاســتگذاران در راستای اصلاح 

سیاست ها و رویکردهاست.
همچنین با توجه به  ارتبــاط درهم  تنیده بخش ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با سایر بخش های اقتصادی کشــور، رفع چالش ها و موانعی 
که در مســیر تولید و ســرمایه گذاری و توســعه بخــش ارتباطات و 
فناوری اطلاعات وجود دارد،  می تواند علاوه بر تاثیر مســتقیم به  طور 

غیرمستقیم نیز بر سایر بخش های اقتصادی تاثیرگذار باشد.

زلزله به جای توسعه
اما حالا که به میزان بســیار زیادی از شــدت همه گیری و تعداد افراد 
بیمار کاسته شــده و می توان گفت به زندگی روزمره  تبدیل شده است، 
برخی نمایندگان مجلس نسبت به تصویب طرحی اصرار می ورزند که 
از آن با عنوان زلزله اینترنت و محدودیت شدید یاد می شود. در دروه ای 
که جهان به ســمت دنیای مجازی، واقعیت افزوده و اســتفاده بیشتر 
از ارز دیجیتــال در تبادلات مالی حرکت می کند، گروهی اســتفاده از 
شبکه جهانی اینترنت را برای ایرانیان خطرناک و مضر می دانند و برای 

مسدودسازی آن تصمیم می گیرند.
در شرایطی که فشار اقتصادی و معیشتی کمر مردم را زیر بار مشکلات 
خرد کرده است، گروهی ۱۸ نفره از نمایندگان به جای تمرکز بر افزایش 
بهره وری و حل معضــلات مردم به دنبال اضطــراب ایجاد کردن برای 
جوانان هستند. بســیاری از این جوانان عضوی از اصناف هستند که با 
مشکلات فراوان توانســته اند واحد صنفی را راه اندازی کرده و به سهم 
خود برای جــذب ســرمایه گذار و کنترل قیمت ها تــلاش می کنند؛ 
در حالی که وجــود چنین طرح هایی به میزان بســیار زیادی تمایل به 
ســرمایه گذاری را کاهش خواهــد داد و امکان جذب منابــع مالی در 

سطوح مختلف را محدود می کند.
باید اشاره کرد که تمامی ارکان بخش خصوصی با اجرای طرح مسدود 
ســازی اینترنت موســوم به صیانت مخالفت کردند و براساس اصول 
قانون گذار باید به افکار عمومی توجه داشــته باشد؛ اما در این موضوع 
این اتفاق نمی افتد و طرح فوق به کسب وکارها آسیب می زند. با تصویب 
این برنامه فضای رقابتی از بین می رود و داشته های افرادی که با تلاش 
بسیار توانسته اند خود را در موقعیتی قرار دهند که درآمد ایجاد کنند، 
به فنا می رود. مثل اینکه واحد صنفی یا شــرکت فــردی را از او بگیرید 
و دســتور دهید که همه چیز را از صفر شــروع کند. بدون شک آن فرد 
حاضر به فعالیت دوباره در چنین فضایی نخواهد بود و مهاجرت خواهد 

کرد.

اصناف ضامن امنیت اقتصادی و اجتماعی
اصناف یکــی از تأثیرگذارترین لایه های اجتماعی هســتند که نقش 
بســزایی در گردش اقتصاد، کنترل قیمت و پایــداری روانی مردم ایفا 
می کنند. این عوامل زمانی می تواند به عنوان فاکتورهای اثرگذار دیده 
شود که عامل مزاحم یا مخل در فعالیت واحدهای صنفی وجود نداشته 

باشد.
نباید خودمــان را گول بزنیم؛ اینترنت و شــبکه های اجتماعی عضوی 
جدا نشــدنی از زندگــی ایرانیان هســتند و بســیاری از فعالیت های 
درآمدی و خدماتی بر پایه وجود آن ها شــکل می گیرد. در دوره ای که 
بسیاری از کشــورهای جهان برای افزایش رشــد اقتصادی در اندیشه 
افزایش پهنای باند، سرعت و کیفیت خدمات اینترنتی هستند نباید با 
طرح های اینچنین که مستقیماً دارایی ها، امنیت و کسب وکار مردم را 

هدف گرفت و در فکر اذیت کردن آن ها بود.
سال هاســت که از ضرورت بهبــود وضعیت تولید در ایــران صحبت 
می شود و همواره تأکید شده که چرخیدن چرخ تولید به بهبود زندگی 
مردم وصل است. لازمه تولید همبستگی اجتماعی است؛ یعنی نیروی 
کار باید دلگرم باشــد تا بتواند با زحمت و تلاش خود در کشــور ارزش 
ایجاد کند. وقتی یــک کارگر یا نیرویی فنی به این نتیجه می رســد که 
با تلاش و از طریق زحمت کشــی به جایی نمی رســد، انگیزه خود را از 
دست می دهد و ســراغ کاری که دیگران می کنند، می رود. برای تولید 
و پیشــرفت باید در جامعه انگیزه و امید وجود داشــته باشد. مردم باید 
آینده روشــن یا حداقل نمایی مشــخص برای زندگی خــود ببینند. 
نداشتن این گزاره ها به عدم تلاش برای آینده، نبود باور به موفق شدن 

و رواج ناکامی منتج خواهد شد.
لازم به توضیح نیســت که جامعه ایران به ویژه اصناف از تصویب طرح 
موســوم به صیانت ضربات جبران ناپذیری دریافت می کنند و آثار آن 
بر بدنه فعالیت های اقتصادی بســیار شــدید اســت. آینده بسیاری از 
کسب وکارها پس از محدود سازی اینترنت قابل تصور نخواهد بود و به 
کاهش مشارکت مردم در اجتماع، سیاست و اقتصاد منجر خواهد شد 

که بی ثباتی ایجاد می کند.

یادداشت

سخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان بیانیه های 
تکراری وزرای خارجه اتحادیه عرب را مانعی بر تقویت 

روابط ایران با همسایگان دانست.
ســعید خطیب زاده ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
با رد اتهامات ســخیف نشســت ۱۵7 وزرای خارجه 
اتحادیه عرب و بیانیه کمیتــه خودخوانده 4 جانبه در 
حاشیه این نشســت از ادامه دور باطل اتهام زنی علیه 
جمهوری اسلامی ایران و تغییر نکردن شیوه رفتاری، 

شدیداً ابراز تاســف کرد و این گونه اقدامات بی ثمر را 
مغایر تحرکات این کشــورها برای تعامل و دیپلماسی 
منطقه ای با جمهوری اســلامی ایران طــی چند ماه 

گذشته خواند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه ایراد اتهامات تکراری و 
بی اساس دخالت ایران در امور داخلی دیگران از سوی 
کشــورهای مداخله گری که ســابقه طولانی از تنش 
آفرینی و جنگ افروزی به ویژه در یمن و مناطق درگیر 

غرب آسیا و شمال آفریقا دارند را مردود شمرد. 
خطیب زاده صدور این نوع بیانیه های تکراری را مانعی 
بر تقویت روابط ایران با همســایگان عنــوان کرد و بار 
دیگر بر موضع همیشــگی جمهوری اسلامی ایران در 
دعوت از همســایگان برای گفتگو و حل سو تفاهمات 

از طریق مسیرهای دیپلماتیک را مورد تاکید قرار داد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص جزایر سه 
گانه ایرانی، با مردود شــمردن بیانیه، تمامی اقدامات 

جمهــوری اســلامی ایــران را در چارچــوب اعمال 
حاکمیت و تمامیت ارضی کشــور دانســت و مداخله 

دیگران در این زمینه را محکوم کرد.
خطیب زاده حفظ و تثبیت دســتاوردهای هســته ای 
و توانمندی های دفاعی جمهوری اســلامی ایران را از 
جمله سیاست های راهبردی کشــور خواند و بر بی اثر 
بودن این بیانیه ها در مسیر توســعه صنعت صلح آمیر 

هسته ای کشور تاکید کرد.

خارجه

محمد مهاجرانی   رئیس جمهور در پیامی 
به کنگره بیــن المللــی »گام دوم انقلاب 
اســلامی از منظر قرآن و حدیــث« تاکید 
کرد: بیانیه گام دوم انقلاب اســلامی، سند 
راهبردی و چشــم انداز نســل های آینده 

ایران است.
حجت الاســلام رئیســی رئیــس جمهور 
کشــورمان در پیامی به کنگره بین المللی 
گام دوم انقلاب اســلامی از منظــر قرآن و 
حدیث اظهار داشت: بیانیه گام دوم برآمده 
از مبانی اسلام ناب محمدی )ص( و غایت و 
تصویر آن رســیدن به تمدن نوین اسلامی 
جهت اتصال به انقلاب جهانی حضرت بقیه 

الله الاعظم )ارواحنا فداء( است.
متن پیام رئیس جمهور به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
لقد ارســلنا رســلنا بالبینات و انزلنا معهم 

الکتاب و المیزان لیقوم الناس بالقسط
توجه به مســائل اجتماعی، جامعه ســازی 
و تمدن ســازی ناشــی از جامعیت اسلام 
اســت. قرآن حکیم، قیام مردم به عدالت را 
مهمترین هدف رســالت انبیا و نزول کتب 

آسمانی و احکام الهی برشمرده است.
ملت های فراوانی در طول تاریخ برای رهایی 
از ظلم و ســلطه گری ها تلاش کرده اند، اما 
تاریخ، کارنامــه ی چندان موفقــی از این 

تلاش ها ارائه نمی کند و معدود انقلاب های 
به ظاهر موفق نیز بــه جز تغییر حکومت ها، 
آرمان های خود را در پای منافع قدرت های 
سلطه گر و دست نشاندگان داخلی آنها ذبح 
شده دیده اند.اما انقلاب شــکوهمند ملت 
ایران، بیش از چهل ســال پرافتخار را بدون 
خیانت به اهداف و آرمان های خود ســپری 
کرده اســت و تحت مدیریــت ولایت فقیه 
جامع الشــرایط و با هدایت رهبری فرزانه و 
دانشمند، آماده ی ورود به مرحله ی اصلاح 
ساختارهای درونی، جامعه پردازی و تمدن 

سازی می شود.
ســلام و صلــوات خداونــد بــر بنیانگذار 
جمهوری اســلای ایــران، حضــرت امام 
خمینی )قدس ســره الشــریف( و شهدا و 
جانبــازان و مجاهدان صادقــی که زمینه 
ساز انقلابی عظیم شــدند و عرصه های قیام 
و مجاهدت و کمال انسانی را در عرصه های 
مختلف زندگی در برابر چشــم جهانیان به 
تصویر کشــیده و الگوی تمام عیار استقلال 
خواهی و مواجهه با استکبار و سلطه گری را 

نمایان نمودند.
و درود بر رهبر عزیز انقلاب که با تدبیر، این 
راه را با صلابت ادامه داده و زمینه ساز تحقق 
تمدن نوین اســلامی در مرحله دوم انقلاب 
گردیدند و اهــداف و مؤلفه های اساســی 

انقلاب را بــا صدور بیانیــه گام دوم انقلاب 
اســلامی تبیین کرده و چشم انداز آینده ی 

انقلاب را روشن نمودند.
بیانیــه گام دوم انقلاب اســلامی، ســند 
راهبردی و چشــم انداز نســل های آینده 
ایــران و الهــام بخش ملت های مســلمان 
اســت. بیانیه ای که برآمده از مبانی اسلام 
ناب محمــدی )ص( و غایــت و تصویر آن 
رسیدن به تمدن نوین اسلامی جهت اتصال 
به انقلاب جهانی حضــرت بقیه الله الاعظم 
)ارواحنا فداء( است و نگارنده ی روشنفکر و 
فرهیخته ی آن، طی طریق انقلاب اسلامی 
را بر مبنــای عقلانیــت، علــم و پژوهش، 
معنویت و اخلاق، عدالت و مبارزه با فســاد، 
استقلال و آزادی، عزت ملی، سبک زندگی 
اســلامی و اقتصاد مقاومتی ترسیم نموده 

است.
محورها و موضوعات ایــن بیانیه، بر مبنای 
شــناخت ظرفیت های انســانی و مادی و 
بر اســاس تجربیــات گام اول انقلاب مردم 
مســلمان ایران در محیط ملی، منطقه ای و 
جهانی و با الهام از آموزه هــای قرآن و اهل 
بیــت )ع(، ســامان یافته اســت؛ از این رو 
ضروری است که پژوهشگران عرصه ی قرآن 
و حدیث همت کرده و مبانی و مســتندات 
ابعــاد مختلف این بیانیه را بــر مبنای آیات 

و روایــات اســتخراج نمایند؛ تا چــراغ راه 
آیندگان در عرصه هــای پیش روی انقلاب 
اسلامی باشد و زمینه ســاز عملیاتی شدن 

این بیانیه گردد.
اینک کــه مجتمع قــرآن و حدیث جامعه 
المصطفی العالمیه بــا همکاری چهل مرکز 
علمی به ایــن امر بزرگ همــت کرده اند و 
بیش از هزار نفر اهل قلم از حوزه و دانشــگاه 
در لبیک بــه رهبر معظم انقــلاب )مدظله 
العالــی( آن را تبیین کــرده و از این طریق، 
جریان ســازی علمــی نموده انــد، ضمن 
تشــکر از این جمــع فرهیخته و بــه ویژه 

تقدیر از خدمتگــزاران نهاد پربرکت جامعه 
المصطفی العالمیه، به همه مدیران و مراکز 
علمی توصیه می کنم از تولیدات مفید این 
کنگره برای تبیین و عملیاتی نمودن بیانیه، 

استفاده نمایند.
از خداوند متعال انســجام و نصرت مؤمنین 
در سراسر جهان و توفیقات روزافزون برای 
همه پژوهشــگران و دســت اندرکاران این 

کنگره را خواستارم.
والسلام علیکم و رحمه الله و برکاته

سید ابراهیم رئیسی
رئیس جمهوری اسلامی ایران

وابط ایران باهمسایگان است خطیب زاده:بیانیه وزرای اتحادیه عرب مانعی برتقویت ر
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وزیـر اقتصاد: 
کارها باید در کمترین زمان و با بیشترین 

بهره وری انجام شود
 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: انجام امور در کشور باید در کمترین 
زمان با بیشترین میزان بهره وری و با حداقل فساد انجام شود و برای این 

مهم برنامه ریزی لازم است.
سید احســان خاندوزی در جلسه شــورای هماهنگی مدیران استانی 
دســتگاه های تابعه وزارت امــور اقتصادی و دارایی خراســان رضوی 
افزود:از همه مدیران دستگاههای مرتبط با این وزارتخانه توقع می رود 
که فعالیت ها را با هدف به ثمر رســیدن انجام دهند و نسبت به پیشبرد 
کارها به ویژه آنهایی کــه در منویات رییس جمهور اســت یا تاکیدات 

خاص بر آن وجود دارد همت ویژه ای داشته باشند.  
وی ادامه داد:کوتاهی در مباحث نظارتی به هیچ وجه مورد قبول نیست 
و مدیران باید با استفاده از ابزارهای انگیزشی، کارکنان ساعی را تشویق 

کنند همچنین در بحث انتصابات با دقت بیشتری باید عمل کرد.
وزیر امور اقتصــاد و دارایی بدون ارائه اطلاعات بیشــتر گفت: بنا داریم 
با تجمیع بودجه های پژوهشــی، چند کار مانــدگار را به جای کارهای 

کوچک در حوزه اقتصاد انجام دهیم.
در این جلسه تعدادی از مدیران استانی در خصوص تفویض اختیارات 
در حوزه های ســرمایه گذاری خارجی، اموال تملیکی و بخشــودگی 

جرایم نظرات و پیشنهادات خود را بیان کردند.

آغاز واریز سود سهام عدالت
 پیگیری ها نشان می دهد واریز سود سهام عدالت از  امروز )شنبه( آغاز 

می شود.
 پیگیری ها درباره زمان واریز سود ســهام عدالت حاکی از این است که 
روز پنجشنبه اطلاعات مشمولان سهام عدالت به بانک ها ارسال شده و 

از  امروز واریز سود به حساب دارندگان سهام انجام می شود.
 امروز )شــنبه( ســود ســهام عدالت بیش از 4۹ میلیون نفر پرداخت 
خواهد شد و افرادی که دارای ســهام عدالت ۵۳2 هزار تومانی هستند، 
مبلغی معادل ۵۵۰ تا 6۰۰ هزار تومان سود به حسابشان وازیر می شود.

همچنین رقم های اعلام شده برای پرداخت سود سهام عدالت حاکی از 
افزایش 2 برابری سود ســهام عدالت سال ۱۳۹۹ نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته است.
در روزها اخیــر، وزیر امور اقتصادی و داریی و رییس ســازمان بورس و 

اوراق بهادار از واریز سود سهام عدالت تا پایان امسال خبر داده بودند.

آیت الله اراکی:
قانون جدید بانکداری اسلامی تدوین شود

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس خبرگان رهبری گفت: برای رفع 
خلأهای نظام بانکی نیاز به قانون بانکی جدید داریم که در آن فقه کلان 

باید مدنظر قرار گیرد.
 

آیت الله محسن اراکی در حاشیه دومین نشست علمی- تخصص بانک 
و پژوهشــگاه فقه با موضوع »مدل مطلوب نظام بانکداری اســلامی در 
کشور گفت: با تدوین قانون جدید بانکی در کشور خلأهای نظام بانکی 
موجود برطرف خواهد شــد و بر این اســاس نظام بانکی ما چابک تر و 

مفیدتر می شود و از آسیب در امان خواهد بود.
وی اضافه کرد: بــا همه زحمتی که برای تدوین قانون فعلی در کشــور 
کشیده شده اســت این قانون مبتنی بر نگاه فقه خرد تدوین شد و اگر 
با توجه به فقه کلان قانون بانکداری اســلامی در گذشته تدوین می شد 

این ایرادات دیگر وارد نبود.
عضو مجلــس خبرگان رهبری گفــت: پیشــنهادهایی مطرح کردیم 
و معتقدیم اگر قانون جدید بانکداری اســلامی بر اســاس اصول جدید 

تدوین شود خلأ های نظام بانکی موجود برطرف خواهد شد.

رئیس سازمان برنامه وبودجه:
ح های  ۹۶ هزار میلیارد تومان اعتبار به طر

عمرانی پرداخت شد
میرکاظمی گفت: در یازده ماه امســال ۹6 هزار میلیارد تومان از محل 
منابع عمومی به طرح های عمرانی پرداخت شد که بیشترین رقم در ۱۰ 

سال گذشته بوده است.
مســعود میرکاظمی گفت: با اختصاص 4۰ هزار میلیــارد تومان هم از 
محل هدفمندی یارانه ها در مجموع ۱۳6 هزار میلیارد تومان با بیش از 
7۰ درصد رشد نسبت سال گذشته به زیرساخت های موردنیاز تولید، 

اشتغال و زیر بنایی اختصاص پیدا کرده است.
به گفته رئیس ســازمان برنامه و بودجه دولت به رشد غیر تورمی التزام 

عملی دارد.
پیش از این مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرده بود ســهم اعتبارات 
عمرانی در لایحه بودجه ۱4۰۰ نسبت به مصارف عمومی این لایحه از 

۱۵ درصد در قانون بودجه ۱۳۹۹ به ۱۱ درصد کاهش پیدا کرده است.

ج از توان بانک ها حذف شود تکالیف خار
رئیس شــورای عالی هماهنگــی بانک های خصوصی گفت: شــورای 

نگهبان تکالیف سنگین بانک ها برای سال آینده را تعدیل کند.
به گزارش اقتصاد مردم، کوروش پرویزیان گفت: با دســتوری که 
رهبر انقلاب در حوزه تســهیلات تکلیفی بانک هــا دادند، تعدیل 
خوبی در مجلس صــورت گرفته و امیدواریم مجــدد این موضوع 
از ســوی شــورای نگهبان بازنگری شــود تا این تکالیف سنگین 
که خارج از توان شبکه بانکی اســت از دوش شبکه بانک ها حذف 

شود.
پرویزیــان در خصوص تســهیلات تکلیفی که بر دوش شــبکه بانکی 
در ســال آینده قرار گرفته گفت: در بودجه ۱4۰۱، تســهیلات تکلیف 
ســنگینی بر دوش شــبکه بانکی قرار گرفته اســت و تقاضای وزارت 
اقتصاد، بانک مرکزی و همه شــبکه بانکی این اســت که تســهیلات 

تکلیفی، متناسب با وضعیت بانک ها باشد.
رئیس شــورای عالی هماهنگی بانک ها و مؤسسات اعتباری خصوصی 
افزود: نکته دیگر و توقع ما این است این تکالیف را از بانک های خصوصی 
بردارند؛ تکالیف، مربوط به منابعی اســت که دولت خودش در اختیار 
شــرکت ها یا بانک های دولتی قرار می دهد و به صورت عاملیت انتظار 
دارد بانک ها ایــن پرداخت تســهیلات را در طرح هایی که دولت پیش 
بینی کرده اســت انجام دهند و دولت این منابع را در اختیار بانک های 

خصوصی قرار نمی دهد.

بازار

وزیر راه و شهرســازی گفت: ظرفیت تخلیه و بارگیری 
6، 7 میلیون TEU در کشــور را داریم ولی به ســبب 
فرسوده بودن تجهیزات، فعلًا امکان این میزان تخلیه 

و بارگیری در بنادر کشور وجود ندارد.
به نقل از وزارت راه و شهرســازی، رســتم قاسمی در 
همایش ســالانه مدیران ســازمان بنادر و دریانوردی 
با اشاره به سابقه آشــنایی اش با فعالیت حوزه بنادر از 
دوران حضورش در قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء 
)ص( به اهمیت این حوزه در سیاســت های راهبردی 
توسعه کشور اشاره کرد و گفت: ما در سال ۱4۰۱ باید 
برای به روز کردن تجهیزات مــورد نیاز در حوزه بنادر 
فعالیت جدی انجام دهیــم. ظرفیت تخلیه و بارگیری 
6، 7 میلیون TEU در کشــور را داریم ولی به ســبب 

فرســوده بودن تجهیزات، فعــلًا امکان این 
میزان تخلیــه و بارگیری در بنادر کشــور 

وجود ندارد.
وی بر نقش بنادر در بهبود وضعیت ترانزیت 
کالا در کشور تاکید کرد و با اشاره به صادرات 
حدود 2۵ میلیون تن ســنگ آهن از روسیه 
به هند، عنوان کرد: اگــر بتوانیم نیمی از این 

میزان صادرات کالای روســیه به هنــد را هم از طریق 
ترانزیــت و به صــورت ریلی حمل کنیم و مشــکلات 
مربوط به پســکرانه هایمان را حل کنیم، ســالیانه 6، 
7 میلیــارد دلار فقط از این طریق درآمد برای کشــور 
کسب خواهیم کرد. حل مشــکلات مربوط به ترانزیت 

به صورت جدی در دستور کار قرار دارد.

قاسمی با اشــاره به اهمیت توجه به توسعه 
ســواحل مکران، افزود: برای توسعه سواحل 
مکران نیاز به ســکونت حداقل 2 میلیون نفر 
در این نواحی اســت که این انتقال جمعیت 

امکان پذیر است.
 در همین راستا 2 شهر را طراحی کرده ایم که 
در حال ساخت آنها هستیم، یکی شهر بریس 
و دومی هم شهر مکران که خوشبختانه کارهای خوبی 
به لحاظ زیرســاختی در این زمینه انجام شده است و 
امیدواریم این اقدامات بتواند برای کشــور مایه خیر و 

تحول باشد.
وزیر راه و شهرســازی که در همایش ســالانه مدیران 
بنادر و دریانوردی سخن می گفت، همچنین در مورد 

برخی دغدغه ها و درخواست های مطرح شده از سوی 
علی اکبر صفایی معاون وزیر راه و مدیرعامل ســازمان 
بنادر و دریانوردی و نیز تعدادی از مدیران استانی این 
سازمان مبنی بر تغییر نرخ تعرفه های بارگیری با توجه 
به گذشــت زمانی طولانی از ثابت ماندن آنها و جذب 

نیروی انسانی نکاتی را مطرح کرد.
وی در خصوص درخواست اختصاص مسکن به پرسنل 
و نیروهای متخصص حوزه بنادر و دریانوردی هم تاکید 
کرد: این دوره فرصت خوبی است که نیروهای سازمان 
بنــادر و دریانوردی از طریق ثبت نــام در طرح نهضت 
ملی مســکن، صاحب خانه ملکی شــوند و امیدواریم 
همکارانمان در ســازمان بنادر از این فرصت استفاده 

کنند.

معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی با 
اشاره به ادغام دو طرح اقدام ملی و نهضت ملی مسکن 
گفت: ۵ میلیون و 2۰۰ هزار نفــر در این طرح ها ثبت 

نام کردند.
 محمود محمودزاده درباره طرح اقــدام ملی و نهضت 
ملی مسکن گفت: با توجه به نظر شورای عالی مسکن، 
دو طرح نهضــت ملی و اقدام ملی مســکن با هم ادغام 
شــدند تا کســانی که از قبل ثبت نام کردند از مزایای 

این طرح اســتفاده کنند. وی ادامه داد: بعد 
از پایش متقاضیان در این دو طرح مســکن، 
اسامی به ادارات کل اســتان و دستگاه های 
ذی ربط ارســال می شــود تا پالایش شرط 
4 که شرط ســکونت ۵ ساله اســت را تأیید 
کنند و افرادی که واجد شرایط هستند سایر 
مراحل را طی کنند.محمود زاده با اشــاره به 

اینکه ثبت نام طرح اقدام ملی مســکن تا 2۹ اســفند 

ماه ادامه دارد، افــزود: بیــش از 42۸ هزار 
متقاضی مجرد بالای 2۳ سال، در طرح اقدام 
ملی مســکن ثبت نام کردند.وی ادامه داد: 
پرداخت تسهیلات مســکن به همه بانک ها 
ابلاغ شده اســت و بانک ها موظف هستند تا 
2۰ درصد سقف تســهیلات خود را به بخش 

مسکن اختصاص دهند.
محمود زاده گفــت: از دی ماه که ثبت نام تســهیلات 

خود مالکی آغاز شــد تاکنون ۸۸ هــزار متقاضی ثبت 
نام کردند.

معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی وی 
ادامه داد: هنوز دســتورالعمل بانــک مرکزی مبنی بر 
پرداخت تســهیلات خود مالکی به برخی از بانک ها در 
استان های مختلف ابلاغ نشــده است و همین موضوع 
باعث شده تا پرونده بسیاری از متقاضیان همچنان در 

مرحله در حال بررسی باشد.

وزیر

مسکن

خریدار   ارزش ســهام عدالت با رشد بازار 
سرمایه در هفته گذشــته با افزایش همراه 

شد.
 ســهام عدالت از جمله موضوعاتی است که 
در ماه ضهای پایانی ســال به دلیل پرداخت 
سود ســالیانه آن مورد توجه ســهامداران 
حقیقی و افرادی که این سهام را دارند، قرار 

می گیرد.
در هفته های گذشته نیز پرداخت سود این 
ســهام نیز یکی از پرخبرتریــن موضوعات 
اقتصادی کشــور بوده اســت. از پرداخت 
2۹ هزار میلیارد تومان سود به 4۹ میلیون 
ســهامدار عدالت تا پرداخت نکردن ســود 
توســط برخی شــرکت ها مانند مخابرات، 
همگی در یک هفته گذشــته باز هم سهام 
عدالت و ارزش آن را بر ســر زبان ها انداخته 

است.
البته هنوز تکلیف جاماندگان سهام عدالت 
مشــخص نشــده اســت و دولت و مجلس 
برنامه مشخص خود را برای این افراد اعلام 
نکرده اند و حدود ۱۰ میلیــون نفری که از 
جمله افراد جامانده از سهام عدالت هستند، 

هنوز نامشخص است.

 از سهام عدالت چه خبر؟
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با بیان اینکه سود سهام عدالت از 2۱ 
اسفند امسال در حساب مردم قرار می گیرد،  
گفت: عمده سود شرکت های سرمایه پذیر 
عدالت دریافت شــده اســت، البته شرکت 
مخابرات هنوز سود ســهامداران عدالت را 
پرداخت نکرده است؛ در مجموع عدد زیادی 
نیســت و تلاش می کنیم سود شرکت های 
ســرمایه پذیر را بــه موقع دریافــت کنیم، 
اما این ســودها در 2۱ اســفند  در حساب 

سهامداران عدالت واریز می شود.

محســن خدابخــش، عضو هیــات مدیره 
ســازمان بورس، با بیــان اینکــه در حال 
حاضر دو شــرکت مخابرات ایران و سیمان 
دشتســتان هیچ گونه ســودی از عملکرد 
سال ۹۹ برای سهام عدالت واریز نکرده اند، 
گفت: کل مبلغ سود سهام عدالت امسال 2۹ 
هزار میلیارد تومان است، سال گذشته این 
رقم ۹ هزار میلیارد تومان بود که در واقع سه 

برابر شده است.
محمــد باغســتانی، مدیرعامل شــرکت 
ســپرده گذاری مرکزی در باره واریزنکردن 
سود توسط شرکت مخابرات گفت: سازمان 
بورس بــه خاطر خــودداری مخابــرات از 
پرداخت سود ســهام عدالت به سهامداران، 

از شرکت مخابرات شکایت کرده است.
بنابراین گزارش، شرکت مخابرات ایران به 

عنوان یک شرکت ســرمایه پذیر حاضر در 
پرتفوی سهام عدالت، در حالی به بهانه های 
واهی از پرداخت ســود ســهام عدالت 4۹ 
میلیون ســهامدار عدالت طفره می رود که 
امسال سود سایر ســهامداران حقیقی خود 
را آذرماه به حساب ســهامداران واریز کرده 

است.

 سهام عدالت چقدر می ارزد؟
ســهام عدالت از تعــدادی ســهام ارزنده و 
بزرگ بازار سرمایه تشــکیل شده است که 
در هفته های گذشته با افزایش ارزش مواجه 
شده است، این سهام در نیمه اول بهمن ماه 
با کاهش ارزش مواجه شــد و در نیمه دوم 
بهمن مــاه این رونــد نزولی متوقف شــد. 
ارزش این ســهام در هفته چهارم بهمن ماه 

برخلاف شاخص کل  بورس رشد کرد.
در هفتــه اول اســفند ماه نیــز ارزش این 
ســهام رشــد داشــته اســت، اما به دلیل 
استقبال ســهامداران از نمادهای کوچک، 
در هفته دوم اســفند ماه ارزش سبد سهام 
عدالت با کاهش مواجه شــده است. برخی 
از کارشناســان علت کاهش ارزش ســهام 
عدالــت را اســتقبال ســهامداران خرد از 
ســهم های کوچک بــازار می دانند. ارزش 
این سهام در هفته سوم اســفندماه با رشد 
شــاخص های عملکردی بازار ســرمایه، با 

رشد ارزش مواجه شد.
طی هفته سوم اســفندماه ارزش این سهام 
با افزایش ۱.7۱ درصدی مواجه شــد. این 
مســاله در حالی رخ داده است که شاخص 
کل بورس با رشــد ۵.2 درصدی و شاخص 

کل هم وزن بورس با افزایش 2.۵۵ درصدی 
در این هفته مواجه شدند.

برگه هــای ســهام عدالــت در قیمت های 
اسمی 4۰۹ هزار تومانی، 4۹2 هزار تومانی، 
۵۳2 هزار تومانی و یــک میلیون تومانی در 
هفته سوم اســفندماه به ترتیب با افزایش 
۱26 هزار تومانی، ۱۵2 هزار تومانی، ۱6۵ 
هزار تومانی و ۳۱۰ هزار تومانی نســبت به 

هفته دوم اسفند ماه مواجه شده اند.
بسیاری از کارشناسان معتقدند، نمادهای 
حاضر در سبد ســهام عدالت از ارزنده ترین 
سهم های بازار سرمایه هستند. با این حال، 
ارزش برگه های ســهام عدالت در برگه های 
مختلف به ترتیب برابر اســت بــا 7 میلیون 
و ۵۵۹ هــزار تومان، ۹ میلیــون و ۹۳ هزار 
تومان، ۹ میلیون و ۸۳۳ هــزار تومان و ۱۸ 

میلیون و 4۸۳ هزار تومان.
کاهش ارزش ســبد ســهام عدالت در یک 
سال و نیم گذشته که عمدتا به خاطر ضعف 
مدیریت و نداشتن الگوی مدیریت مناسبی 
بوده، موجب ایجاد ضرر و زیان زیادی برای 
سهامداران عدالت شــده است. ارزش فعلی 
سهام عدالت نســبت به دوران اوج بازار در 
مرداد  ســال ۹۹ با افت ۵۱ درصدی مواجه 

شده است.
از مهمتریــن دلایل ریزش قیمت ســهام 
عدالــت،  ضعــف مدیریت در شــرکتهای 
ســرمایه گذاری و عدم برگزاری مجامع این 
شرکتها و نیز نبود بازارگردان حرفه ای برای 

این شرکتها به شمار می رود.
بنابراین گزارش ارزش سهام عدالت نسبت 
به اول مرداد ســال گذشــته بــه ترتیب با 
کاهش قیمت ۸ میلیون و ۱۹ هزار تومانی، 
۹ میلیون و 647 هزار تومانی، ۱۰ میلیون و 
4۳۱ هزار تومانی و ۱۹ میلیون و 6۰۸ هزار 

تومانی روبرو شده است.

وزیر راه: تجهیزات بنادر فرسوده اند

مجموع متقاضیان نهضت مسکن و اقدام ملی ۵.۲ میلیون نفر

خانه در اطراف تهران ارزان شد

خریدار   از ابتدای اسفندماه که معاملات 
مســکن در شــهر تهران افت کــرد، خرید 
و فروش در اطراف تهران نیز کســاد شده و 
قیمت ها به ثبات رســیده است. برخی افراد 
واحدهای خود را زیر قیمت می فروشــند و 
بازار در حالت کلی به ثبات رســیده است. 
مشاوران املاک در پردیس، پرند و هشتگرد 
بر اساس تجارب گذشــته می گویند که در 
مرحله اول نرخ ها ثابت می شــود و احتمال 

افت قیمت در مرحله دوم وجود دارد.
پس از آنکه معاملات مسکن در تهران با افت 
مواجه شد، از شهرهای اطراف پایتخت نیز 
خبر می رســد که بازار مسکن این شهرها از 
ابتدای اســفندماه وارد رکود سنگین شده 
و قیمتها کاهش یافته اســت. واسطه های 

ملکی دلایل مختلفی را برای کســادی بازار 
ملک در تهــران و حومه برمی شــمارند که 
ســرنخ اکثر آنها به اخبار مثبت از مذاکرات 

وین می رسد.
در شــهر جدید پرند که بین سالهای ۱۳۹6 
تا ۱۳۹۹قیمــت آپارتمــان 4۰۰ تا ۵۰۰ 
درصد رشد کرده بود، در ســال جاری بازار 
به ثبات رســیده و از ابتدای زمستان نرخها 
کاهشی شده است.  در حال حاضر می توان 
با نقدینگی کمتــر از ۳۰۰ میلیون تومان در 

پرند آپارتمان خریداری کرد.
بررســی شــهر جدید پردیس نیز حاکی از 
عقب نشینی سرمایه گذاران ملکی از ابتدای 
اسفندماه ۱4۰۰ است. اگرچه در دو سه ماه 
گذشته نرخهای پیشــنهادی مسکن مهر 

پردیس حدود ۵ درصــد افزایش یافته بود، 
بازار روند کاهشی به خود گرفته و معاملات 
با افت شدیدی مواجه شده است؛ به طوری 
که این روزها بنگاههای ملکی و دفاتر اسناد 
خلوت تر از همیشه هستند. یکی از مشاوران 
املاک پردیس می گوید کــه با وقوع جنگ 
در اوکرایــن و ارایه اخبــار امیدوارکننده از 
مذاکرات هســته ای ایران با گروه ۱+4 بازار 
ملک در پردیس وارد رکود شــد. هم اکنون 
نرخ پیشنهادی آپارتمان در فازهای ۸ و ۱۱ 
پردیس  حدودا از 7۰۰ میلیون تومان روی 
فوندانسیون شروع می شود و تا ۱.2 میلیارد 

تومان برای واحدهای تکمیلی می رسد.
بازار مسکن شــهر جدید هشتگرد در حومه 
کرج نیــز راکد شــده و به قول مشــاوران 
املاک، کساد اســت. آقای کیانی از فعالان 
بازار مسکن با اشاره به افت شدید معاملات 
آپارتمــان در شــهر جدید هشــتگرد طی 
هفته های اخیر می گویــد: تجربه دهه های 
اخیر نشــان داده هر زمان بــازار وارد رکود 
شده، قیمتهای پیشــنهادی در مرحله اول 
به ثبات می رســد و حتی ممکن اســت در 
مرحله دوم کاهش پیدا کنــد. اما با توجه به 
تورم حدود 4۰ درصد اقتصاد کشور، خواب 
سرمایه در بازار مسکن به ضرر مالکان است. 

یعنی حتی اگر قیمت ها کاهش پیدا نکند، 
ارزش واقعــی ســرمایه صاحب خانه ها هر 

سال 4۰ درصد افت می کند.
فروشندگانی که پول لازم هستند مجبورند 
تخفیف بدهند و در حــال حاضر می توان با 
قیمت هایی به مراتب پایین تر از نرخ ساخت 
در هشتگرد واحد مسکونی خریداری کرد. 
به همین دلیل ســاخت و ســاز در این شهر 
راکد شده است و ســازندگان رغبتی برای 
ســرمایه گــذاری ندارند.  در حــال حاضر 
می توان با نقدینگی حــدود 2۰۰ میلیون تا 
22۰ میلیون تومان در هشــتگرد آپارتمان 

خریداری کرد.
رکود ســاخت و ســاز، مختص هشــتگرد 
نیســت و در تهــران، پردیــس و پرند هم 
ســاخت مســکن به شــدت کاهش یافته 
است. دولت قیمت واحدهای پروژه نهضت 
ملی مســکن را در حال حاضر 4.۵ میلیون 
تومان در هر متر مربع اعلام کرده و این تازه 
نرخهای علی الحساب اســت. زمان تحویل 
در ۱.۵ تا 2 ســال آینده )اگر پــروژه روی 
روال پیش برود( قیمت تمام شــده با لحاظ 
ســایر هزینه ها مثل نرخ عوارض، خدمات، 
دســتمزد و دیگر موارد اعلام خواهد شــد. 
برای پرند و هشــتگرد پــروژه نهضت ملی 

مسکن در نظر گرفته شده اما در پردیس به 
دلیل تکمیل ظرفیت، حدود ۱4 هزار واحد 
اقدام ملی مســکن تعریف شــد و در پروژه 
نهضت ملی مسکن، ســهمی برای این شهر 

در نظر گرفته نشده است.
به هر ترتیب بازار مســکن در تهران و حومه 
آبستن حوادثی است که در سال آینده رقم 
می خورد. ســناریوی محتمل آن است که 
توافق وین منجر به رشد درآمدهای دولت، 
رونق ساخت و ســاز از طریق پروژه نهضت 
ملی مســکن و ایجاد انتظارات کاهشی در 
بازار مسکن شــود. در این صورت می توان 
برای ۱۰ تا ۱2 فصل انتظار ثبات بازار ملک 
را داشــت. البته اگر چهار فصل امســال که 
بازار به نوعی در خواب فرو رفت را حســاب 
کنیم دست کم تا ۸ فصل دیگر یعنی دو سال 
آینده احتمال ثبات بازار مسکن وجود دارد.

اگر توافق هســته ای صورت نگیــرد هم با 
بودجه 2۰۰ تا ۳۰۰ هــزار میلیارد تومانی 
که قرار اســت دولت در سال آینده به بخش 
ســاختمان اختصاص دهد تولید مســکن 
افزایش می یابــد. افزایش عرضه، بخصوص 
اگر با کاهش قیمت نهاده های ســاختمانی 
همراه باشد می تواند ثبات و آرامش در بازار 

مسکن را به همراه بیاورد.
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تا پایان دی
بیش از ۶۰۰۰ واحد صنعتی به بهره برداری رسید

جدیدترین آمار منتشر شده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( نشان می دهد که در ۱۰ ماهه امسال برای 6۱7۹ بنگاه پروانه 
بهره برداری صادر شــده که در نتیجه آن بیش از ۱۳4 هزار اشــتغال 

صنعتی ایجاد شده است.
 بر اساس این آمار در ۱۰ ماهه امســال برای ۳2 هزار و 7۹۸  بنگاه جواز 
تاســیس و برای 6۱7۹ بنگاه پروانه بهره برداری ایجادی و توســعه ای 
صادر شــده که نسبت به مدت مشــابه ســال قبل به ترتیب 2.6 و ۵.۳ 

درصد افزایش داشته است.
سرمایه پیش بینی شــده در این مدت برای جوازهای تاسیس معادل 
۱۰47 میلیارد تومان بوده که نســبت به مدت مشابه سال قبل حدود 
۹۹ درصد افزایش داشته اســت. میزان سرمایه پروانه های بهره برداری 
صادر شــده در ۱۰ ماهه امســال نیز 2۱۸ دهزار و 74۹ میلیارد تومان 
بوده که نســبت به مدت مشابه ســال قبل 22.۵ درصد افزایش داشته 

است.
همچنین بر اساس این آمار، پیش بینی شــده با اجرای پروژه هایی که 
جواز تاســیس آن ها در ۱۰ ماهه امسال صادر شــده، برای ۸۱4 هزار و 
646 نفر شغل ایجاد شود که نســبت به این رقم در مدت مشابه پارسال 
با افزایش ۱۳ درصدی مواجه بوده است. پروانه های بهره برداری صادر 
شده در این مدت نیز زمینه اشتغال ۱۳4 هزار و 2۹۰ نفر را فراهم کرده 

که نسبت به ۱۰ ماهه پارسال حدود ۱۸.7 درصد افزایش داشته است.

بیشترین و کمترین جوازها در کدام استان ها صادر شد؟
در این میان جزئیات این آمار که برای مدت ۹ ماهه اول امســال منتشر 
شده، نشان می دهد بیشــترین تعداد جواز تاسیس در استان های یزد، 
آذربایجان شرقی و سمنان و کمترین تعداد جواز تاسیس نیز در ایلام، 
کهگیلویه و بویر احمد و گیلان صادر شده است. بیشترین تعداد پروانه 
بهره برداری صادره در بین اســتان های کشــور نیز مربوط به اصفهان، 
خراسان رضوی و تهران بوده و خراسان شــمالی نیز کمترین پروانه را 

داشته است.

سهم مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از کل جوازهای تاسیس و پروانه های 
بهره برداری در ۹ ماهه  امســال نیز یک و ۳.۳ درصد بوده اســت. این 
در حالی اســت که مناطق آزاد و ویــژه تجاری با قوانیــن محدودتر و 
تشریفات گمرکی ســاده تری نسبت به ســرزمین اصلی با اهدافی از 
جمله حمایت از صنعت داخلی کشــور، جذب فنــاوری های نوین در 
امر تولید، گسترش تولیدات صادرات محور و اشــتغالزایی راه اندازی 
شــده اند. همین قوانیــن محدودتر بارهــا باعث گلایــه کارگران و 

تولیدکنندگان شده است.
گفتنی اســت که تعداد صدور جــواز صنعتی به نوعی نشــان دهنده 
تمایل سرمایه گذاران به ســرمایه گذاری در بخش تولید و پروانه های 

بهره برداری به معنی واحدهایی است که فعالیت خود را آغاز کردند.

گروه های کالایی پرطرفدار
همچنین گروه های مواد غذایی و آشامیدنی، ساخت مواد و محصولات 
شیمیایی، ســایر محصولات کانی غیر فلزی و محصولات از لاستیک و 
پلاســتیک از جمله گروه های کالایی پرطرفدار و فاضلاب، دفع زباله، 
بهداشت محیط و فعالیت های مشــابه کم طرفدارترین گروه کالایی در 

این مدت بوده است.

وزیر ارتباطات تاکید کرد
ظرفیت ایران برای تبدیل شدن به هاب 

منطقه ای ترانزیت دیتا

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: همه عوامل برای اینکه کشــور 
ما به »هاب« منطقه ای ترانزیت دیتا تبدیل شــود، فراهم است و باید از 

این ظرفیت استفاده کنیم.
»عیســی زارع پور« در پســت اینســتاگرامی خود دربــاره ظرفیت 
ایران برای تبدیل شــدن به قطب ترانزیت دیتا نوشــت: یکی از مسائل 
مغفول مانده در حوزه ارتباطات، اســتفاده بهینه از ظرفیت خدادادی 

کشورمان برای ترانزیت دیتاست.
وی افزود: ترانزیت داده بین غرب و شــرق دنیا از طریق خاک کشور ما 
مزیت های ویژه ای برای کشورهای همســایه دارد که مهم ترین آن ها 
کاهش زمان پینگ 2۰ تا ۳۰ میلی ثانیه ناشــی از کوتاه شــدن فاصله 
تا مراکز داده در اروپا اســت. همچنین امکان تعمیــر و بازیابی خرابی 
مسیرهای فیبر در کوتاه ترین زمان نســبت به مسیرهای دریایی مثل 

دریای عمان، خلیج عدن و کانال سوئز است.
زارع پور افزود: بــه عبارتی همه عوامل برای اینکه کشــور ما به »هاب« 
منطقه ای ترانزیت دیتا تبدیل شــود، فراهم بوده و بدیهی است که باید 
از این ظرفیت استفاده کنیم. اخیراً از نقشــه راه عملیاتی شدن چنین 

ظرفیتی رونمایی کردیم.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: با اجرای این طرح، پایداری خدمات ترانزیت 
کشور و ســهم ما از ترانزیت ارتباطات در منطقه افزایش و شــــرایط 
رقابتی برای ارائه خدمات ترانزیت دیتا بـــه کشورهای همسایه بهبود 
خواهد یافت. همچنین ظرفیت ترانزیت داده از مرزهای شمال غربی به 

مرزهای غربی، شرقی و جنوبی کشور ایجاد خواهد شد.
زارع پور تصریــح کرد: با اجــرای این طرح و تدویـــن چهارچـــوب 
تعرفـه پیشـنهادی بـــرای ارائـه مدل های فـــروش جدید از جملـه 
عمده فروشــی و فروش بلندمدت دیتا به اپراتورهای فعال در منطقه، 
خدمات ترانزیت دیتا بر اساس تقاضا در کوتاه ترین زمان ممکن برقرار 

خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: برای اجرای این طرح از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون قـراردادهای جدید ترانزیت بین المللـی دیتا منعقد شده است 
و در همین مدت کوتاه، 4۰ درصد به ترانزیت ترافیک از خاک کشورمان 
افزوده شــده اســت. اجرای این طرح، ضمن تضمین پایــدار ترافیک 
مصرفی کشــور، گام بلندی دیگری برای تکمیــل حلقه های اقتصاد 

دیجیتال در ایران عزیز ماست.

تولید

نماینده کارفرمایان در شــورای عالی کار با بیان اینکه 
توافق دســتمزد در ســایه همراهی و همدلی دولت و 
گــروه کارفرمایــی و کارگری حاصل شــد، از دولت و 
وزارت صمت خواست تا در سال آینده دست واحدهای 
کوچک تولیــدی را گرفته و آنها را مــورد حمایت قرار 
بدهند و تحریم ها و فشــارهای داخلی از گردن تولید 
برداشته شود تا فعالان اقتصادی با آرامش خاطر به کار 

و تولید بپردازند.
اصغر آهنی ها در ارزیابی نشست دستمزد شورای عالی 
کار اظهار کرد: چندین هفته است که به صورت مستمر 
جلسات حقوق و دســتمزد برگزار می شود به ویژه در 
یک هفته گذشته می توان گفت به طور فشرده و پشت 
سر هم این جلسات را داشتیم. در جلسه دیروز با توجه 
به اینکه ۱4 و نیم ســاعت به طول انجامید جلســه ای 
بسیار ســنگین و پر فراز و نشــیب و کنش و واکنش را 
داشتیم و هر گروه مباحث و دیدگاههای خود را مطرح 

می کرد.
وی ادامه داد: گروه کارفرمایی دنبال این بود 
که حقوق و دســتمزد حول نرخ تورم تعیین 
شود تا آسیبهایی که فکر می کنیم واحدهای 
ما را درگیــر کند، کاهش دهیــم. در نهایت 
با توجه به اینکــه شــرکای اجتماعی روی 
برخی اعداد و ارقام نظر داشــتند و بحث ها و 

مذاکرات به شــدت به طور پارامتریک با هم پیش می 
رفت و با درنظر گرفتن جمیع جهات، شــرایط کشور و 
مردم برای حفظ تولید و صیانــت از نیروی کار افزایش 

۵7.4 درصدی را مصوب کردیم.
نماینده کارفرمایان در شــورای عالی کار تصریح کرد: 
در این جلسه تاکید داشتیم واحدهای کوچک ما با این 
افزایش دچار مشــکل خواهند شد لذا از دولت و وزارت 
صمت و صنایع مدد خواستیم، واحدهای کوچک را در 
ســال آینده با راهکارهایی مورد حمایت قرار دهند تا 

جلوی آســیب جدی کارگاه ها و واحدهای 
کوچک را بگیریم.

آهنی ها ادامــه داد: با توجه بــه قیمت مواد 
اولیه و حامل های انرژی و مســأله ارز 42۰۰  
تومانی که مثل یک صاعقه بر سر واحدهای 
تولیدی آمده اســت،   انتظار داریم دولت به 
این سنگرســازان بی ســنگر کــه در جبهه 
اقتصادی و کار و تولید ســنگین ترین فشارها را تحمل 
می کنند، کمک کرده و مشکلاتی که در بحث دارایی و 

بیمه با آن درگیر هستند، برطرف کند.
وی خاطرنشــان کرد: ما اعتقاد داریم که اگر تحریم ها 
و فشــارهای داخلی از گردن تولید برداشــته شــود و 
اجازه دهند فعال اقتصادی با آرامــش خاطر کار خود 
را پیش ببرد، می توانیم با بهره وری بالاتر بخش زیادی 
از مشــکلات و هزینه های زیادی که بــرای واحدهای 

تولیدی به وجود آمده است، برطرف کنیم.

 آهنی ها افزود: دولت در چند روز گذشــته به موضوع 
دستمزد نظر داشت و وزیر کار نیز پیگیر قضیه بود تا به 
نوعی به لحاظ معیشتی به جامعه کارگری کمک شود، 
البته همه این کمک ها را به گــردن بخش کارفرمایی 

گذاشتند. 
اگر در بخش های مختلف دست واحدهای تولیدی به 
ویژه کارگاهها و واحدهای کوچــک را نگیریم و موانع 
را از پیش پــای آنها بر نداریم، قطعاً ســال آینده دچار 

مشکل خواهند شد.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار در پایان ابراز 
امیدواری کرد: ســال آینده فعالان اقتصادی با همه 
توان به تلاش ادامه دهند و دولت، واحدهای کوچک 
تولیدکننده را فراموش نکند و دستشــان را بگیرد تا 
با توجه به جراحی هایی که هم  به لحاظ دســتمزدی 
و هم اقتصادی رخ داده از ســختی ها ســربلند بیرون 

بیاییم.

برخی نمایندگان مجلس از برنامه های نهاد قانونگذار 
برای حمایت همه جانبه از تولید و تجارت خبر دادند.

 به نقل از دبیرخانه همایش نقــش مدیران اقتصادی 
در پیشــبرد اقتصــاد مقاومتی، پنجمیــن اجلاس 
سراســری نقش مدیران اقتصادی در پیشبرد اقتصاد 
مقاومتــی و جهش تولیــد با رویکــرد رضایتمندی 
مشتری و با محوریت افزایش ســطح رضایت مندی 
و رسیدن به وفادارسازی مشــتریان ۱۸ اسفند ماه در 
سالن همایش های بین المللی دانشگاه شهید بهشتی 

برگزار شد.
این اجلاس بــا حضــور مصطفی نخعی ســخنگوی 
کمیســیون انــرژی مجلــس شــورای اســلامی، 
حســین حاتمی دبیر کمیســیون اجتماعی مجلس و 
هادی قوامی معاونت امور حقوقی و مجلس وزارت امور 

اقتصادی و دارایی برگزار شد.
برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی حاضر در این 
اجلاس بر حمایت از کارآفرینــان تاکید کرده و معتقد 
بودند قوانیــن مصوب مجلس در راســتای حمایت از 

تولید و جلوگیری از واسطه گری بوده است.
همچنین مجلس بر راهکارهای بازگشــایی بازارهای 
صادراتی و بهای بیشتر به تولیدکنندگان و جلوگیری 

از واردات در شرایط تولید داخل تأکید دارد.
لازم به ذکر اســت که مجلس بــرای کارخانه هایی که 
مولد نیســتند مالیات در نظر گرفته اســت که تا جای 

ممکن از واسطه گری جلوگیری کند.
در این اجلاس از میان سازمان های حاضر در ۱4 گروه 
تعیین شده توســط خزایی عضو هیئت علمی دانشگاه 

تهران و رئیس کمیته علمی اجلاس ارزیابی هایی شد 
که در نهایت ۵۰ سازمان مورد تجلیل قرار گرفتند.

این مراسم با ســخنرانی خزایی و ممیز اعضای هیئت 
علمی دانشــکده کارآفرینی دانشــگاه تهران در پنل 
اول اجلاس آغاز و ســپس با ســخنرانی قوامی معاون 
پارلمانــی وزارت اقتصــاد، حاتمی دبیر کمیســیون 
اجتماعی مجلس شورای اســلامی و نخعی سخنگوی 
کمیســیون انرژی مجلس شورای اســلامی به پایان 

رسید.

کار

تجارت

خریدار   وزیر صمــت گفت: در چند ماهه 
اخیر بــر بهبود محیط کســب وکار، تأمین 
مواد اولیه و منابع مالی تمرکز کرده ایم که به 
ایجاد ثبات نســبی در بازار مواد اولیه منجر 
شده اســت. به نقل از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، ســیدرضا فاطمی امین در مراسم 
بهره برداری از ۱۰۰ واحد راکد و نیمه فعال 
احیا شده توســط صندوق کارآفرینی امید 
که با حضــور معــاون اول رئیس جمهوری 
برگزار شــد، افــزود: هدف گــذاری برای 
رســیدن به رشــد اقتصادی ۸ درصدی در 
سال آینده انجام شده اســت که با توجه به 
رشد منفی سال های گذشــته، رقم بالایی 

است.
وی بــا بیان این کــه برای رســیدن به این 
رشــد، باید رشــد ۱2.7 درصدی در بخش 
صنعت محقق شــود، تصریح کرد: در حوزه 
معدن نیز باید به رشد ۱۰ درصد و در حوزه 

کشاورزی به رشد ۹ درصدی برسیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که 
اگر رشد هشت درصدی ســال ۱4۰۱ رقم 
بخورد به تولید ســال های ۱۳۹6 و ۱۳۹7 
باز می گردیم، ادامه داد: یعنی ظرفیت های 
موجود برای بازگرداندن ســطح تولید به 2 
سال پیش کافی است و باید این ظرفیت ها 
و ســرمایه ها را فعــال کنیم.فاطمی امین 
احیــای واحدهــای راکــد و نیمه فعال و 
تکمیل طرح های نیمه تمام را در راســتای 
بهره گیــری از همیــن ظرفیت هــا عنوان 
کرد و گفت: اگر بخواهیم رشــد ۸ درصدی 
را بــرای ســال های ۱4۰2 و ۱4۰۳ تداوم 
و ارتقا بخشــیم، بایــد به ســمت ارتقای 
ســرمایه گذاری ها برویم.وی با اشــاره به 
رونمایی از 4۸ پروژه بزرگ سرمایه گذاری 
در ســال جاری با حضور رئیس جمهوری، 
تصریح کرد: این پروژه های سرمایه گذاری 
و پروژه هایی که ســال آینــده رقم خواهد 

خورد اثر خود را در سال ۱4۰2 نشان خواهد 
داد.وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان 
خود مشکلات محیط کســب وکار و درون 
بنگاه ها را از عوامل راکد و نیمه فعال ماندن 
واحدها دانســت و اضافه کــرد: در فضای 
کسب وکار ثبات بسیار مهم است؛ ثبات در 
نرخ ارز، تأمین منابع مالی، مواد اولیه و بازار 
مؤلفه های مهمی هستند که باید برای یک 

کسب و کار و مدیران آن، مهیا شود.
فاطمی امین با بیان این که وزارت صمت در 
این حوزه بر ســه محور تمرکز دارد، اضافه 
کــرد: این محورها شــامل بهبــود محیط 
کســب وکار، تأمین مواد اولیه و منابع مالی 
اســت و تلاش کرده ایم اقدامات مؤثری در 

این حوزه ها انجام دهیم.
وی با بیان این که در این چنــد ماه در بازار 
مواد اولیه ثبات نســبی را ایجــاد کرده ایم 

گفت: با اجرای پروژه اصلاح ســاختار بازار 
کالاهای پایه، اکنون برای بســیاری از اقلام 
مواد اولیه، سهمیه بندی برداشته شده است 
و در بازار پتروشــیمی نیز با همکاری معاون 
اول رئیس جمهوری در چند مــاه آینده به 

یک ثبات خواهیم رسید.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت در خصوص 
تأمین مالی به عنوان یکــی از این محورها، 
بیان کرد: طرح تأمیــن مالی زنجیره ای را با 
همکاری و هم افزایی بانک مرکزی و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی شــروع کرده ایم، با 
این روش کارایی منابــع موجود بیش از ۳۰ 

درصد ارتقا خواهد یافت.

جلوگیری از انحراف منابع با پرداخت 
تسهیلات مبتنی بر صورت حساب

فاطمــی امیــن همچنیــن بــه پرداخت 

تســهیلات مبتنی بر صورت حســاب های 
سامانه جامع تجارت اشاره کرد و گفت: این 
موضوع کار ما را در حــوزه تخصیص منابع 
به شدت تســهیل می بخشــد، زیرا جلوی 
بسیاری از انحرافات در منابع مالی را خواهد 

گرفت.
وی همچنین با بیــان این که به طور تقریبی 
از نیمــه دوم ســال آینده ســهمیه بندی 
اعتبــاری نخواهیم داشــت، تصریح کرد: 
با تکیه بــر پرداخت تســهیلات مبتنی بر 
صورت حســاب های مالی و تأمیــن مالی 
زنجیــره ای، ایــن موضوع محقق شــده و 

هزینه های مالی کاهش خواهد یافت.

صادرات تا اول اسفند از مرز 
4۵ میلیارد دلار عبور کرده است

وزیر صمت با اشاره به انجام کار گسترده در 

حوزه تجارت خارجی نیز اضافه کرد: یکی از 
موضوعات مهم برای تحریک تقاضا، موضوع 
صادرات اســت که خوشــبختانه صادرات 
امسال تا اول اســفندماه از مرز 4۵ میلیارد 
دلار عبور کرده در حالی که این رقم ســال 
گذشــته بدون نفت، ۳۵ میلیارد دلار بوده 

است.
فاطمی امین با بیان این کــه در 7 ماه اخیر 
گفت وگوها برای ارتقای روابــط تجاری با 
7 کشور انجام شده اســت، گفت: همه این 
کشــورها بر وجود ظرفیت ارتقای مراودات 
تجاری میان ایران و کشورشــان تا دو برابر، 

تأکید داشته اند.
وی در بخش پایانی ســخنان خــود با بیان 
این که شــاید بیش از ۳۰ درصد از مشکلات 
واحدهــا اهلیت مدیران و ســرمایه گذاران 
آن ها باشد، افزود: در ساختار جدید وزارت 
صمت، دفتــر خدمات کســب و کار ایجاد 
شده اســت، زیرا به بخش خدمات کسب و 
کار نیاز داریم و این دفتر به کســب و کارها 

خدمات مختلفی ارائه می دهد.
مراسم بهره برداری از ۱۰۰ واحد اقتصادی 
راکــد و نیمه فعــال احیا شــده توســط 
صنــدوق کارآفرینی با حضــور معاون اول 
رئیس جمهــوری، وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت، وزیر امور اقتصادی و دارایی، معاون 
اجرایی رئیس جمهوری، سرپرســت نهاد 
ریاســت جمهوری و مدیرعامــل صندوق 
کارآفرینــی امیــد در محل ایــن صندوق 
برگزار شــد.همچنین تفاهم نامه همکاری 
میان نماینده معــاون اول در نهضت احیای 
واحدهای اقتصادی و صنــدوق کارآفرینی 
امید برای احیای هزار واحد اقتصادی راکد 
و نیمه فعال با هــدف ایجاد ۱4 هــزار نفر 
اشتغال )مســتقیم و غیرمستقیم( و حجم 
کل سرمایه گذاری 2۰۰ هزار میلیارد ریال، 

امضا شد.

خریدار   قائم مقام وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت گفت: برای مهار تورم و گرانی راهی 
جز افزایش تولید نداریم و این مهم رویکرد 

اصلی دولت در سال آینده است.
 محمدصادق مفتح، پنجشــنبه شــب در 
مراسم تجلیل از برگزیدگان صنعت و معدن 
اســتان یزد با ابراز خرســندی از حضور در 
جمع تولیدکنندگان و صنعتگران اســتان 
زرخیز یزد اظهار داشــت: محــور اقتصاد 
کشور در سال آینده در دست صنعتگران و 
معدنکاران است و دولت حساب بسیاری در 

مسیر گشایش تولید باز کرده است.
وی با اشــاره به اینکه خانه هــای صنعت، 
معدن و تجارت بعد از ادغام وزارتخانه های 
بازرگانی و صنایع در سال ۹۱ تشکیل شد، 
افزود: جای یک نهاد در دولت خالی بود که 
کارهای اجرایی که دولت قرار اســت انجام 
دهد، به دست خود صنعتگران سپرده شود 

و خانه صنعت با همین رویکرد ایجاد شد.

مفتح بیان کرد: وزارت صمــت اعتقاد دارد 
امور مربوط به برنامه ریــزی و اجرا باید در 
خانه هــای صنعت و معدن انجام شــود که 
البتــه اکنــون خانه های صنعــت و معدن 
با صفر ریال هزینــه اداره می شــود اما در 
صددیم که یک جریان مالی در این خانه ها 

شکل بگیرد.
قائم مقام وزیر صمت یادآور شــد: تاکنون 
بالغ بر ۸۰ تفاهمنامه در این راستا امضا شده 
اما هنوز اول کار هســتیم و باید آن را توسعه 
دهیــم و خانه صنعــت و معــدن می تواند 
الگویی در مســیر واگذاری امــور به بخش 

خصوصی باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه در 4۰ ســاله انقلاب، سه بار قله هایی 
از تورم را در کشــور تجربه کرده ایم، عنوان 
کرد: یکی در ســال 74 که تــورم بالای ۵۰ 
درصد، یکــی در ســال ۸۳ و دیگری هم در 
چهار سال اخیر که چهار سال متوالی تورم 

بالای ۳۵ درصد را تجربــه می کنیم که در 
تاریخ اقتصاد کشور بی سابقه است.

مفتــح اظهار داشــت: در این چهار ســال 
تجمیعــی از گرانی ها و افزایــش قیمت ها 
پشت سر هم شــکل گرفت و دولت ها موفق 
نشدند این موضوع را ساماندهی کنند و این 

فشار را بر مردم مضاعف کرده است.
وی تصریح کرد: هیچ راهــی غیر از افزایش 

تولید نداریم و اگر حجم تولیــد را افزایش 
ندهیم، این روال باز هــم ادامه خواهد یافت 
بنابرایــن یکی از جهت گیــری های اصلی 

دولت، افزایش تولید ناخالص ملی است.
مفتح ادامه داد: بر اســاس تقسیم بندی که 
در دولت شــده، به بخش صنعت و معدن و 
تجارت هشت درصد رسیده و این بخش باید 
هشــت درصد افزایش تولید ناخالص ملی 

داشته باشد.
وی تاکیــد کرد: رســیدن به ایــن میزان 
افزایش، مستلزم حل دو مشکل جدی است؛ 
یکی نقدینگی و دیگری تأمیــن مواد اولیه 
که برای هر دو برنامه ریزی هایی در دســت 

تدوین است.
قائم مقــام وزیر صمــت تصریح کــرد: در 
مقطعی نقدینگی و سرمایه گذاری از بخش 
تولید خارج شــد و به سایر بخش ها رفت که 
این رقم باید با بهره وری بالا به بخش تولید 
بازگردد و این بــه معنای هدایت و ســوق 

نقدینگی به سمت است.
وی در مــورد تأمین ۱۰۰ درصــدی مواد 
اولیه نیز بیان کرد: دولــت در زمینه تأمین 
مواد اولیــه تغییر رویکــرد دارد به این معنا 
که اکنون یکســری تولیدکننده و یکسری 
مصــرف کننده مــواد اولیــه داریــم؛ اگر 
تولیدکنندگان مــواد اولیــه نتوانند همه 
مواد اولیه مــورد نیاز را تأمیــن کنند، بقیه 
آن با اولویت خودش از خارج از کشــور وارد 
می شود و اگر نتوانســت، کمبودها توسط 
یک تضمین گر بــازار وارد و در نظام بورس 

عرضه می شود.
مفتح ادامه داد: این تغییر رویکرد اساســی 
و اصولی اســت کــه دولــت آن را پیگیری 
می کند زیــرا دولت معتقد اســت که هیچ 
تولیدکننده ای نباید معطل مواد اولیه باشد 
و نباید برای مــواد اولیه وارد نظــام حواله 
نویسی شــود زیرا این امر سرمنشأ امضای 

طلایی و فساد اداری است.

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار:دولت سال آینده فراموشمان نکند

حمایت همه جانبه مجلس از تولید و تجارت



 همه مسیرهای اروپا به تهران ختم می شود

ماه عسل طلای سیاه ایران

انرژی
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 توجه به اقتصاد آب جهت جلوگیری
 از »رفتار مسرفانه«

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: وزارت نیرو به عنوان دســتگاه 
متولی مدیریت منابع آب در راســتای جلوگیری از اســراف این مایه 
حیات، در کنار سایر دستگاه های مســئول و مشترکان قرار دارد و تمام 

توان خود را در این مسیر به کار خواهد بست.
محمد جوانبخت، معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با اشــاره به اهمیت 
حفظ و مدیریت بهینه منابع آب در کشور گفت: با توجه به نقش اساسی 
آب در حیات و دوام جوامع بشــری، مدیریت مطلوب منابع آب با بهره 
گیری حداکثری از ظرفیت های علمــی و تجربی از ضرورت های امروز 
کشور اســت.مدیر عامل شــرکت مدیریت منابع آب ایران با تاکید بر 
ضرورت ایجاد ســازوکارهای لازم برای جلوگیری از »رفتار مسرفانه« 
آب گفت بدون شک یکی از اساسی ترین مشــکلات صنعت آب کشور 
اسراف قســمت اعظمی از منابع آبی اســت که حل آن علاوه بر اصلاح 
زیرساخت ها مســتلزم تغییر نگرش و رفتارهای موجود در بخش های 

مختلف مصرف اعم از کشاورزی، صنعت و مصارف خانگی خواهد بود.
وی افزود: توجه بــه اقتصــاد آب و ارزش واقعی آن به عنــوان یکی از 
مولفه های حکمرانی مطلوب آب، اقدامی موثر در راستای اصلاح رفتار 

مسرفانه آب تلقی می شود.

 حرکت به سوی استقرار نظام اقتصادی آب نیازمند
 شفافیت است

جوانبخت با بیــان اهمیت توجه بــه اقتصاد آب به عنــوان یک تغییر 
نگرش به مســئله آب در کشــور تاکید کرد: لازمه حرکت به ســوی 
استقرار نظام اقتصادی آب  ایجاد شــفافیت تخصیص و توزیع عادلانه 
آب و مشارکت ذی نفعان اســت که برای این منظور ایجاد سازوکارهای 
مربوطه در دســتور کار وزارت نیرو قرار دارد.وی در بیان برنامه وزارت 
نیرو در راستای ســاماندهی مدیریت منابع آب  کشور ادامه داد: تقویت 
حکمرانی موثــر آب در قالــب دو حوزه اصلاحات ســاختاری با هدف 
افزایش مشــارکت ذی نفعان و اجرای جهادی پروژه های تاثیرگذار در 

تامین منابع آب از برنامه های وزارت نیرو به حساب می آید.

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا در بیان اینکه وظیفه تخصیص بهینه و 
پویای منابع آب بر عهده وزارت نیرو است، گفت: برنامه ریزی لازم جهت 
ارتقاء شاخص های تامین آب شــرب پایدار و جلوگیری از هدر رفت آب 

به کمک نخبگان و دانشگاهیان مورد توجه وزارت نیرو است.
جوانبخت در تشــریح آمادگی وزارت نیرو به منظور جلوگیری از رفتار 
مســرفانه گفت: وزارت نیرو به عنوان دســتگاه متولی مدیریت منابع 
آب در راستای جلوگیری از اســراف آب این مایه حیات، در کنار سایر 
دستگاه های مسئول و مشــترکان قرار دارد و تمام توان خود را در این 

مسیر به کار خواهد بست.

وپا  آرامش بازار نفت پس از نپیوستن اتحادیه ار
وسیه به تحریم  نفتی آمریکا علیه ر

پس از اینکه مشــخص شــد اتحادیه اروپا به تحریم های نفتی آمریکا و 
انگلیس علیه روســیه نمی پیوندد، بازارهای نفتی آرام شدند، اما هنوز 

قیمت نفت بالای ۱۱2 دلار در هر بشکه است.
به نقل از رویترز، قیمت نفت در معامــلات روز جمعه افزایش یافت، اما 
پس از نوســانات پس از ترس از تشــدید تحریم  ها علیه نفت روسیه در 
مقابل تلاش  برای عرضه بیشتر به بازار از ســوی دیگر تولیدکنندگان 

بزرگ، در مسیر بیشترین کاهش هفتگی از ماه نوامبر قرار گرفته است.
هر بشکه نفت برنت با ۳ دلار و ۱۸ سنت افزایش ۱۱2.۵۱دلار فروخته 
شد و هر بشــکه نفت خام آمریکا با 2 دلار و 6۰ سنت افزایش ۱۰۸.62 
دلار معامله شد.نفت برنت روز پنج شنبه ۱.6 درصد و نفت خام آمریکا 

2.۵ درصد کاهش قیمت را ثبت کردند.
در یک هفته پرنوســان معاملات نفتی به علت صحبت از تحریم نفتی 
روســیه تا اضافه شــدن احتمالی نفت ایران، ونزوئلا و امارات در حالی 
که درگیری ها در اوکراین شــدت گرفته است، قیمت نفت برنت پس از 
رسیدن به بالاترین رقم ۱4 سال گذشــته برابر با ۱۳۹.۱۳ دلار در روز 

دوشنبه، در مسیر کاهش هفتگی ۵.2 درصدی قرار دارد.
نفت خام آمریکا نیز پس از رســیدن به بالاترین رقم ۱4 ســال گذشته 
برابر با ۱۳۰.۵۰ دلار در روز دوشنبه، در مسیر ثبت کاهش هفتگی 6.6 
درصدی قرار دارد.جفری هالری، تحلیلگر OANDA گفت: »با انتشار 
هر خبری که نشان از کاشــه اختلال در عرضه داشته باشد، دو شاخص 
نفتی به شــدت به زیر ۱۰۰ دلار در هر بشکه حرکت خواهند کرد.«وی 
افزود، به همین ترتیب، با هر خبر منفی نیز هر دو شــاخص به راحتی به 
بالای ۱۱۵ دلار خواهند رسید.پس از این که مشخص شد اتحادیه اروپا 
که به شدت انرژی صادراتی روسیه وابسته است، به تحریم های آمریکا 
و انگلیس علیه واردات نفت از این کشور نمی پیوندد، قیمت نفت در آخر 

هفته به شدت کاهش یافت.
روســیه، پس از عربســتان، دومین صادرکننده بزرگ نفت در جهان 
اســت؛ این کشــور حدود ۳ میلیون بشــکه در روز به کشورهای عضو 
ســازمان همکاری اقتصادی و توســعه OECD در اروپــا نفت صادر 

می کند.

وگاه بندرعباس از تجهیزات  بی نیازی نیر
ایتالیایی

مدیرعامل نیــروگاه بندرعباس گفت: این نیروگاه توســط یک شــرکت 
ایتالیایی ســاخته شــده و تا کنون ۱۰۰ درصد تجهیــزات آن از خارج از 
کشور وارد می شد اما اکنون با کمک شــرکت های دانش بنیان ۹۰ درصد 
تجهیزات را در داخل تامین می کنیم. حسین ســلیمی در حاشیه بازدید 
خبرنگاران از نیروگاه بندرعباس، گفت: در سال ۱۳۵۳ تفاهم نامه ای بین 
توانیر و یک شرکت ایتالیایی برای ســاخت این نیروگاه امضا شد و نظارت 
بر اجرای پروژه نیز بر عهده ایران قرار گرفت. در نهایت اواخر ســال ۱۳۵۹ 
اولین واحد این نیروگاه وارد مدار شد.وی افزود: در حال حاضر 4۰ سال از 
احداث این نیروگاه می گذرد و اکنون با فرســودگی بالای نیروگاه مواجه 
هســتیم که برای این موضوع برنامه هایی را در دســتور کار داریم.وی با 
بیان اینکه در دو سال گذشته توانستیم تولید برق نیروگاه را ۱۵۰ مگاوات 
افزایش دهیم گفت: قبل از آن تولید این نیروگاه بیشــتر از ۹۰۰ مگاوات 
نبود. همچنین برای نوســازی نیروگاه نیز برنامه هایی را در دســتور کار 
داریم.وی با اشــاره به اقداماتی که برای این مســئله صورت گرفته است، 
گفت: تفاهم نامه ای را با شرکت مپنا به منظور نوسازی نیروگاه بندرعباس 
و افزایش راندمان آن امضا کرده ایم که جزئیات آن در آینده منتشــر می 
شود.وی با اشاره به راندمان فعلی نیروگاه بندرعباس گفت: در حال حاضر 
راندمان این نیروگاه ۳4 درصد اســت اما تلاشمان این است که این عدد را 

به ۳۸ درصد که در ابتدای احداث نیروگاه تعریف شده بود برسانیم.

و نیر

مدیرعامل شــرکت ملــی نفتکش ایران از ســفارش 
ســاخت یک فرونــد کشــتی نفتکــش افرامکس به 
شرکت های داخلی در راســتای برنامه های جدید این 

شرکت در حمایت از توان داخل خبر داد.
 به نقل از شــرکت ملی نفتکش ایران، حســین شیوا 
به دور جدید حمایت و پشــتیبانی های شــرکت ملی 
نفتکش ایران از صنایع و شــرکت های داخلی اشــاره 
کرد و گفت: در راســتای تأکیدات مقام معظم رهبری 
و تحقق حمایت از داخل، پس از ســال ها و در ســال 
»تولید؛ پشــتیبانی ها، مانع زدایی ها« سفارش ساخت 
یک فروند کشــتی نفتکــش افراماکس بــه مجتمع 
کشتی سازی و صنایع فراســاحل ایران )ایزوایکو( در 

بندرعباس در دســتور کار و اجرا قرار گرفته 
اســت که قرارداد آن بــه زودی امضا خواهد 

شد.
عضو هیأت مدیره شــرکت ملــی نفتکش 
ایران، ظرفیت این کشــتی نفتکش را ۱۱۳ 
هزار تن اعــلام کرد و گفت: طبق ســفارش 
شــرکت ملی نفتکش، این کشتی نفتکش، 

اولین کشتی دوگانه سوز ساخت داخل خواهد بود که 
با ســوخت LNG و نفت کوره با ســولفور کم )زیر نیم 

درصد( فعالیت خواهد کرد.
وی ادامــه داد: این نفتکــش افرامکس که ســازگار با 
محیط زیســت و بر اســاس آخرین اســتانداردهای 

 )IMO( ســازمان بین المللی دریانــوردی
طراحی و ساخته می شود، با فاز سه شاخص 
طراحی راندمان انــرژی )EEDI( مطابقت 

خواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت ملی نفتکــش ایران با 
بیان اینکه با سفارش و ســاخت این کشتی 
نفتکش شاهد اشــتغالزایی چند هزار نفری 
در مجموعه صنایع کشتی سازی و رونق صنایع جانبی 
و وابســته به این صنعت خواهیم بود، افزود: امیدواریم 
با ســفارش ســاخت و همچنین تحویل به موقع این 
کشتی نفتکش، شاهد سفارشــات ساخت بیشتری به 

شرکت های داخلی باشیم.

شیوا همچنین از جدیت شــرکت ملی نفتکش ایران 
در انجام تعمیرات کشــتی های ناوگان این شــرکت 
در داخل خبــر داد و گفت: تاکنون تعمیر 24 کشــتی 
نفتکش و شــناور به یاردهای داخلی واســپاری شده 
اســت که این روند باهدف حمایــت از صنایع داخلی 
و ایجاد اشــتغال در کشــور، با قوت و جدیت بیشتری 

دنبال خواهد شد.
عضو هیأت مدیره شرکت ملی نفتکش ایران همچنین 
اضافه کرد: علاوه بر این، تأمین ملزومات کشــتی ها از 
قبیل رنگ، روغن و مواد شیمیایی از شرکت ها و صنایع 
داخلی نیز در حال انجام اســت که باعث جلوگیری از 

خروج مقدار قابل توجهی ارز از کشور شده است.

شــرکت مشــاوره ریســتاد انرژی هشــدار داد اگر 
کشــورهای غربی به تحریم صادرات نفت روسیه ادامه 
دهند، بهای معاملات نفت برنت ممکن است تابستان 

امسال به 24۰ دلار در هر بشکه صعود کند.
 بیورنار تونهاگن، مدیر بازارهای نفت ریســتاد انرژی 
در یادداشتی نوشــت: تحریم های گسترده علیه نفت 
روسیه یک شــکاف 4.۳ میلیون بشکه در روز در عرضه 

ایجاد می کند که به راحتی با منبع عرضه دیگری قابل 
جایگزینی نیســت. این فروپاشــی عرضه بزرگترین 
کمبود احتمالی عرضه از زمــان جنگ خلیج فارس در 
ســال ۱۹۹۰ خواهد بود که قیمتهای نفــت را دو برابر 
کرد.بر اساس گزارش بلومبرگ، وی هشدار داد: هر چه 
قیمتها بالاتر باشــد، احتمال این که اقتصاد جهانی در 
سه ماهه چهارم وارد رکود شــود، بیشتر می شود. نفت 

در قیمت 24۰ دلار در هر بشکه، رکود جهانی و نابودی 
تقاضا ظرف مدت چند ماه را به دنبال خواهد داشــت و 

پس از آن قیمتها به شدت کاهش پیدا می کند.
ریســتاد هفته گذشــته پیش بینی کرده بود که نفت 
برنت بــه دلیل کاهش یــک میلیون بشــکه در روز از 
صادرات روســیه در نتیجه عواقب تحریمهای مالی و 
اقدامات خودخواسته شرکتهای انرژی، به بالای ۱۳۰ 

دلار در هر بشکه صعود خواهد کرد.
جو بایــدن، رئیــس جمهور آمریکا روز ســه شــنبه 
ممنوعیــت واردات نفت خــام و فــرآورده های نفتی 
روسیه را به تلافی حمله مســکو به اوکراین اعلام کرد. 
انگلیس اندکــی بعد از اظهــارات بایــدن، اعلام کرد 
واردات نفت و فــرآورده های نفتی روســیه را تا پایان 

سال 2۰22 متوقف می کند.

نفت

نفت

خریدار   یک کارشناس حوزه انرژی گفت: 
تنها منبع گازی قابل اعتماد غیر از روسیه؛ 
ایران است که بکر هم است، یعنی درست که 
از تولیدکنندگان بزرگ گاز دنیا هستیم اما 
از صادرکنندگان نیستیم، یعنی نت بالانس 

ما منفی است.
بهروز نامداری، درباره چشم انداز صادرات 
نفت ایران در شــرایط امروز اظهار داشت: 
قبــل از قضایایی روســیه و اوکراین ایران 
تاحدی توانســته بــود برای نفــت خود 
بخصــوص در مارکت چین جا بــاز کند و 
تصور این اســت کــه پیچ تحریم ها شــل 
شــده و اجازه داده شــود که ایران نفت را 
بفروشــد. اما اکنون شــرایط بازار انرژی 
دچار تغییرات بنیادین شــده و روسیه نه 
خود برای خریداران تحریمی اعمال کرده 
و نه خریداران نفت و گاز روســیه تغییری 
داده اند اما به نظر می رســد خواه ناخواه چه 
موضوع روسیه حل شــود یا خیر، آرام آرام 
نفت روسیه در پروســه 2 تا ۳ ساله از بازار 
جهانی حذف و یــا کمرنگ شــود، از این 
منظــر  می توان گفت جا بــرای نفت ایران 
باز می شــود. بنابراین اگر توافق شــود به 
سرعت تولید ایران را بالا می رود و هم نفتی 
را که روی آب دارد به سرعت به بازار تزریق 

می کند. 
وی افــزود: موضــوع مهم تر اینکــه به نظر 
می رسد اگر در وین توافق شود سرمایه هایی 
که از منابع نفت و گاز روســیه دور می شوند 
به میادین و تاسیســات نفتی ایران سرازیر 
شــوند، در حــال حاضر ایران حــدود ۱.2 

میلیون بشکه روانه بازار می کند که این رقم 
به سرعت می تواند به 2.۵ میلیون بشکه در 
روز برســد. در هر حال ما باید به این سمت 
برویم که هم ســرمایه و هــم تکنولوژی را 
برای بخش گاز جذب و در بــازار انرژی دنیا 

توسعه دهیم.
این کارشــناس حوزه انرژی گفــت: از این 
پس قطعا نقش روســیه در بازار انرژی دنیا 
کمرنگ خواهد شد. البته پیش از این امریکا 
فشــار وارد می کرد که ال ان جــی تولیدی 
خود را به اروپا برسانند اما تاحدی با مشکل 

مواجه شدند چون گاز ال ان جی امریکا قابل 
رقابت با خط لوله روســیه نبوده است یعنی 
این زمینه وجود داشت که امریکا به اروپای 
غربی فشار وارد کند که گاز روسیه را حذف 

کند. 
وی ادامــه داد: امریکا هــم در دوره ترامپ 
و هــم بایــدن از مخالفیــن سرســخت 
نورداســتریم 2 بوده و به آلمان فشار زیادی 
وارد کرده اســت، البته آلمان هــم زیربار 
نرفت، اما ســبب شــد اروپای غربی مجبور 
شــود گاز روســیه را کم کند. بنابراین این 

حوادث اخیر شــاید در آن قضایا هم ریشه 
داشته باشد.

نامداری بیان داشت: انرژی که از روسیه به 
اروپا می رود در دو حوزه جایگزین می شود 
که یکی از آنها انرژی های تجدیدپذیر است، 
یعنی در راستای سیاست های حذف کربن 
جایگزین بخشــی از انرژی مورد نیاز اروپا 
می شود ولی این انرژی ها ظرفیت چندانی 
ندارند، بنابراین ممکن اســت اروپا ســمت 
انرژی های جدید شــامل نفت و گاز شــیل 
امریکا و کانادا باضافه اســترالیا برود. دنیای 

غرب تمایل دارد که از منابع خودش بتواند 
انرژی را تامیــن کند اما با توجــه به هزینه 
بالای این بخش از انرژی یا باید هزینه تولید 
انرژی در کل دنیا را بالا ببرنــد و یا اینکه به 
طور نسبی از ســایر منابع انرژی هم تامین 

کنند. 
وی تاکید کرد: واقعیت این اســت که قطر 
جای مانور نــدارد چــون منابعش محدود 
است، عربستان هم اخیرا چند میدان گازی 
کشــف کرده که حتما به مصــرف داخلی 
می رســد، فقط ممکن اســت تا حدی نفت 
بیشــتری برای صادرات آزاد شود بنابراین 
تنها منبع گازی قابل اعتماد غیر از روسیه؛ 
ایران است که بکر هم است، یعنی درست که 
از تولیدکنندگان بزرگ گاز دنیا هستیم اما 
از صادرکنندگان نیستیم، یعنی نت بالانس 
ما منفی اســت، بعبارت دیگر تنها شــانس 

منبع بکر ایران است.
این کارشــناس حوزه انرژی خاطرنشــان 
کرد: ایــران ۵ طــرح ال ان جــی دارد که 
ســالانه حدود ۵۰ میلیون تن ظرفیت دارد 
و مطالعات اولیه آن انجام شده است، یعنی 
اگر قرار باشــد به ســمت ایران بیایند این 
پتانســیل وجود دارد که ظرف ۳ تا ۵ سال 
آینده ۵۰ میلیون تن ال ان جی را وارد بازار 
کنیم و بخش عمده ای از انرژی روســیه که 
از بازار خارج می شود توسط ایران جایگزین 
شود، این منهای پروژه هایی است که امکان 
اجرا و انتقال از مســیر خط لوله داریم، تمام 
اینها منوط به این اســت که به تصمیمات 

حوزه انرژی سرعت بخشیده شود.

سفارش ساخت کشتی ۱۱۳ هزار تنی توسط شرکت نفتکش به شرکت های داخلی

هشدار ریستاد درباره عواقب نفت ۲۴۰ دلاری

آغاز ساخت ۷۲ مخزن ذخیره آب اضطراری ضد زلزله در تهران
خریدار   عملیات ســاخت 72 باب مخزن 
فولادی ذخیره آب اضطراری مقاوم در برابر 
زلزله در شــهر تهران از سوی شرکت و آب و 

فاضلاب استان تهران آغاز شد.
 عملیات ســاخت 72 باب مخــزن فولادی 
ذخیره آب اضطراری مقاوم در برابر زلزله در 

شهر تهران آغاز شد.
در این مراســم که بــا حضور تعــدادی از 
مسئولان شــرکت آبفای اســتان تهران و 
برخی از معاونان شهرداری و اعضای شورای 
اسلامی شهر تهران در یکی از بوستان های 
شهر تهران برگزار شــد مدیر عامل شرکت 
آب و فاضلاب منطقه یک گفت: این مخازن 
آب با ظرفیــت ۱۰۰ متر مکعــب در مواقع 
اضطراری همچون وقوع زلزله قادر است به 
مدت ۳ شبانه روز آب آشامیدنی با کیفیت، 
در اختیار هر کدام از محلات شــهر تهران 

قرار دهد.
علی رحیمی افزود: وزن این مخزن فولادی 
که عملیات ساخت آن امروز آغاز شد حدود 
2۳ تــن و این مخزن، نخســتین مخزن در 

مرحله دوم اجرای این طرح است.
همچنین معاون مهندســی شرکت آبفای 
اســتان تهران گفت: این طرح کــه ابتدا در 
ژاپن اجرا شده است از ســال ۱۳۸۵ هم در 
تهران مطرح و در دوره های مختلف شورای 

اسلامی شهر تهران بر اجرای آن تاکید شد.
ســاداتی نژاد افزود: هم اکنون ۱۳2 مخزن 
بتنی بــزرگ با حجم بیــن ۱۰ تا حدود ۵۰ 
هزار متر مکعب در تهــران داریم که مقاوم 
سازی بیش از ۹۰ باب آن در دستور کار قرار 
گرفته که مقاوم ســازی ۱4 باب آن به اتمام 

رسیده است.
وی گفــت: این مخــازن بتنــی در مواقع 
بحرانی می تواند آب آشــامیدنی مورد نیاز 
شهروندان را تا شعاع یک کیلومتری تأمین 

کند.
معاون شرکت آبفای استان تهران افزود: در 
مناطقی که امکان دسترسی به این مخازن 
بتنی وجود ندارد طرح اســتفاده از مخازن 
کوچک در دســتور کار قــرار گرفت که در 
مواقع بحرانی بتواند تا ۳ شــبانه روز و برای 
هر نفر روزانه ۳ لیتر آب آشــامیدنی تأمین 

کند.
وی گفت: مشاور ســاخت ۳74 باب مخزن 
در ۳۵2 محلــه تهــران که بیشــتر هم در 
مناطق سبز اجرا خواهد شــد، تعیین شده 

است.
معاون مهندســی شــرکت آبفای اســتان 
تهران افزود: طرح ســاخت مخازن فولادی 
توزیع آب اضطراری تاکنــون در ۳۳ محله 
تهران افتتاح شده اســت که در مرحله دوم 
این طرح، احداث 72 بــاب تا خرداد ۱4۰۱ 
به اتمام خواهد رســید و مابقــی مخازن در 
ســال های ۱4۰۱ و ۱4۰2 تکمیل و افتتاح 

خواهند شد.
ســاداتی نژاد گفت: اســتفاده از این طرح 
در بیمارســتان ها نیز در دســتور کار قرار 
داد که هم اکنون از ۱۵2 بیمارســتان شهر 
تهران، اجرای طرح در ۱۰ بیمارستان هدف 
گذاری شــده که هماهنگی برای اجرای آن 

در 4 بیمارستان نیز انجام شده است.
بهرامی معاون خدمات شــهری شهرداری 
تهران هم گفــت: تاکید بر اســتفاده از این 

طرح در مواقع بحران از جملــه زلزله نباید 
موجب ترس و هراس همشــهریان از وقوع 
حادثه شود. بلکه این طرح برای پیش بینی 
تأمیــن آب آشــامیدنی در مواقع ضروری 

است.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و 
خدمات شهری شورای اسلامی شهر تهران 
هم گفت: اجرای این طــرح یکی مهمترین 

اقدامات در مواقع بحرانی است.
محســن پیرهادی همچنین با اشــاره به 
مشــکل کمی بارش در کشــور افزود: برای 
غلبه بر این مشــکل بایــد موضوع فرهنگ 
سازی در موضوع اســتفاده بهینه از آب در 

دستور کار جدی همگان قرار گیرد.
وی از شرکت آبفای اســتان تهران خواست 
با اجرای طرح های تشــویقی از جمله تهیه 
و توزیع لــوازم کم مصرف، به بهینه شــدن 

مصرف آب کمک کند.
رئیس کمیسیون ســلامت، محیط زیست 
و خدمات شــهری شورای اســلامی شهر 
تهران همچنین با تاکید بر ضرورت اجرای 
هرچه ســریع تر مبحث ۱6 مقــررات ملی 
ساختمان گفت: متأســفانه این مقررات در 
هیچ ســازمان و دســتگاهی اجرایی نشده 
اســت و عزم جدی برای اجرای ان هم دیده 
نمی شود که باید در این باره فکری اساسی 

کرد.
وی افزود: ضرورت دارد ایــن طرح حداقل 
در مناطقی مانند منطقــه 2 و 22 که دارای 
طرح های بلند مرتبه ســازی زیادی است 

سریع تر اجرا شود.
پیرهادی گفت: این مقررات که بیشتر ناظر 

بر چگونگی اســتفاده از آب و فاضلاب است 
پس از اجرا موجب صرفه جویی قابل توجه 
در مصرف آب خواهد شــد کــه آب صرفه 
جویــی را می توان برای بخش شستشــو و 
آبیاری فضای ســبز اطراف ساختمان های 

بلندمرتبه استفاده شود.
وی همچنین از دولت خواست برای اجرای 
سریع تر مبحث ۱6 مقررات ملی ساختمان 

کارگروه ویژه ای تشکیل دهد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
تهران هم گفت: طرح ساخت مخازن توزیع 
آب اضطراری ابتدا در شــهر توکیوی ژاپن 
اجرا شد و هم اکنون این طرح برای دومین 
بار در جهان در کلانشــهر تهران آغاز شده 

است.
محمدرضــا بختیــاری افــزود: در تهران 
حدود ۹ هزار کیلومتر شــبکه آبرســانی 
داریم کــه ممکن اســت در مواقــع وقوع 

حوادث، دچار شکستگی و قطعی آب شود 
که این طرح برای جبران این مشــکل در 

حال اجراست.
وی گفت: هم اکنــون کار ۳۳ بــاب از این 
مخازن به اتمام رســیده و تــا پایان خرداد 
۱4۰۱ هــم عملیــات 7۰ باب و تــا پایان 
آبان نیز عملیات ســاخت ۵۰ باب به اتمام 
می رســد و مابقی مخازن هم تا پایان سال 

۱4۰۳ افتتاح می شود.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
تهران افــزود: هر باب مخــزن فولادی بین 
یک و نیم تا دو میلیارد تومــان هزینه در بر 
دارد و برای اتمام کل ۳74 بــاب مخزن به 

حدود هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است.
گفتنی اســت وزن هر کــدام از این مخازن 
فولادی ذخیره آب 2۳ تن، طول آن بیش از 
۱4 متر، قطر آن ۳ متر و حجم آن ۱۰۰ متر 

مکعب است.
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با حضور رییس بنیاد مستضعفان
ساختمان جدید پلاسکو افتتاح شد

ساختمان جدید پلاسکو به طور رسمی افتتاح شد و واحدهای تجاری 
آن در اختیار کسبه قرار گرفت.

 دیروز ســاختمان جدید پلاســکو با حضور »پرویز فتاح« رئیس بنیاد 
مستضعفان، استاندار تهران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران و وزیر 

سابق راه و شهرسازی افتتاح شد.
در این مراسم، رییس بنیاد مســتضعفان ضمن ادای احترام به یادمان 
شهدای فداکار آتش نشان، از نردیک با کسبه درباره وضعیت استقرار و 

فعالیت آنها در این ساختمان گفت و گو کرد.
این ساختمان که ۳۰ دی ماه ســال ۹۵ بر اثر آتش سوزی دچار ریزش 
شــد در مدت ۳۰ ماه به همت بنیاد مســتضعفان و بر اســاس آخرین 
استانداردهای ایمنی احداث شد.ســاختمان پلاسکوی ۱4۰۰ طبق 
جدیدترین مقررات، آیین نامه ها و دســتورالعمل های حوزه ساخت و 
ساز در 2۰ طبقه و با زیر بنای 2۰ هزار متر ســاخته شده است و با ۳46 

واحد تجاری، تحویل کسبه داده می شود.
 در نمای پلاســکوی جدید از بتن GFRC استفاده شده که دارای وزن 

سبک و مقاومت بالا در برابر آتش سوزی است.
پلاســکوی ۱4۰۰ طبــق جدیدتریــن مقــررات، آیین نامه هــا و 
دستورالعمل های حوزه ساخت و ســاز و به خصوص آتش نشانی در 2۰ 

طبقه و با زیر بنای 2۰ هزار متر مربع ساخته شده است.
ساختمان پلاســکوی جدید دارای 2۰ طبقه اســت که ۱۵ طبقه روی 

زمین و ۵ طبقه از آن زیر زمین قرار دارد.
شروع ساخت مجدد پلاســکو در سال ۹7 توســط بنیاد مستضعفان 
به عنوان متولی این پروژه با رویکرد اتمام آن تا ســال ۱4۰۰ با عملیات 

خاکبرداری و احداث سازه نگهبان کلید خورد.
نمای بیرونی ســاختمان پلاســکو از طرح معماری آجری ایرانی به نام 

»فخر« و »مدین« الهام گرفته است.
محل فرود هلی کوپتر)هلی پد( با ابعاد ۱۸ در ۱۸ متر در بالاترین نقطه 
ساختمان پلاسکو قرار دارد.ساختمان پلاسکو از جدیدترین تاسیسات 
برقی و مکانیکی بهره می برد و پرده های ضد حریق اســتفاده شده مانع 

از انتقال آتش به سایر نقاط ساختمان می شود.
ساختمان جدید دارای ۳46 واحد کسبی است و  بیشتر کسبه در حال 
آماده ســازی نما و دکور داخلی واحدتجاری خود هســتند. هر طبقه 
از ســاختمان پلاســکو دارای ۱۰۰۰ متر زیربنا است.پلاســکو جدید 

همچنین دارای ۱6 دستگاه پله برقی و آسانسور است.

قسمت شمالی پلاسکو که در آتش سوزی ســال ۹۵ خسارت کمتری 
دیده بود، با همت کسبه این ســاختمان بازسازی و در بهمن ماه امسال 
به بهره برداری رسید.احداث ساختمان جنوبی پلاسکو اما توسط بنیاد 

مستضعفان انجام شد و روز جمعه به صورت رسمی افتتاح می شود.
صبح ۳۰ دی ماه سال ۹۵ پلاسکوی قدیمی نتوانست زبانه های آتش را 

تاب بیاورد و پس از 4 ساعت آتش سوزی فرو ریخت.

استاندار تهران مطرح کرد
وزهای پایتخت دلایل ترافیک سنگین این ر

 اســتاندار تهران با اشــاره به افزایش ترافیک در پایتخت طی روزهای 
اخیر گفت: بارندگی در روزهای گذشــته، افزایش استفاده شهروندان 
از خودروهای شــخصی و همچنین خریدهای شــب عید از مهمترین 
دلایلی اســت که می توان برای افزایش ترافیک ســنگین این روزهای 

تهران برشمرد.
محسن منصوری  افزود: واقعیت این اســت که موضوع ترافیک تهران 
یک موضوع حاکمیتی است و شخص رییس جمهور پیگیر این موضوع 
است؛ تاکنون چندین جلسه در این خصوص توسط معاون اول رییس 
جمهور تشکیل شــده و ضروری است که تمامی دســتگاه های ملی و 

همچنین شهرداری تهران در این زمینه اقداماتی انجام دهند.
وی با بیان اینکه توســعه حمل و نقل عمومی از جملــه مترو می تواند 
یکی از دلایل کاهش ترافیک در این کلان شــهر باشــد، افزود: در این 
زمینه شــهرداری تهران در توســعه ناوگان ریلی اقدامات جدی انجام 
داده و هم اکنون نیز توسعه مترو در دستور کار است که دولت نیز در این 
زمینه اقداماتی انجام خواهد داد.استاندار تهران ادامه داد: موضوع دیگر 
استفاده بی ضابطه از خودروهای شــخصی در پایتخت است که باید در 
این زمینه نیز طرحی اجرا و عملیاتی شود تا از سفرهای غیرضروری در 

پایتخت جلوگیری شود.
به گفته وی، جلســات متعددی در اســتانداری تهران تشکیل شده و 
در شــورای حمل و نقل و ترافیک موضوعات مهمــی مطرح و مصوبات 
مناسبی داشــتیم که پلیس راهور، شــهرداری و ســایر ارگان ها باید 
اقداماتی انجام دهند.منصوری در خصوص تامین کالاهای اساســی در 
آســتانه عید نوروز و ایام ماه مبارک رمضان نیز گفــت: میزان ذخیره 
ســازی کالاهای اساسی در استان تهران مناسب اســت و مردم در این 

زمینه هیچ گونه نگرانی نداشته باشند.
وی خاطرنشــان کرد: در این ایام جلسات ســتاد تنظیم بازار بصورت 
هفتگی در حال برگزاری بــوده و در کنار آن کمیته نظــارت بر بازار و 

قیمت ها نیز بطور منظم در حال برگزاری است.
استاندار تهران تاکیدکرد: میزان و حجم ذخیره سازی کالاهای اساسی 
از جمله مرغ، گوشت، برنج و همچنین میوه شــب عید مناسب است و 
علاوه بر آن تلاش شــده که این کالاها با قیمت مصوب در اختیار مردم 

قرار بگیرد و با هرگونه گران فروشی قطعا برخورد قاطع خواهد شد.

و، ۴۰ درصد  سرقت لوازم خـودر
 سرقت های تهران

رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ سرقت های خرد را یکی از مهم ترین 
چالش های پلیس اعلام کــرد و گفت: برای مقابلــه و کاهش آمارهای 
سرقت لازم است تمام دستگاه های مسئول به وظایف خود عمل کنند. 
سرقت موضوعی نیســت که بگوییم فقط پلیس در مورد آن مسئولیت 
دارد و اتفاقا پلیس آخرین حلقه محسوب می شود و قبل از آن دستگاه 

های دیگر نیز باید اقداماتی را انجام دهند .
ســردار علیرضا لطفی در گفت وگو با ایســنا دربــاره مهم ترین چالش 
پلیس آگاهی در سال جاری اظهاکرد:  مهم ترین چالش ما بحث سرقت 
های خرد اســت، چرا که رقم آن زیاد اســت و هم به دلایل مختلف از 
جمله حضور معتادان متجاهــر، افزایش قیمت ها و ... میزان آن افزایش 

پیدا کرده است.
وی ادامــه داد: به طوریکه امــروزه آمارهای ما در تهــران حاکی از آن 
اســت که بیش از 4۰ درصد از ســرقت های رخ داده در شهر مربوط به 
لوازم، قطعات و موارد مرتبط با خودروهاست و عمدتا از سوی معتادان 

متجاهر انجام می شود.

شهر

اولین جلسه دورهمی فعالان حوزه عدالت آموزشی با 
موضوع تبیین »عدالت تربیتی« »و »نصیب آموزشی 

کشور« به  صورت مجازی برگزار شد.
 دورهمی فعالان حوزه عدالت آموزشــی تحت قرارگاه 
جهادی عملیاتی »عدالت تربیتی« و »نصیب آموزشی 
برابر« با دعوت از صاحب نظران این عرصه و اســتفاده 
از تجربه میدانی جهادگران عرصــه آموزش در حالی 
برگزار شــد که جمعی از مخاطبان به صورت مجازی و 

مستقیم در این دورهمی حضور فعال داشتند.
ســجاد اســم حســینی دبیر برگزاری این دور همی 
در ابتدا گفت: چند روزی از تشــکیل قرارگاه جهادی 
عملیاتی »عدالت تربیتی« و »نصیب آموزشــی برابر« 
با مسئولیت »حمیدرضا خان محمدی« می گذرد. در 
این مدت شبکه سازی حوزه عدالت آموزشی آغازشده 
است تا نظام مسائل و مسئله های حوزه عدالت آموزش 

و تربیتی بررسی و پیگیری شود.
حمیدرضا خان محمدی در قرارگاه عملیاتی »عدالت 
تربیتی« و »نصیب آموزشــی برابر« با تأکید بر اهمیت 
فعالیت های قــرارگاه عملیاتی عدالــت تربیتی گفت: 
ایده تشــکیل قــرارگاه عملیاتی جــزی برنامه وزیر 
آموزش وپرورش اســت کــه در مجلس ارائه شــد، تا 
علاوه بر اینکه آموزش وپــرورش بتواند از ظرفیت های 
مردمی، گروه های خیریه و افراد دلســوز استفاده کند 

با هم افزایی هر چه بیشــتر از وضع موجود به 
وضع مطلوب برسیم.

وی اظهار کرد: با دعوت از اســاتید با تجربه 
در این دورهمی ها و مطرح کردن سؤال های 
کلیدی قصد داریم از تجربه میدانی افراد که 
اهداف مشــخص در جهت عدالت آموزشی 
را پیگیری می کنند اســتفاده بهینه داشته 

باشیم. چهارچوب این جلســه تبیین عدالت آموزشی 
است.

نوید ادهم مشاور وزیر و عضو شــورای عالی آموزش و 
پرورش با اشاره به اهمیت تقارن اولین جلسه دورهمی 
با عنوان عدالت آموزشــی و ماه مبارک شعبان و بحث 
عدالت خواهی و عدالت گســتری حضــرت امام زمان 
)عج(، گفت: تعریف عدالت بسیار پیچیده است طوری 
که دغدغه همه صاحب نظــران در همه مکاتب تاریخ و 
اندیشه ورزان برقراری عدالت بوده است. از اهمیت این 
واژه در دین ما این اســت که حضرت علی )ع( را شهید 
راه عدالت می شــمارند. در ضمن از آرمان های انقلاب 

هم بسط عدالت است.
وی به ســاده ترین تعریف عدالت که »هر صاحب حقی 
به حق خودش برسد« اشــاره کرد و اظهار داشت: این 
تعریف رایج، کج تابی هایــی هم دارد. طوری که عدالت 
با تساوی یکی نیست. چون همه آدم ها یکسان نیستند 

و نیازهای متفــاوت و ظرفیت های متفاوتی 
دارنــد. اینجا در بحــث آمــوزش می توان 
این طور بازگو کــرد که عدالت آموزشــی و 
تربیتی از منظــر تحول ســند بنیادین واژه 
تربیت به معنی تعلیم و تربیت است. آموزش 

به معنی آموزش وپرورش است.
وی در خصوص ســنجش عدالت آموزشی 
در کشــور گفت: کار خوبی که قبلًا انجام شده است 2۰ 
آیتم سنجش عدالت آموزشــی در کل شهرستان های 
کشور سنجیده شد و در این رتبه بندی 4۹۹ شهرستان 
شناسایی شدند. در ضمن تشخیص داده شد که کدام 
یک از شهرستان ها نظر آموزشی برخورداری بیشتر و 
کمتری دارند. یکی از همین شاخص ها بحث دسترسی 
به مدرسه است که جزی حداقل نیازهاست. امید است 
با تشکیل این قرارگاه ها و ورود گروه های جهادی بتوان 
دسترسی به مدرســه را برای همه دانش آموزان مهیا 

کرد.
وی در ادامه بــه مهم ترین گام برای برقــراری عدالت 
آموزشــی اشــاره کرد و گفت: مهیاکردن مدرســه به 
شکل فیزیکی و تأمین نیروی آموزشی مهم ترین اقدام 
اســت. هرچند بازهم تفاوت های معناداری در کیفیت 

آموزشی وجود دارد.
در ادامه این دورهمی ســید منصور واعظ پور اســتاد 

دانشــگاه صنعتی امیرکبیر در دانشکده ریاضی گفت: 
یک زمانی بودجه آمــوزش پرورش را بــه ازای تعداد 
دانش آموزان تقســیم می کردند، اما می دانیم که این 
عدالت نیســت درواقع عدالت با برابری متفاوت است. 
عدالت یعنی این بودجه باید بر اساس موقعیت و نیاز هر 

دانش آموز تقسیم شود.
عضو گروه جهادی الســابقون در ادامه اظهار داشــت: 
به حتــم نیازهای یــک دانش آموز در شــهر تهران با 
نیازهای دانش آموز دیگر در فلان روســتای سیستان 
و بلوچســتان برابر نیســت. مــن دو ســال پیش در 
روســتاهایی بودم که حتی برق هم نداشتند. البته که 
در ابتدای توسعه عدالت در آموزش هســتیم! واقعاً از 
خودمان بپرسیم چرا باید کودک ما در گرمای تابستان 
در کانکــس درس بخوانند؟ ما موظفیم به شــرایط و 

موقعیت افراد توجه کنیم.
واعظ پور در خصوص اینکه بحــث محتوا و نرم افزاری 
هم اهمیت بسیار ضروری دارد گفت: اغلب معلم هایی 
که در روســتاها تدریس می کنند مدام درصدد ترک 
روستا هستند. بســیاری از این معلم ها به شکل خرید 
خدمت آنجا هستند و معلم رسمی نیستند و این خیلی 
مشــکل ایجاد می کند. کاملًا مشــخص است که یک 
معلم با تدریس باکیفیت و بــا حقوق حداقلی راضی به 

تدریس در آن منطقه نمی شود. 

آموزش

خریدار   یــک اپیدمیولوژیســت با بیان 
اینکه باتوجه به روند کاهشــی ابتلا و مرگ 
ناشی از کرونا در کشــور، امیدواریم تا اواخر 
اســفند ماه به نقطــه پایینی پیک ششــم 
برســیم، گفت: اگر کنترل های نوروزی به 
خوبی انجام نشود و قواعد و مقررات تدوین 
شده از ســوی ســتاد ملی مقابله با کرونا به 
خوبی اجرا، پایش و نظارت نشــود، احتمال 
اینکه در اواخر فروردین و اوایل اردیبهشت 

گرفتار پیک هفتم شویم، وجود دارد.
دکتر حمید سوری، درباره وضعیت کرونای 
امُیکرون در کشــور و وضعیت پیک ششم، 
گفت: خوشبختانه روند ابتلا در اکثر مناطق 
کشور کاهشی شده و روند مرگ ومیر ناشی 
از بیماری هم کاهشی شده است؛ به طوری 
کــه امیدواریم تا اواخر اســفند ماه به نقطه 

پایینی پیک ششم برسیم.

شرایط شکننده کرونا در کشور
وی با بیان اینکه البته هنوز شرایط کرونا در 
کشور شکننده اســت و تعداد افراد حساس 
برای ابتلا نســبتا بالا هســتند، افــزود: به 
طوری که اگر کنترل های نوروزی به خوبی 
انجام نشــود و قواعد و مقررات تدوین شده 
از سوی ســتاد ملی مقابله با کرونا به خوبی 
اجرا، پایش و نظارت نشود، احتمال اینکه در 
اواخر فروردین و اوایل اردیبهشــت گرفتار 
پیک هفتم شویم، وجود دارد. همانطور که 
سال گذشته، با فاصله کمی بعد از فروکش 

پیک چهارم، پیک پنجم را داشتیم.
سوری تاکید کرد: بنابراین نمی توان خیلی 
به شرایط موجود دل خوش کرد و تصو کرد 
که کرونا تمام شده اســت. تصوراتی مبنی 
بر اینکه فکر می کنند که امُیکرون نســبتا 
ضعیف بود یا ارتفاع قله پیک ششــم کمتر 
از پیک های دیگر بود یا اینکــه مرگ و میر 
از بین می رود و ... تصورات باطل و اشتباهی 

است.

خطرات یک ویروس هوشمند
وی با بیــان اینکه ویــروس کرونا بســیار 

هوشمند است و مشخص نیست که جهش 
بعدی که اتفــاق می افتــد، از جهش قبلی 
شــدیدتر اســت یا خیر، گفت: بنابراین تا 
زمانیکه به مرحله حذف اپیدمی نرسیدیم، 
طبیعتا باید همچنان آماده باش داشــته و 
همچنان جامعه باید برای سلامتش تلاش 

کند.

چه زمانی پیک بیماری شروع می شود 
و پایان می یابد؟

این اپیدمیولوژیســت درباره امــکان بروز 
قله دیگری در پیک ششــم، گفت: باید ابتدا 
تعریف پیک را به درســتی مشخص کنیم؛ 
معمولا وقتیکه طی دو هفته به طور مستمر 
روند کاهشــی در ابتلا داشــته باشیم و این 
روند کاهشــی تا دو هفته بعد هم ادامه یابد، 
می توان پیک را تمام شده تلقی کرد. البته از 
آنجایی که در کشور بیماریابی فعال نداریم، 
نمی توانیم خیلی درباره ابتلا قضاوت کنیم. 
زیرا مانند کوه یخــی می ماند که فقط نوک 
آن را می بینیم. بنابراین بیشــتر باید روی 

میزان مرگ و بســتری تاکید کنیم، آن هم 
نه فقط مرگ های تســت مثبت تایید شده، 

بلکه همه مرگ های با علامت کرونا.
ســوری ادامه داد: حال اگر طــی دو هفته 
روند کاهشــی در بســتری و مــرگ ادامه 
یابد، می توانیــم اعلام کنیم کــه پیک در 
حال پایان اســت. وقتی روند کاهشی تا دو 
هفته دیگر هم بایــد ادامه یابد، در این زمان 
می توان پیک را تمام شــده تلقــی کرد، اما 
اگر نوســاناتی وجود داشته باشــد، به این 
معناســت که در همان پیک هســتیم، اما 

نوسان داریم.
وی گفت: در عین حال اگــر بعد از دو هفته 
روند افزایشــی شــکل گیرد و دو هفته هم 
این روند افزایشــی ادامه یابد، در آن زمان 
می گوییم که پیک بعدی آغاز شــده است. 
حال فاصله دو پیک می تواند بسیار نزدیک 
باشد و بلافاصله بعد از تمام شدن یک پیک، 
پیک بعدی بیماری آغاز شــود یــا اینکه با 
فاصله باشــد. به عنوان مثال پیک ســوم و 
چهارم کرونا در کشور که بین آذر ماه ۱۳۹۹ 

تا فروردین ۱4۰۰ بود و بیشترین فاصله دو 
پیک را در این دو پیک در کشــور داشتیم و 
این نشــان داد که تداوم مداخلات توانست 
موثر باشــد، اما ســفرهای نوروزی ۱4۰۰ 
باعث شد که بلافاصله بعد از تعطیلات، پیک 
چهارم و بعد هم پنجــم را تجربه کنیم. الان 
هم این نگرانی وجود دارد که  بلافاصله بعد 

از پیک ششم، دچار پیک هفتم شویم.

۵ واریانت هشداردهنده کرونا
ســوری با بیــان اینکــه اخیــرا واریانت 
هشــداردهنده جدیــدی در دنیــا مطرح 
نشــده اســت، گفت: تاکنون پنج واریانت 
هشداردهنده داشتیم که شــامل آلفا، بتا، 
گاما، دلتا و امُیکرون بوده اند که گاما به ایران 
نیامد. بنابراین اگر قرار باشد واریانت دیگری 
ایجاد شود، ســازمان جهانی بهداشت باید 
آن را تایید کند. شــواهد نشان نمی دهد که 
واریانت هشــداردهنده  دیگری آمده باشد، 
هرچند کــه جهش هایی به صورت ســاب 
واریانت اتفــاق می افتد. با ایــن حال اخیرا 

واریانت هشــداردهنده ای مطرح نشده، اما 
برای عــدم ایجاد آن هیــچ تضمینی وجود 
نــدارد. در عین حال اگر هــم پیک هفتمی 
در کشــور داشته باشــیم، مشخص نیست 
که با واریانت های موجود خواهــد بود یا با 
واریانت هــای جدید. البته بایــد توجه کرد 
که الزاما رخداد یک پیــک جدید، تابع یک 

واریانت جدید نیست.

چرایی نوسان در مرگ های کرونایی
وی درباره چرایی سه رقمی بودن مرگ های 
کرونایی و همچنین زمان کاهش آن گفت: 
در زمینه مرگ ها در چند روز اخیر نوساناتی 
داشتیم، اما برآیند آمارها نشان می دهد که 
روند کاهشــی مرگ بســیار کند است. این 
موضوع هم نشــان می دهد که مداخله موثر 
آنی برای مقابله با اپیدمی در ســطح ابتلا و 
بســتری نداریــم و مداخلات مــان خیلی 

تاثیری نداشته است.
 وقتی شیب کاهشــی یک پیک آرام باشد، 
نگران کننده اســت و به این معنا اســت که 
دیر می توانیم پیک را جمع کنیم. هرچقدر 
پیک سریع تر کاهش یابد، نشان می دهد که 
مداخلات موثر بوده اســت. مانند کاری که 
در طرح شهید سلیمانی در پیک سوم اتفاق 

افتاد.
سوری با تاکید بر اینکه باید مبتنی بر شواهد 
علمی تصمیم گیری کنیــم، گفت: در عین 
حال نباید تصور کرد که واکســن تنها کلید 
کنترل اپیدمی است و همه مشکلات را حل 
می کند. زیرا اصلا اینطور نیســت. در عین 
حال باید بیماریابی فعال داشــته و تســت 
انبــوه بگیریم که جنبه اپیدمیولوژیســتی 
دارد. در عیــن حال داده ها بایــد در اختیار 
متخصصین قرار داشــته باشــد تا تحلیل 
عمیق روی آن انجام شــود، نه اینکه داده ها 
در اختیار چند نفر خاص باشد که تخصص 
کافی بــرای اســتنتاج تحلیــل را ندارند. 
درعین حال به همکاری های بین بخشــی 
و اســتفاده از فناوری های نوین در کنترل 

اپیدمی نیاز است.

آیا عدالت آموزشی نصیب همه دانش آموزان می شود

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی

 و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب1390/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر 

گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
املاک متقاضیان واقع در قریه کردیکلا پلاک 16 اصلی بخش 1 قشلاقی

74 فرعی آقا/ خانم جلال الدین هاشمی، فرزند خداداد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی به مساحت209.18 مترمربع خریداری بدون واسطه با واسطه از پرویز مشایخ 

کردیکلا
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 1۵ روز از طریق این روزنامه 
محلی اکثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی، رای هیات الصاق تا 
در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 13 آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از 
املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده، واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه 
حاوی تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع 
عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی 

تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/12/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/12/21

صفر رضوانی، رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی: 1280006

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
ساختمان های فاقد سند رسمی

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 140060310013021102 
مورخ 1400/10/30 هیات قانون تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی چمستان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقا/خانم 

محمد باقر نائیجی فرزند محمدعلی نسبت به ششدانگ
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 1423/1۵ مترمربع به شماره 
پلاک 46 فرعی از 11 اصلی واقع در قریه امیارده بخش 2 موروثی شده از 
آقای / خانم مرحوم محمدعلی نائیجی مالک رسمی محرز گردید است. لذا به 
موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 1۵ 
روز از طریق  این روزنامه محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای 
هیات الصاق تا در صورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 
نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نماید. در غیر این صورت اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/12/07
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/12/21

عین اله تیموری- رئیس ثبت اسناد و املاک چمستان

شناسه آگهی: 1282822

 برگزاری جشنواره نور در خیابان ولیعصر )عج(
 و بلوار کشاورز پایتخت

معاون فنی و طراحی شهری سازمان زیباســازی تهران از اجرای جشنواره نور 
در بلوار کشاورز و میدان ولیعصر خبر داد و در این باره گفت.

شاپور دیوسالار در این باره گفت: در آســتانه میلاد با سعادت حضرت مهدی 
)عج( و نوروز باســتانی، امســال در بخش های مختلفی از شــهر، المان های 
نورپردازی نصب می شــود اما به دلیل نزدیکی نیمه شعبان و ولادت حضرت 
ولی عصر )عــج(، تمرکز ویژه ای بر زیباســازی و نورپــردازی میدان ولیعصر 

خواهیم داشت.
وی افزود: در راستای نورپردازی شــهر، امسال ۱4 سکانس در خیابان ولیعصر 
با استفاده از طاق نوری و طاق نصرت تزئین می شوند ضمن اینکه سقف میدان 

نیز به شکل نورپردازی تزئین خواهد شد.
معاون فنی و طراحی شهری ســازمان زیباسازی تهران ادامه داد: همچنین در 
آستانه تولد حضرت بقیه  الله نیز، یک المان نوری به شکل گل نرگس در خیابان 

ولیعصر کار خواهیم کرد.
دیوسالار از تزئین بلوار کشــاورز و برگزاری جشــنواره نور در این بخش خبر 
داد و گفت: به همین مناسبت، در بلوار کشــاورز، علاوه بر دو تونل نوری، چند 
المان نیز در اشــکال و فرم های مختلف کار می شود، و فضای این بخش از شهر 
و پیاده روهای آن تزئین می شود تا امکان پیاده روی شبانه  دلپذیرتری را برای 

شهروندان فراهم کند.
وی درباره نصب آکواریــوم در بخش های مختلف شــهر، توضیح داد: 
در آســتانه نوروز باســتانی، و در راستای زیباســازی، آرام سازی و 
بهسازی فضای شهر، بالغ بر ۱۵ آکواریوم نیز در ســطح شهر تعبیه خواهد 

شد.  
معاون فنی و طراحی شــهری سازمان زیباســازی تهران خاطرنشان کرد: در 
سایر بخش های شــهر و کلیه مناطق 22 گانه پایتخت نیز برنامه نورافشانی را 

خواهیم داشت.



رییس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی البرز:

توسعه مشاغل خانگی البرز نیازمند حضور پر رنگ  بخش خصوصی است

استان

کرج      رییس کمیسیون گردشــگری و اقتصاد هنر اتاق بازرگانی 
البرز حضور پررنگ بخش خصوصی در توسعه و ایجاد تحول در مشاغل 

خانگی این استان را مستلزم اشاعه گفتمان موثر عنوان کرد.
» شــادی حاضری«  در هجدهمین نشست کمیسیون گردشگری 
و اقتصاد هنر اتاق بازرگانی البرز با اشاره به ظرفیت های فراوان حوزه 
مشاغل خانگی، تشــکیل کمیته مشــاغل خانگی را بستر ساز رفع 
مشــکلات و ایجاد تحول در این حوزه عنوان کــرد. وی با بیان اینکه 
توجه به مشــاغل خانگی در حال حاضر نسبت به گذشته بهتر شده 
است، افزود: ظرفیت های فراوانی در حوزه مشاغل خانگی وجود دارد 
به ویژه در زمینه فعالیت های صنایع دســتی که هنرمندان البرزی 
تولیدات متنوعی در این بخش دارند. وی برگزاری نمایشگاه مشترک 
توانمندهای صنایع دستی و ســوغات البرز و قزوین در اوایل آبان ماه 
ســال جاری در پارک ایران کوچک را گامی مهم در راستای تقویت 
کسب و کارهای خانگی ذکر کرد. حاضری گفت: این نمایشگاه در واقع 
اولین فرصتی بود که برای معرفی ظرفیت های صنایع دستی در کنار 
مشاغل خانگی فعال استان ایجاد شد و خوشبختانه علاقه مندان به این 
نوع کسب و کارها و  هنرهای سنتی بازدیدی خوبی از نمایشگاه داشتند. 
وی افزود: با توجه به تنوع قومیتی ساکن در البرز که نام ایران کوچک 
را یدک می کشد شاهد گستردگی شاخه های متعدد صنایع دستی و 

هنرهای سنتی هستیم که این امر لزوم رسیدگی به امور مربوطه و رفع 
دغدغه های هنرمندان و فعالان این عرصه را فراهم می کند. وی با اشاره 
به شیوع بحران کرونا و مشکلات ناشی از آن بر راهکارهای برون رفت 
از شــرایط به وجود آمده تاکید کرد و گفت: هم افزایی و تعامل بخش 
خصوصی و دستگاه های مربوطه به منظور ارائه تسهیلات بانکی، صدور 
و تمدید مجوزهای کارگاه های تولیدی و برپایی نمایشگاه های عرضه و 
فروش محصولات هنری از جمله اقداماتی بود که در این مدت به جد 
پیگیر آن بودیم. حاضری در بخش دیگری از این نشســت افزود: در 
راستای ایجاد یک گفتمان موثر در حوزه مشاغل خانگی به دنبال برنامه 
برگزاری سیمنارهای آموزشی هستیم، طراحی و مدیریت شبکه های 
مجازی ویژه اطلاع رسانی در این حوزه و برپایی نمایشگاه های موقت و 
دائمی برای معرفی دستاوردها، محصولات و تولیدات مشاغل خانگی 
تاکید داریم و در کنار آن ارائه خدمات مشاوره ای آموزشی و تخصصی 
و ارائه راهکارهای توسعه مشاغل خانگی نیز از دیگر اقداماتی است که 
در این بخش باید عملیاتی شود. رییس کمیسیون گردشگری و اقتصاد 
هنر اتاق بازرگانی البرز با طرح مباحثی پیرامون ایجاد کمیته مشاغل 
خانگی ادامه داد: ایجاد ارتباط مداوم و پایدار بین مشــاغل خانگی و 
صنعت و اتصال به برندها و کانال های داخلی و خارجی به منظور فروش 
محصولات تولیدی است که در سال آتی با رویکردی جدید درصدد 

تحقق آن خواهیم بود.

 ســمنان  سرپرســت معاونت صنایع دســتی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی استان سمنان 
گفت: ۱۴ بازارچه نوروزی صنایع دستی با ۱۶۶ غرفه در ورودی 
شهرهای اســتان با هدف معرفی، ارائه صنایع دستی و جذب 

گردشگران راه اندازی می شود.
جعفر صفاخــواه  با اعلام این خبــر افزود: در ایــن بازارچه ها، 
صنایع دستی شاخص استان شامل سفال و سرامیک، قلمکار، 
تراش ســنگ های قیمتی و ... در نقاط پر بازدید در معرض دید 

مسافران نوروزی قرار می گیرد.
سرپرســت معاونت صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان سمنان با اشاره به سفرهای 
نوروزی هموطنان و قرارگیری استان سمنان در مسیر زائران 
امام رضا)ع(  بیان کرد: راه اندازی بازارچه های صنایع دســتی 
فرصتی بــرای عرضه کالاهای دست ســاز و فــروش و رونق 

اقتصادی برای فعالان و هنرمندان این عرصه است.
وی ادامه داد: راه اندازی بازارچه نوروزی صنایع دستی در ورودی 
شهرهای استان سمنان با همراهی بخش های مختلف مانند 
شهرداری، راه و شهرسازی و پلیس، با هدف تأمین ایمنی جاده 

دنبال می شود.
صفاخواه بیان کــرد: بازارچــه نوروزی صنایع دســتی برای 
هنرمنــدان، تولیدکننــدگان صنایع دســتی و مــددکاران 
کمیته امداد امام خمینی)ره( که دارای پروانه تولید هســتند، 
فرصت مناســبی اســت که با عرضه و فروش دست سازهای 

کاربردی به اقتصاد خودشان کمک کنند.

وی با اشــاره بــه اینکه برخی ســال ها هنرمنــدان با فروش 
محصولات صنایع دســتی خود طی ۱۵ روز آغاز ســال نو، به 
فروش یک ســال خود دســت می یافتند، ابراز امیدواری کرد: 
هنرمندان، در نوروز ســال ۱۴۰۱ نیز فروش پر رونقی داشته 

باشند.
او تأکید کرد: »تولید محصول کاربردی و با کیفیت، متناسب 
با نیاز روز و توجه به مؤلفه خلاقیــت و نوآوری نقش مؤثری در 

فروش دارد.«
صفاخواه یادآور شد: استان سمنان در ۵۲ رشته صنایع دستی 
فعال است و تولیدات صنایع دستی با وجود هنرمندان با تجربه 

در استان، بیشتر کاربردی است.
وی خاطرنشــان کرد: بازارچه های نوروزی فرصتی مناســب 
برای فروش محصولات صنایع دستی اســت و انتظار می رود 
هنرمندان با عرضه تولیدات متنوع و با کیفیت، به میزان فروش 

مناسب دست یابند.

اهواز - محمد مجدم     مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره 
شرکت ملی حفاری ایران گفت: این شــرکت نقش بارزی در 
ایجاد فرصت های شغلی و ایفای مسئولیت های اجتماعی در 

استان خوزستان دارد
 دکتر حمید رضا گلپایگانی در نشســت هم اندیشی با مدیر و 
اعضای خانه مطبوعات استان خوزستان، افزود: این شرکت ملی 
و متعلق به مردم است و تلاش نموده که همسو با انجام وظایف 
ذاتی و همکاری با دستگاه های اجرایی، در چارچوب مسئولیت 
های اجتماعی، در برنامه های مختلف مشــارکت فعال داشته 

باشد.
وی با تشریح عملکرد این شرکت به عنوان یکی از شرکت های 
تابع شــرکت ملی نفت ایران در بیش از چهار دهه گذشته در 
فرآیند حفظ، نگهداشت و افزایش تولید نفت و گاز ، اظهار کرد: 
ملی حفاری هم اکنون نیز همه توان فنی، تخصصی، عملیاتی 
و پشــتیبانی خود را در جهت اجرای طرح های مهم توسعه ای 
صنعت نفت و صــدور خدمات فنی و مهندســی به کار گرفته 

است.
گلپایگانی به ارتباط نزدیک و هــم افزایی و همکاری میان این 
شرکت و رسانه های جمعی اشاره کرد و با استقبال از تقویت این 
همکاری ها، گفت: رسانه ها با انعکاس فعالیت ها و عملکرد این 
سازمان ، همراهی موثری در جهت معرفی توانمندی های این 

شرکت و اهمیت و جایگاه آن در صنعت نفت داشته اند.
مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران با این توضیح که بالغ بر 
۱8 هزار نفر در بخش های عملیاتی و ســتادی این شرکت به 

کار اشــتغال دارند، به خدمات این مجموعه بزرگ صنعتی در 
همراهی و همیاری در مواقع بروز حــوادث غیر مترقبه نظیر 
سیل و زمین لرزه اشاره کرد و افزود: رسانه های جمعی خاصه 
در استان با اطلاع رسانی دقیق و به موقع، نقش شایسته ای در 

افزایش آگاهی های عمومی و فرهنگ سازی دارند.
در این نشســت که اعضای خانه مطبوعات اســتان، مشــاور 
مدیرعامل در امور رسانه و رئیس روابط عمومی شرکت حضور 
داشتند آقای افشار پرویزی بابادی مدیر خانه مطبوعات استان 
خوزستان در معرفی و فعالیت های خانه مطبوعات توضیحاتی 
ارایه و زمینه های هم افزایی، همکاری های مشــترک و بهبود 

تعاملات با شرکت ملی حفاری را بیان داشت.
تقویت همکاری با رسانه های جمعی در استان، حمایت از خانه 
مطبوعات و نشریات محلی و موضوع مطالبات مطبوعات از دیگر 

مواردی بوده که در این نشست مطرح و بر آن تاکید گردید.

خوزستانسمنان
در آستانه تعطیلات نوروزی صورت می گیرد؛

وزی صنایع دستی   ایجاد ۱۴ بازارچه نور
در ورودی شهرهای استان سمنان

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران :

 ملی حفاری نقش بارزی در ایجاد فرصت های شغلی
 و ایفای مسئولیت های اجتماعی خوزستان دارد

آغاز به کار سامانه پارسا در مازندران
ساری - اسلامی سامانه پارسا برای پایش آمار واکسن کرونای کارکنان ادارات در 

مازندران آغاز بکار کرد.
آغاز به کار سامانه پارسا در مازندران: معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
گفت: سامانه پارسا در استان مازندران از سامانه هایی است که وزارت بهداشت برای 
پرونده الکترونیک و دریافت خدمات درمانی افرادی که واکسن کرونا تزریق کرده اند و 

یا تست کرونا داده اند راه اندازی کرده است.
دکتر علیپور افزود: بر اســاس این ســامانه، به ادارات و دســتگاه های اجرایی اعلام 

می کنیم که کدام یک از کارمندان آن اداره واکسن کرونا تزریق کرده اند یا نه؟
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران تاکید کرد: ادارات و دستگاه های 
اجرایی بر اساس اختیاری که به آن ها داده شده می توانند کارمندی که واکسن تزریق 

نکرده را اعمال قانون کنند.
به گفته دکتر علیپور بر اساس این ســامانه افرادی که تست کرونا داده اند جوابش به 
سامانه پارسا ارسال می شود و افرادی که جواب تست آن ها مثبت است از ورودشان به 

ادارات جلوگیری می شود.
معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران تصریح کرد: اداره کل آموزش و 
پرورش مازندران که بزرگترین دســتگاه اجرایی از نظر تعداد کارمند در استان است 
تاکنون به این سامانه متصل شــده و مدیران این اداره می توانند با مراجعه به سامانه 

پارسا از نحوه واکسیناسیون نیروهایشان مطلع شوند.
دکتر علیپور گفت: بر اساس تاکید ستاد مقابله با کرونای استان مازندران، تزریق همه 
دز های واکســن کرونا برای همه مردم ضروری اســت تا هر چه سریعتر این ویروس 

منحوس ریشه کن شود

  

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان گلستان:

ایثار زیباترین خصیصه انسانی است

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران اســتان 
گلستان عنوان کرد: ایثار از والاترین خصایل انســانی است و جانبازان این خصیصه 
والا را با اهدای جان خویش در راه خداوند معنایی دیگر بخشــیدند. اسرافیل وزیری 
در دیدار جانباز 7۰ درصد »ابراهیم ممشــلی« ضمن تبریک به مناســبت ولادت 
حضرت ابوالفضل )ع( و روز جانباز گفت:  جانبازان با الگو گرفتن از علمدار کربلا در تمام 
عرصه های و میدان های مبارزه در کنار آرمان هــای امام راحل و اهداف والای انقلاب 
ایستاده اند و ما مدیون شهدا و ایثارگران هستیم و تلاش می کنیم با خدمت خالصانه 
پاسخگوی ازخودگذشتگی این عزیزان باشم.وی با اشاره به سال ها مجروحیت جانباز 
گرانقدر ممشــلی و تحمل این همه درد و رنج و روحیه خوب ایشان افزود: استقامت 
جانبازان درراه دفاع از ارزش های اسلامی جز با یاری ذات اقدس باری تعالی امکان پذیر 
نبود و امیدوارم که نتیجه این سلوک درراه حق قرب الهی باشد.وزیری تصریح کرد: 
ماندگاری بســیاری از اعتقادات و باورهــای دینی در طول تاریــخ، با پاک باختگی 
جانبازان و ایثارگران بوده اســت و به جرات می توان گفت این عزیزان آیه های ایثار را 

معنی کرده اند.
ابراهیم ممشلی در تاریخ 9 مرداد ۱339 دیده به جهان گشود و در تاریخ ۱۵ فروردین 

۱3۶۱ در منطقه عملیاتی کوشک به درجه جانبازی نائل گشت

  

 مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی بوشهر:

وغن   شرایط ذخیره سازی غلات و ر
در بوشهر فراهم می شود

بوشهر  مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی بوشهر گفت: با همراهی و تلاش 
بخش خصوصی، شرایط لازم برای ذخیره سازی غلات و روغن پس از ورود به این بندر 

فراهم خواهد شد.
احمد دشتی زاده در نشســت با مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان بوشهر اظهار 
کرد: با حضور و تلاش سرمایه گذاران انبارهای گسترده ای در منطقه ویژه اقتصادی 
بوشهر ایجاد و راه اندازی شده است که ظرفیت مناسبی برای ورود کالاهای اساسی به 

کشور محسوب می شوند.
وی از برنامه ریزی برای توســعه و تقویت زیرساخت های ذخیره سازی غلات و روغن 
در این منطقه خبر داد و اضافه کرد: با توجه به اینکه بوشهر به عنوان یکی از مهمترین 
نقاط ورود کالاهای اساسی به کشور محسوب می شود، زیرساخت های ذخیره سازی 

غلات و روغن در منطقه ویژه اقتصادی بوشهر تقویت خواهد شد.
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی بوشــهر ادامه داد: در همین راستا حمایت 
لازم از سرمایه گذاران بخش خصوصی برای توســعه زیرساخت های ذخیره سازی 

غلات و روغن انجام می شود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان بوشهر نیز در این نشست از برنامه ریزی برای 
رونق فعالیت های بندری در بوشهر خبر داد و اضافه کرد: در ماه های اخیر رکوردهای 

جدیدی در زمینه ورود کالاهای اساسی به کشور ثبت شده است.
زراعی ادامه داد: با همراهی و تلاش بخش خصوصی، شرایط لازم برای ذخیره سازی 

غلات و روغن پس از ورود به بندر بوشهر فراهم خواهد شد.

 
 امُیکرون در سراشیبی سقوط؛

ونا در گلستان  کاهش شمار مبتلایان کر

مهناز محمدزمانی شمار بیماران بستری مبتلا به کرونا در مراکز درمانی گلستان 
روز گذشته  ۱7نفر کمتر شد.سرپرست دانشــگاه علوم پزشکی گلستان اعلام کرد: 
اکنون 33۴بیمار مبتلا به کرونا در مراکز درمانی گلستان تحت درمان قرار دارند که 
۱7نفر کمتر ازروز قبل است.ســعید گل فیروزی افزود: از این تعداد 93نفر در بخش 
مراقبت های ویژه هســتند و ۴3نفر از آنان با دستگاه تنفس مصنوعی به حیات خود 
ادامه می دهند.او گفت: بر اســاس آخرین رنگ بندی رســمی وزارت بهداشــت در 
گلستان شهرستان های بندرگز، بندرترکمن، گمیشان، مینودشت، کلاله و گالیکش 
در وضع قرمــز ابتلا به کرونا قرار دارند و گرگان، آزادشــهر، آق قــلا، علی آبادکتول، 
کردکوی، مراوه تپه و رامیان نارنجی و گنبدکاووس زرد هستند.سعید گل فیروزی با 
بیان اینکه به نظر می رسد در حال عبور از پیک ششم کرونا هستیم افزود: رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی مانند استفاده از ماسک، رعایت فاصله اجتماعی، پرهیز از حضور در 
مکان های بسته و شــلوغ و هم چنین دریافت هر سه دُز واکسن سبب می شود سویه 

امُیکرون سریع تر سرکوب شود

بندرعباس     فاز دوم انتقال پساب تصفیه شده 
به صنایع غرب بــه بندرعباس با حضور مســئولان 

کشوری و استانی کلنگ زنی می شود.
مدیرعامل شرکت تامین و توسعه زیر ساخت خلیج 
فارس در جمع خبرنگاران، افزود: فاز دوم طرح انتقال 
پســاب تصفیه شــده به صنایع غرب به بندرعباس 
فردا ۱9 اسفندماه با حضور  وجیه ا... جعفری، رئیس 
هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران ) ایمیدرو(، استاندار هرمزگان، مجمع 
نمایندگان استان در مجلس و سایر مسئولان محلی 

کلنگ زنی می شود.

شهروز شجاعی با اشاره به اینکه بازسازی، ارتقا، توسعه 
و بهربرداری ظرفیت تصفیه خانه بندرعباس و ایستگاه 
پمپاژ اصلی فاضلاب در فاز دوم دیده شــده اســت، 
خاطرنشان کرد: ایجاد ســاختاری واحد برای تأمین 
آب پایدار صناع غرب بندرعباس و بهبود منابع آبی، 
رفع چالش محیط زیستی شــهر بندرعباس و سالم 
سازی اکوسیســتم کرانه های خلیج فارس از دیگر 

اهداف این فاز است.
وی با بیــان اینکه عملیــات اجرایی طــرح بزرگ 
ساماندهی فاضلاب شهر بندرعباس و انتقال پساب 
تصفیه شده به صناع مولد هرمزگان در 7 فاز اجرا می 

شــود، اضافه کرد: این عملیات از ابتدای سالجاری با 
اعتبار پیش بینی شده 3۰ هزار میلیارد ریال آغاز شده 
است. شجاعی با اشاره به اینکه فاز نخست را عملیات 
مخزن ۱۰ هزار مترمکعبی و احداث ایســتگاه پمپاژ 
انتقال پساب شامل می شــد، عنوان کرد: در فاز دوم 
بازسازی و ارتقا ظرفیت تصفیه خانه موجود و  ایستگاه 
پمپاژ اصلی فاضلاب از ۶۴ هزار مترمکعب در شبانه 
روز به ۱۰۰ هزار مترمکعب در شبانه روز نیز در دستور 

کار قرار دارد.
وی  در خصوص وضعیت این پروژه در شهر بندرعباس 
اظهار کرد: در حال حاضر در تعدادی از آیتم های در 

نظر گرفته شده زیست محیطی توانستیم به وضعیت 
مطلوب برســیم اما برای اینکه بــه صراحت بگوییم 
آلودگی فاضلاب بندرعباس وجود ندارد نیاز به پایان 
هر هفت فــاز و رعایت تمامی آیتم های اعلام شــده 

وجود دارد.
مدیرعامل شرکت تامین و توسعه زیر ساخت خلیج 
فارس در پایان گفــت: ایمیدرو، فــولاد هرمزگان، 
پالایشگاه نفت بندرعباس، صبا فولاد خلیج فارس، 
صنایع ملی مــس ایران، ســتاره ســیمین هرمز و 
مادکوش از بنگاه های اقتصادی هســتند که رد این 

پروژه سرمایه گذاری کرده اند.

ح بزرگ ساماندهی فاضلاب شهر بندرعباس به فاز دوم رسید طر

 کرمانشاه     معاون نمایشگاه بین المللی کرمانشاه از برپایی 
نمایشگاه عیدانه خبر داد و گفت: در این نمایشگاه ۴۰ غرفه نیز به 
صورت رایگان برای عرضه محصولات و تولیدات کارآفرینی زنان 
سرپرست خانوار به منظور گسترش فرهنگ کار و تلاش و عرضه 

محصولات تولیدی در بازار بومی استان اختصاص یافته است.
»بنفشه امامی نیا«افزود: نمایشگاه عیدانه از تاریخ ۱8 لغایت ۲3 
اسفند ماه در محل دائمی برگزاری نمایشــگاه های بین المللی 
کرمانشاه برگزار می شــود و با توجه به درخواســت استانداری، 
و تاکید اســتاندار در خصــوص حمایت از بانــوان کارآفرین بی 

سرپرست و بدسرپرست تعداد ۴۰ غرفه برای عرضه محصولات به 
بانوان به صورت رایگان اختصاص داده شده است.

وی توضیح داد: نمایشــگاه پیشــواز نوروز در زمینه مواد غذایی، 
شیرینی شکلات، ســوغات استانها، آجیل و خشــکبار و تعداد 
محدودی هم غرفه های پوشاک و کیف و کفش و لوازم آشپزخانه 
است و محصولات بانوان نیز بیشتر در زمینه های کارهای دستی و 

محصولات کشاورزی است.
به گفته امامی نیا این نمایشگاه در تاریخ های ذکر شده از ساعت ۱۵ 

الی ۲۱ پذیرای علاقمندان است.
مدیر نمایشگاه بین المللی کرمانشاه نیز در این ارتباط بر حمایت 

از تولیدات بومی اســتان تاکید کرد و گفت: بر این اساس تعامل و 
همفکری با فعالان حوزه اقتصادی به منظور بررســی مسائل و 
مشکلات حوزه اشتغال بانوان کارافرین انجام  شده و راهکارهایی 
جهت ایجاد بازار مناســب بومی برای عرضه تولیدات کارآفرینی 

بانوان به دستور استاندار کرمانشاه در نظر گرفته شده است.
»رضا سلیم ساسانی« ضمن اشاره به نقش آفرینی بانوان کارآفرین 
در رونق اقتصادی بر لزوم حمایت از تــلاش های صورت گرفته 
برای توانمندسازی زنان سرپرست خانوار تاکید کرد و افزود: این 

موضوع به صورت جدی در دستور کار قرار گرفته است.
مدیر نمایشگاه بین المللی کرمانشــاه اضافه کرد: برای حمایت 

و تشویق بانوان در امور اقتصادی، هم ســوکردن فعالیت آنان در 
راستای توســعه اقتصادی استان، فراهم ســاختن بازار رقابتی 

مناسب جهت عرضه  محصولات از هیچ تلاشی دریغ نخواهد شد.

قزوین       مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان قزوین از 
جذب ۶ هزار میلیارد ریال اعتبــار برای طرح های عمرانی و فعال 

شدن کلیه پروژه ها و اشتغالزایی در استان خبر داد.
 یدالله ملکی در نشســت با معاونان و مدیران این شرکت، افزود: 
تکمیل پروژهای عمرانی شرکت می تواند تحولات عظیمی را در 

زمینه اشتغال، توسعه و آبادانی در سطح استان ایجاد کند.
وی اظهار داشــت: کلیه طرح هــای عمرانی شــرکت در همه 
جبهه های کاری فعال بوده و با جدیت مسیر تکمیل آنها در حال 

طی شدن است.
ملکی با بیان اینکه در اســتان قزوین، اقدامات بسیار مناسبی در 
راستای اجرای طرح احیا و تعادل بخشــی منابع آب زیرزمینی 
صورت گرفته اســت، تصریح کرد: از جمله این اقدامات می توان 
به پر و مسلوب المنفعه نمودن چاه های غیرمجاز فرم پنج، نصب 
کنتورهای هوشــمند، اخذ اسناد مالکیت بســتر رودخانه ها و 
بخشی از کانال های آبیاری دشــت قزوین، رفع تصرف از حریم و 
بستر رودخانه های استان و تجهیز و بهره برداری از رصدخانه آب 

اشاره کرد. وی ادامه داد: اقدامات صورت گرفته در امور مشترکان 
شرکت نیز باعث شــده تا درآمدهای پیش بینی شده در ابتدای 
ســال محقق و وصول شود و مشــکلی در زمینه حقوق و مزایای 

کارکنان در طول سال نداشته باشیم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قزوین گفت: خوشبختانه 
امروز در کلیه زمینه ها رو به رشد بوده و با سرعت در مسیر تعالی و 
بالندگی در حال حرکت هستیم و باید با شناسایی نقاط ضعف و 

قوت و با نگاه به آینده گام های محکم تری را در این مسیر برداریم.

گرگان-مهناز محمدزمانی  فرمانده انتظامی گرگان از 
دستگیری عامل قطع درختان در شهر قرق خبرداد.

 تصاویری از قطع درختان در جنگل قرق در فضای مجازی منتشر 
شــد که بازتاب زیادی داشــت. در پی این عمل، نیروی انتظامی 

گرگان خبر از دستگیر عامل این اتفاق داده است.
فرمانده انتظامی گرگان در این خصوص با اشاره به انتشار کلیپی در 
فضای مجازی مبنی بر قطع و غارت درختان حاشیه جنگل قرق، 
گفت: به محض دریافت گزارش وقــوع حادثه، موضوع به صورت 

ویژه در دستور کار مأموران انتظامی پاسگاه قرق قرار گرفت.

سرهنگ علی تجری ادامه داد: مأموران بلافاصله متهم سابقه دار را 
شناسایی و دستگیر کردند.

وی با بیان اینکه خودروی مورد نظر توقیف و پارکینگ منتقل شد، 
در مورد ارتباط متهمان با چند مورد قطع درختان در کنار جاده ها 

هم گفت که موضوع در دست بررسی است

 کرمانشاه

وین قز

پرست خانوار در کرمانشاه پا یی نمایشگاه کارآفرینی زنان سر بر

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان خبرداد؛

وین ح های آبرسانی قز جذب 6 هزار میلیارد ریال اعتبار طر

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

دستگیری عامل قطع درختان در »قرق« گرگان

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رییس اتاق ایران مطرح کرد

صف طولانی شرکت های خارجی برای بازگشت به ایران

خریدار  رییس اتاق بازرگانــی ایران می گوید 
بسیاری از شــرکت های خارجی که در دوره های 
قبل با ایران همــکاری اقتصادی داشــته اند، در 
انتظار به نتیجه رسیدن برجام هستند تا بار دیگر 

به ایران بازگردند.
 غلامحسین شــافعی اظهار کرد: اقتصاد ایران از 
سال های دور شرکای خارجی قابل توجهی داشته 
و شــرکت های مختلف از نقاط مختلــف دنیا، در 
اقتصاد ایران حضور داشته اند. از این رو در صورتی 
که مذاکرات به نتیجه برسد و تحریم ها کنار بروند 
این انتظار وجــود دارد که تعداد زیــادی از این 
شرکت ها بار دیگر برای حضور در ایران پیش قدم 

شوند.
وی بــا بیان اینکه اقتصــاد ایران بایــد از تجربه 
دوران برجام اســتفاده کند، تاکیــد کرد: پیش 
بینی ما این اســت که در صورت احیای برجام، 
شــرکت های خارجی بــرای حضــور در ایران 

مذاکــرات خود را بــا نهادهای دولتــی و بخش 
خصوصی از ســر خواهند گرفت اما بــا توجه به 
تجربه چند ســال گذشــته و خروج آنها از ایران 
پس از آغاز دوبــاره تحریم ها، نحــوه مذاکره با 
این شرکت ها و نهایی کردن قراردادهایی که به 
نفع اقتصاد ایران اســت، اهمیت فراوانی خواهد 

داشت.
رییس اتاق بازرگانی ایران در گفت و گو با سایت 
این اتاق به تجربه نفتی شــدن اقتصــاد ایران در 
دوره لغو تحریم ها نیز اشــاره کــرد و گفت: یکی 
از خطوط قرمز بســیار مهمی که مــا باید آن را 
رعایت کنیم، بحث عدم وابســتگی به نفت است. 
در ســال های گذشــته با توجه به محدودیت ها، 
مقدماتی برای کاهش وابســتگی به نفت فراهم 
شده و باید مراقبت کنیم که در صورت بازگشت 
برجام، بار دیگــر اقتصاد ایران به نفت وابســته 

نشود.

شــافعی ادامــه داد: همانطــور که در فلســفه 
تاســیس صندوق توســعه ملی مورد توجه قرار 
گرفته، پول نفت باید در توســعه زیرساخت ها و 
بهبود اقتصاد کشور در آینده مورد استفاده قرار 
گیرد و دولت و ســایر نهادهای تصمیم گیر باید 
مراقبت کنند که با افزایش دوباره وابســتگی به 
نفت، مشــکلاتی جدید دامن گیر اقتصاد ایران 

نشود.
وی با بیان اینکه فعالیت اقتصادی و ســرمایه 
گذاری نیاز به اعتماد دو طرفه دارد، بیان کرد: 
ما باید شرایطی را فراهم کنیم که در قالب آن، 
ســرمایه گذاران با اعتماد به شرایط در بخش 
هــای مختلف اقتصــاد فعال شــوند و نگرانی 
بابت آینده سرمایه شــان نداشــته باشــند، 
با چنین رویکــردی می توان امیــدوار بود که 
دســتیابی به اهداف کلان اقتصــادی ممکن 

باشد.

خریــدار  به گــزارش روابــط عمومــی بانک 
قرض الحسنه مهر ایران، تسهیلات تکلیف شده از 
ســوی مجلس و بعضاً دولت به شبکه بانکی کشور 
همواره مورد انتقادهای بسیاری قرار گرفته و رقم 
تسهیلات تکلیفی در بودجه ۱4۰۱ به گونه ای بالا 
بوده اســت که اخیراً رئیس کل بانــک مرکزی در 
نامه ای به رهبر معظم انقلاب اسلامی از مصوبات 
کمیسیون تلفیق در افزایش مالایطاق تسهیلات 
تکلیفی بانک هــا در بودجــه ۱4۰۱ انتقاد کرده 
بود که مقام معظم رهبری نیــز، ضمن ارجاع نامه 
رئیس کل بانک مرکزی به مجلس، خواستار توجه 
مجلس به هشــدار بانک مرکزی شدند. در نتیجه 
روز دوشنبه شــانزدهم اســفندماه خبر مثبتی 
درباره تسهیلات تکلیفی از صحن مجلس مخابره 
شد. در جلســه علنی نوبت عصر روز دوشنبه ۱6 
اســفند مجلس شــورای اســلامی، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با تصویب پیشنهاد اصلاح 
تبصره ۱6، پرداخت هرگونه تسهیلات تکلیفی را 
مشروط به عدم افزایش نقدینگی و تورم کردند. در 
مصوبه اخیر آمده است: »دستورالعمل این تبصره 
به منظور تحقق اهداف قانــون و همچنین رعایت 
تعادل منابع و مصارف قرض الحسنه و پیشگیری 
از افزایش پایه پولی و نقدینگی با پیشــنهاد بانک 
مرکزی حداکثر تا پایان اردیبهشــت ماه ســال 
۱4۰۱ به تصویب شورای پول و اعتبار می رسد«.

این در حالی اســت که به گفته مســئولان نظام 
بانکی کشور، بانک ها براساس منابع موجود اقدام 
به اعطــای وام به متقاضیان خواهنــد کرد که اگر 
تسهیلات تکلیفی بیش از توان مالی آنها باشد، در 
نهایت نه تنها اهداف مورد نظر محقق نخواهد شد 
بلکه مورد نارضایتی مــردم را نیز به همراه خواهد 
داشــت. بنابرایــن مصوبه اخیر مجلس شــورای 
اسلامی درباره مشــروط کردن پرداخت هرگونه 
تســهیلات تکلیفی به عدم افزایــش نقدینگی و 
تورم را می توان گامــی روبه جلو برای کاهش تورم 

در سال آینده دانست. 
در همین باره دکتر »سید ســعید شمسی نژاد« 
مدیرعامــل بانک قرض الحســنه مهــر ایران در 
گفت وگوی تفصیلی با ایبِنا بــا تاکید بر اینکه در 
سال ۱4۰۰ تســهیلات تکلیفی این بانک به ویژه 
در حوزه ازدواج و اشتغال نســبت به سال ۱۳۹۹ 
بیش از 2۰۰درصد رشــد پیدا کرده است، اظهار 
کرد: تعهد و مســئولیت بانک های قرض الحسنه 
به خصوص بانک قرض الحسنه مهر ایران پوشش 
چنین تسهیلاتی اســت اما حجم آنها هم باید به 
گونه ای باشد که در توان بانک ها هم باشد. مشروح 
گفت وگو با شمسی نژاد درباره میزان پرداخت وام 
بدون ضامن از ابتدای بهمن مــاه، عمکلرد بانک 
قرض الحســنه مهر ایران و همچنین برنامه های 

این بانک در آینده را در ادامه می خوانید: 

 بر اســاس مصوبه وزارت اقتصاد مبنی بر 
پرداخت وام های بدون ضامن از 2۹دی ماه، 
چه میزان وام در یک ماه گذشته پرداخت 

شده است ؟ 

در بازه 46 روزه اول بهمن تا ۱6 اسفند ماه ۱4۰۰، 
بیش از 2۵ هزار و ۵۰۰ فقــره وام بدون ضامن به 
ارزش 6هزار و ۱6۳ میلیارد ریال از ســوی بانک 
قرص الحسنه بانک مهر ایران پرداخت شد که این 
میزان فقط در بهمن ماه، بیــش از ۳هزار میلیارد 

ریال در قالب بیش از ۱2هزار فقره بود.
رویکــرد بانک قرض الحســنه مهر ایــران پیش 
از این مصوبه نیــز پرداخت تســهیلات در قالب 
اعتبارســنجی بود که به همین منظور سامانه ای 
را تحت عنوان ســامانه ضمــان طراحی کردیم 
و افرادی که متقاضــی وام بودند در آن ســامانه 
اعتبارســنجی می شــدند. با ابلاغ این مصوبه و 
دستور مقام عالی وزارت اقتصاد، قطعاً در استفاده 
از این سامانه و پرداخت تســهیلات بدون ضامن 
برای افراد حقیقی ســرعت بیشــتری در پیش 
گرفته خواهد شــد که البته درصدد هســتیم تا 
اعطای وام قرض الحسنه حقوقی هم اجرایی شود. 
در این صورت شرکت های حقوقی و دانش بنیان 
هم در قالب اعتبارســنجی، تســهیلات دریافت 
می کنند که در این روش اسناد ضمانتی کمتری 

هم از شرکت ها اخذ خواهد شد. 

 روش اعتبارســنجی چه مزیت هایی هم 
برای مردم و هم بانک ها به همراه دارد؟ 

براســاس آمار، معوقات بانک های قرض الحسنه 
کمتر از یک درصد اســت که این رقــم در بانک 
قرض الحســنه مهر ایران کمتــر از 6 دهم درصد 
است. این مهم نشان می دهد مردم اعتماد بسیار 
خوبی را به تسهیلات قرض الحسنه دارند و سعی 
می کنند تســهیلات را در زمان مقرر بازپرداخت 
کنند؛ بنابراین این مهم نشــان می دهد که اسناد 
ضمانتــی می تواند عمــلًا معنا و مفهوم بســیار 
کمتری پیدا کند. اعتماد بســیار خوبی که مردم 
و آحاد جامعه به تســهیلات قرض الحسنه نشان 
دادند، ما را مشــتاق و ترغیب کرد که به ســمت 
تســهیلات بدون ضامن حرکت کنیــم که این 

فرآیند با سرعت بسیار زیاد در حال انجام است. 

 با توجه به تورم بــالای اقتصاد ایران، مدل 
کسب و کاری بانک توجیه اقتصادی دارد؟ 
مردم گاهی می پرسند که بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در این شــرایط چگونه از اعطای 

وام های قرض الحسنه سود می برد؟
بانک های قرض الحســنه همانطور که از اسمشان 
پیداســت بانک هایی هســتند که فقط باید عقد 

قرض الحســنه در آنها اجرا شــود. در واقع منابعی 
که بانــک در اختیــار می گیــرد، پس اندازهای 
قرض الحســنه مردم اســت که ســودی بابت آن 
پرداخت نمی کند و عملا آن را در قالب تســهیلات 
به افــرادی که درخواســت وام دارنــد، پرداحت 
می کنــد. این گردش وجــوه، باعث شــده منابع 
در بانک ها رشــد  کند و مردم عملًا با یک دســت 
قرض الحســنه می گذارنــد و از دســت دیگر این 
قرض الحســنه را دریافــت می کنند. در ۳ســال 
اخیر ، رشد ســپرده گذاری و علاقمندی مردم به 
بانک های قرض الحسنه بیش از نرخ رشد نقدینگی 
ســپرده های بانکی و ... بوده به نحوی که میانگین 
6۰ درصدی رشد منابع در متوسط ۳سال اخیر در 
این بانک ها وجود داشته و این نشان می دهد مردم 
استقبال خوبی از این بانک ها دارند. دلیل اصلی آن 
هم می تواند دریافت تسهیلات با نرخ بسیار پایین 
و فرآیند ساده باشد. بیش از ۸۵ درصد منابعی که 
به بانک قرض الحســنه می آید دوباره تســهیلات 

داده می شود.

 با توجه به تســهیلات تکلیفــی که در 
بودجه 1401 برای بانک ها درنظر گرفته شده 
و همچنین منابع موجود آنها، به نظر شــما 
بانک ها می توانند چنیــن تعهداتی را ایفا 

کنند؟
جزو تعهدات و ماموریت و اســتراتژی بانک های 
قرض الحسنه این است که بتوانند به آحاد جامعه 

خصوصاً دهک های پایین درآمدی کمک کنند. 
تسهیلات تکلیفی که به بانک ها ابلاغ می شود بار 
بســیار زیادی در بانک های قرض الحسنه ایجاد 
کرده اســت که البته تعهدات خوبی را هم انجام 
می دهند؛ به طوری که بانک های قرض الحســنه 
جزو رده های ۳ یا 4 بانکی هســتند که بیشترین 

تسهیلات تکلیفی را برای آنها در نظر می گیرند.
ارقامــی که در بودجــه ۱4۰۱ برای تســهیلات 
تکلیفی وجود دارد، بالاست و شــنیده ها حاکی 
از آن است که عملا با مانده ســیپرده های قرض 
الحســنه مردم چه در بانک های قرض الحسنه و 
چه در کل شــبکه بانکی اختلاف فاحشــی دارد. 
بیــش از 44۰ هــزار میلیارد تومان تســهیلات 
تکلیفی برای ســال آینده پیش بینی شــده در 
صورتی که ارقام منابع قرض الحســنه در شبکه 

بانکی به زیر 2۵۰ هزار میلیارد تومان می رسد. 
عملًا بــا میزان پوشــش تســهیلات تکلیفی به 
خصــوص در حــوزه ازدواج و کمیتــه امــداد و 
بهزیستی شاهد هستیم که بانک ها درصد بسیار 
کمی را پوشش می دهند که علت اصلی هم حجم 
بالای تکلیف ها اســت که توان پوشش دادن آن 
را از بانک ها می گیــرد.در ســال ۱4۰۰ بیش از 
2۰۰درصد تســهیلات تکلیفی به ویژه در حوزه 
ازدواج و اشتغال نســبت به سال ۱۳۹۹ رشد پیدا 
کرده اســت. تعهد و مســئولیت بانک های قرض 
الحسنه به خصوص بانک قرض الحسنه مهر ایران 
هم پوشش این تســهیلات است اما حجم آنها هم 

باید به گونه ای باشد که در توان بانک ها باشد. 

 ارائه دستاوردهای ۶ ماهه بانک رفاه کارگران 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

بانک رفاه کارگران با حضــور فعال و اثربخش 
روزه   ۱۸۰ دســتاوردهای  نمایشــگاه  در 
وزارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بخشــی از 
دستاوردها و اقدامات توســعه ای 6 ماهه اخیر 

خود را در معرض دید عموم قرار داد.
به گزارش روابط عمومی بانــک رفاه کارگران، 
در این نمایشــگاه که در ۳2 بخش با مشارکت 
معاونت ها، ســازمان ها، بانک ها و اداره های ستادی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در مرکز نمایشــگاه های این وزارتخانه در حال برگزاری 
اســت، بانک رفاه کارگران نیز به معرفی بخشی از خدمات نوین بانکی و 

دستاوردهای توسعه ای خود در 6 ماهه دولت سیزدهم پرداخته است.
براســاس این گزارش، همزمان بــا افتتاح نمایشــگاه مذکور و طی 
مراســمی با حضور دکتر حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، دکتر علــی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت، علی اصغر 
بیات رئیس کانــون عالی کارگران بازنشســته و مســتمری بگیران 
ســازمان تأمین اجتماعی و جمعی از مدیران کشــوری، خبرنگاران، 
فعالان اقتصادی، اصناف کارگری و کارفرمایی از دو طرح توســعه ای 
بانک رفاه کارگران شــامل مــدل تامین مالی واحدهــای تولیدی از 
طریق بانکداری اسلامی و طرح گواهی اعتبار مولد)انتشار اوراق گام( 

رونمایی شد.
این گزارش می افزاید، دکتر للـه گانی در این مراسم جزئیات طرح های 
توسعه ای مذکور را تشــریح و اجرای این طرح ها را منجر به ایجاد رونق 

اقتصادی و اشتغال زایی در کشور عنوان کرد.
دکتر بهادری جهرمی سخنگوی دولت نیز طی سخنانی در این مراسم 
ضمن استقبال از اجرای این طرح های توسعه ای بانک رفاه کارگران، از 

حمایت جامع دولت از آنها خبر داد.
ســخنگوی دولت تاکید کرد: اجرای مدل بانکداری اســلامی یکی از 
آرمان های نظام بانکی کشور به شمار می رود و دولت سیزدهم از اجرای 

این مهم در بانک رفاه کارگران حمایت جامع به عمل می آورد.
دکتر عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در ســخنانی در 
این مراسم از خدمات و اقدامات توسعه ای بانک رفاه کارگران در دولت 

سیزدهم قدردانی کرد.
وی تصریح کرد: بانک رفاه کارگران به عنوان بــازوی اقتصادی وزارت 
مردم، اقدامات گسترده ای در راســتای حمایت از برنامه های اشتغال 

زایی این وزارتخانه داشته که شایسته قدردانی است.
علی اصغــر بیــات رئیس کانــون عالــی کارگــران بازنشســته و 
مســتمری بگیران ســازمان تأمین اجتماعــی نیز در این مراســم 
به خدمات گســترده مالی و تســهیلاتی بانــک رفــاه کارگران به 
بازنشستگان تحت پوشــش ســازمان تامین اجتماعی اشاره کرد و 
گفت: در یک اقدام مشترک فی مابین سازمان تامین اجتماعی، بانک 
رفاه کارگران و کانون عالی بازنشســتگان تمامــی مراحل پرداخت 
تسهیلات به بازنشستگان و کسر اقساط به صورت غیرحضوری انجام 
می شــود و نیازی به حضور متقاضیان واجدشــرایط به شعب بانک 

نیست.
 از ابتدای ســال جــاری تاکنون بیــش از ۳۰۰ هزار فقره تســهیلات 
قرض الحســنه به صورت غیرحضوری به بازنشســتگان پرداخت شده 
اســت و فرایند پرداخت این تسهیلات در اســفند ماه نیز تداوم خواهد 

داشت. 
وی همچنین به پرداخت حقوق بازنشســتگان تامیــن اجتماعی از 
طریق بانک رفاه کارگران اشــاره کرد و با قدردانی از خدمات مناسب 
بانک در این زمینــه، تصریح کرد: بیــش از ۹۰ درصــد از 4 میلیون 
بازنشسته تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی حقوق خود را از بانک 
رفاه دریافت می کنند که به نمایندگی از آنان، مراتب قدردانی خود را 
از این بانک و مدیران ارشد آن به ویژه دکتر للـه گانی مدیرعامل بانک 

اعلام می کنم.  
لازم به ذکر است، نمایشگاه مذکور با رویکرد تبیین دستاورها و خدمات 
شش ماه اخیر، بررسی چالش ها، معرفی اهداف و برنامه های توسعه ای و 
واکاوی و آسیب شناسی اهداف و چشم انداز پیش رو به مدت 2 هفته در 
مرکز نمایشگاه های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حال برگزاری 

است. 

 اعلام اسامی شعب کشیک بانک ملی ایران 
وز  در ایام نور

اسامی شعب کشــیک بانک ملی ایران در ایام 
نوروز اعلام شد. 

رویــداد24 به گــزارش روابــط عمومی بانک 
ملی ایران به منظور پاســخگویی به امور بانکی 
مشــتریان گرامی اسامی شــعب کشیک این 

بانک در تهران و استان ها مشخص شد.
خاطر نشان می ســازد بانک ملی ایران همواره 
با ارائه خدمات بانکی پاســخگوی مشــتریان خود بوده است و تاکید 
دارد که با توجه به شــیوع ویروس کرونا از مراجعه حضوری به شــعب 
خودداری کرده و از خدمات الکترونیــک و غیر حضوری  این بانک بهره 

مند گردند.

رئیس هیات مدیره: 
بانک توسعه تعاون در چرخه تأمین مالی 

زنجیره ای قرار گرفت 
بانک توســعه تعاون با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای تأمین مالی زنجیره ای تفاهم نامه 

امضا کرد.
سید باقر فتاحی در ســخنانی پیش از مراسم 
امضــای تفاهم نامه کــه با حضور ســید رضا 
فاطمی امیــن، وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
برگــزار شــد، گفــت: 6۰ درصــد پورتفوی 

تسهیلات بانک توسعه تعاون به بخش صنعت و معدن اختصاص دارد.
وی افــزود: یکــی از پیش نیازهای اجــرای طرح بــزرگ تأمین مالی 
زنجیره ای وجود اســناد الکترونیک همچون صورتحساب الکترونیک 

است.
فتاحی ادامه داد: با راه اندازی و عملیاتی شــدن ســامانه جامع تجارت 
مشــکل فاکتورهای صوری تا حدودی حل شده اســت. رئیس هیات 
مدیره بانک توسعه تعاون تصریح کرد: راه اندازی سامانه جامع تجارت 
)افق( به افزایش شــفافیت و کارایی منابع در نظام بانکی کمک مؤثری 
می کند. وی بیان کرد: بانک توســعه تعاون زیرســاخت های مناسبی 
برای اجرای طرح های نوین بانکی دارد. بر این اســاس از ابتدای ســال 
آینده ســفته الکترونیک و بــرات الکترونیک در بانک توســعه تعاون 

عملیاتی می شود.
رئیس هیــات مدیره بانک توســعه تعــاون تأکید کــرد: تأمین مالی 
زنجیره ای به دلیل آثار اقتصادی به واســطه کمک بــه تخصیص کارا و 
هموار منابع مالی می تواند به میــزان قابل توجهی به ثبات مالی اقتصاد 
کمک کند.وزیــر صنعت، معدن و تجــارت نیز در این مراســم گفت: 
پرداخت تســهیلات بر اســاس صورتحساب ســامانه جامع تجارت از 

انحراف و هدر رفت منابع جلوگیری می کند.

بانک
 شرکت بیمه دی از وب اپلیکیشن خود

ونمایی کرد  ر
شرکت بیمه دی در راستای تســهیل ارائه خدمات به مشتریان، از وب 

اپلیکیشن خود رونمایی کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه دی؛ آیین رونمائی از این اپلیکیشــن با 
حضور مدیرعامل و جمعی از معاونین و مدیران در محل ســتاد مرکزی 
شــرکت صورت گرفت.از این پس بیمه گذاران و مشتریان این شرکت 
می توانند با اســتفاده از این امکان، علاوه بر خریــد آنلاین بیمه نامه، 
سوابق پرونده بیمه ای و انواع مراکز ارائه خدمات کلیه رشته های بیمه 

ای این شرکت را مشاهده نمایند.
این اپلیکیشن علاوه بر ارائه خدمات به مشــتریان، با امکان بازاریابی و 
صدور بیمه نامه را با هدف توانمندسازی شبکه فروش برای نمایندگان 
و بازاریابان دیجیتال فراهم مــی نماید. از نقاط قوت این اپلیکیشــن 
می توان بــه قابلیت اتصــال آن به ســامانه های مختلــف بیمه گری، 
اپلیکیشن ها و نرم افزارهای مختلف شــرکت بیمه دی اشاره نمود که 
تجربه دریافت خدمات یکپارچه دیجیتال را برای مشــتریان رقم می 

زند.
گفتنی است این اپلیکیشن در ادامه نیز با توجه به نیاز مشتریان، به روز 
رسانی خواهد شد و برنامه های توسعه ای و امکانات متنوع تری را برای 

کسب تجربه مطلوب مشتریان و شبکه فروش ایجاد خواهد کرد.

اقدام خیرخواهانه بیمه البرز و قدردانی موسسه محک :
 بیمه البرز بیمه نامه رایگان یک میلیارد و 679 

میلیون ریالی برای محک صادر کرد
شــرکت بیمه البرز در یک اقدام خیرخواهانه، بیمه نامه آتش ســوزی 
به ارزش یک میلیارد و 67۹ میلیون ریال برای موسســه خیریه محک 
صادر و به این موسســه اهداء کرد.به گزارش روابط عمومی بیمه البرز، 
این شرکت در راســتای ایفای نقش مسوولیت اجتماعی طی یک اقدام 
خیرخواهانه، بیمارستان و ســاختمان های موسسه خیریه حمایت از 
کودکان مبتلا به سرطان  محک در سراسر کشور را به مبلغ یک میلیارد 
و 67۹ میلیون ریال بیمه آتش ســوزی کرد.در همین راســتا، آراسب 
احمدیان، مدیرعامل موسسه محک با ارســال نامه ای از مدیرعامل و 
کارکنان شــرکت بیمه البرز به خاطر این اقــدام خیرخواهانه قدردانی 
کرد.وی در این نامه آورده اســت: درود و سپاس بر شما که با احساسات 
پاکتان، کودکان تحت حمایت این موسســه را مورد لطف و توجه قرار 
داده اید. برای قدردانی از این همراهی، کلامــی نمی یابیم که با لبخند 
زیبای کودکانی که در آینده ای نزدیک با بدســت آوردن سلامت خود 
این بیمارســتان را ترک می گویند تا بار دیگر رســم زیبای زندگی را 
تجربه کنند و والدینی که شــادمانه بهبودی جگرگوشه خویش را شکر 

می گویند، برابری کند.
این گزارش حاکی است، بیمه البرز سال های ۱۳۹7 ، ۱۳۹۸  و ۱4۰۰ 

نیز به صورت رایگان موسسه محک را بیمه آتش سوزی کرد.

مدیر عامل بانک سینا:
ونیک در بانک سینا  ارتقاء خدمات بانکداری الکتر

شتاب می گیرد
مدیرعامل بانک ســینا در بازدید از شــعبه تکاب در استان آذربایجان 
غربی گفت: در راســتای تقویت اعتماد و تقویت تعامل با مشــتریان، 
مدرن ســازی خدمات بانکی و ارتقاء بانکداری الکترونیک در این بانک 
شــتاب می گیرد.به گزارش بازار به نقل از بانک ســینا، ایمانی ضمن 
رضایت از وضعیت عملکردی شــعبه تکاب، از تلاش همکاران منطقه 
آذربایجان غربی قدردانی و خاطرنشــان کرد: موقعیــت کم نظیر این 
منطقه، شهرستان تکاب را از لحاظ ســرمایه گذاری در بخش صنعت و 

تعاملات تجاری و اقتصادی در موقعیت مهمی قرار داده است.
وی با اشــاره به اهداف بانک در زمینه توسعه شــعب در شهرستان ها 
به ویژه در چند ســال اخیر، موقعیت جغرافیایــی و دارا بودن ظرفیت 
تاریخی، طبیعی و گردشگری را یکی از پتانسیل های شهرستان تکاب 
برشــمرد و تصریح کرد: این شهرســتان به لحاظ دارا بودن ظرفیتهای 
بالقوه در حوزه های مختلــف تولید و صنعت، مســتعد اتخاذ تدابیر و 
راهکارهای لازم برای افزایش سهم مشارکت بانک در توسعه و رونق هر 

چه بیشتر تولید و اشتغالزایی پایدار است.
وی با اشــاره به لزوم توجه به رونق تولید و رفع موانــع مالی آن در همه 
زمینه ها گفت: نگاه ویژه به بازاریابی و افزایش ســهم بازار باید در بین 
همکاران حاکم باشــد.مدیر عامل بانک ســینا اظهار داشت: با توجه به 
امکانات مدرن و محصولات متنوع موجود بانک، توجه به بهبود و ارتقاء 
خدمات بانکداری به منظور ارائه خدمات بهتر و مطلوبتر، یکی از اولویت 
های بانک سینا اســت.وی در ادامه گفت: بانک سینا بدون محدودیت 
از مدرن ســازی خدمات بانکی حمایت می کند و بــا علم به توانمندی 
همکاران پر تلاش و ایجــاد ظرفیت های جدیــد در این بخش، تحقق 
اهداف تعیین شده در سال ۱4۰۱ زودتر از موعد دور از دسترس نیست.

وی ضمن ابراز خرســندی از عملکرد صورت های مالــی و نیز ترکیب 
منابع و مصارف شــعبه تکاب بر لزوم توجه به کاهش قیمت تمام شده 
پول و افزایش ســهم بانک از بازارمستعد منطقه آذربایجان غربی تاکید 
کرد و راهنمایــی های لازم را جهــت بهره وری بیشــتر از ظرفیتهای 
اقتصادی و تجاری موجود در منطقه ارائــه داد.ایمانی پس از بازدید از 
شعبه تکاب در نشستی با همکاران و مدیران منطقه در جریان مطالبات 
مشــتریان و میزان رضایتمندی آنها از خدمات بانک قــرار گرفت و با 

کارکنان شعبه به گفت و گو و تبادل نظر پرداخت.
گفتنی است در این سفر معاونین شعب و مناطق و سرمایه های انسانی 

همراه مدیرعامل بودند.

فعال سازی آسان »رمز پویا« در همراه بانک 
صادرات ایران 

امکان فعال سازی رمز پویا در نســخه جدید همراه بانک صادرات ایران 
بدون نیاز مراجعه به دستگاه های خودپرداز فراهم است. این نرم افزار با 
توجه به استقبال روز افزون مشتریان یکی از پرکاربردترین درگاه های 
بانکداری الکترونیک بانک است.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، برای فعال ســازی رمز پویا در نســخه بهینه شــده همراه بانک 
صادرات ایران کافی اســت در منــوی »کارت«، وارد گزینه  »عملیات 
کارت« شده و با انتخاب کارت مورد نظر، فعال سازی یا غیرفعال سازی 

رمز پویا را بدون مراجعه به دستگاه  خودپرداز انجام داد. 
برای این کار لازم است وارد بخش مربوطه شــده و با انتخاب نوع کانال 
درخواســت رمز: )رمز پیامکی، نرم افزار ریما و یا کــد USSD( و وارد 
کردن کد CVV٢ و تاریخ انقضــای کارت، رمز پویای خود را به راحتی 
فعال کنیــد.در منــوی »کارت« همراه بانک صادرات ایــران علاوه بر 
فعال سازی و غیرفعال ســازی رمز پویا، خدمات دیگری همچون قطع 
یا اتصال حســاب به کارت، رصد مانده کارت هدیــه و تمدید »کارت 
خرید امن اینترنتی« نیز فراهم اســت. »کارت خرید امن اینترنتی« در 
بســتر اینترنت بانک صادرات ایران تولید می شود و کارت موقتی است 
که علاوه بر کارت بانکی اصلی مشــتری ایجاد شــده و با استفاده از آن 
می توان خریدهای اینترنتی خــود را انجام داد تا کارت اصلی از هرگونه 

سوء استفاده در امان بماند. 

بیمه

شعبه

وز پرداخت ۶۰۰ میلیارد تومان وام بدون ضامن در ۴۶ ر


